
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 5395 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5454, 5455, 5456, 5458,

5460, 5462, 5463, 5464, 5465, 5466, 5467, 5468, 5470, 5471,
5472 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 923 έως 1111,

σελ. 5395 - 5446 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

5447 - 5453 
3. Ανακοίνωση του δελτίων των επικαίρων ερωτήσεων της

Δευτέρας 17 Ιανουαρίου 2022, σελ. 5454 
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:, σελ.  
i. µε θέµα: « Άµεση κάλυψη των αναγκών σε σχολικούς νο-

σηλευτές», σελ. 5454 
ii. µε θέµα: «Κάλυψη διδακτικών κενών ενόψει πανελλαδι-

κών εξετάσεων» , σελ. 5457 
iii. µε θέµα: «Με ευθύνη του Υπουργείου Παιδείας χωρίς

«πλατφόρµα» τηλεκπαίδευσης τα σχολεία, εν µέσω πανδη-
µίας», σελ. 5463 

β) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων:, σελ.  
i. µε θέµα: « Άµεση επαναφορά σε ισχύ της ΚΥΑ (ΦΕΚ Β’

5138 της 12.11.2021) για την πώληση προϊόντων κοµµωτικής
επαγγελµατικής χρήσης», σελ. 5459 

ii. µε θέµα: «Κίνητρα µέσω Αναπτυξιακού Νόµου, Ταµείου
Ανάκαµψης, ΕΣΠΑ κ.λπ. για παραµονή των επιχειρήσεων στις
σεισµόπληκτες περιοχές, αλλά και την εγκατάσταση νέων»,
σελ. 5460 

iii. µε θέµα: «Συνεχίζεται το αδιέξοδο υλοποίησης εγκεκρι-
µένων επενδύσεων που αντιµετωπίζουν οι µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις και οι αγρότες από την άρνηση δανειοδότησης των
τραπεζών και τη σηµαντική αύξηση του κόστους των επεν-
δύσεων από τις σοβαρές ανατιµήσεις του εξοπλισµού και
των πρώτων υλών», σελ. 5462 

γ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων:

i. µε θέµα: «Η Κυβέρνηση µειώνει το µηνιαίο εισόδηµα χι-
λιάδων συνταξιούχων έως και 268 ευρώ. Μόνη λύση η άµεση
απόσυρση της σχετικής εγκυκλίου», σελ. 5467 

ii. µε θέµα: «Η Εγκύκλιος Τσακλόγλου πλήττει και τους
απόστρατους Ενόπλων Δυνάµεων (Ε.Δ) και Σωµάτων Ασφα-
λείας (Σ.Α)» , σελ. 5467 

δ) Προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα:
«Παράταση προθεσµιών για τις αναρτήσεις στο Κτηµατολό-
γιο των ακινήτων στις σεισµόπληκτες περιοχές και άρση της
δυσµενούς µεταχείρισης των «κληροτεµαχίων» κατά την κτη-
µατογράφηση», σελ. 5471 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων:, σελ.  
i. Οι Υπουργοί Τουρισµού, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και

Επενδύσεων, Εξωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Υγείας και Πολιτισµού και Αθλητισµού καθώς, και ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν στις 13-1-2022
σχέδιο νόµου «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ
του Υπουργείου Τουρισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και

του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Τουρισµού της Μογγο-
λίας για συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού», σελ. 5454 

ii. Οι Υπουργοί Τουρισµού, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Εξωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Υγείας και Πολιτισµού και Αθλητισµού καθώς, και ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν σχέδιο νόµου για
την «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Τουρισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Γρα-
φείου του Πρωθυπουργού της Ουγγαρίας για συνεργασία
στον τοµέα του τουρισµού», σελ. 5454 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ.  5395 - 5472

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 5454, 5455, 5456, 5458, 

5460, 5462, 5463, 5464, 
5465, 5466, 5467, 5468, 
5470, 5471, 5472

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5456
ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 5456
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 5458
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 5467

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 5459, 5460
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ.  , σελ. 5459, 5460, 5461, 5462, 

5463
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 5460, 5461, 5467, 5470, 

5471, 5472
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 5464, 5466
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 5462, 5463
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5454, 5455
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ. , σελ. 5471, 5472
ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 5455, 5456, 5457, 5458
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 5467, 5469, 5470
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 5457, 5458
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π.  , σελ. 5468, 5470
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 5463, 5465, 5466

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’

Παρασκευή 14 Ιανουαρίου 2022



Αθήνα, σήµερα στις 14 Ιανουαρίου 2022, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.02’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 13-1-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της NΓ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
13 Ιανουαρίου 2022 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµου: 

1. «Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για
τις Κινηµατογραφικές Συµπαραγωγές (Αναθεωρηµένη)».

2. «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και

της Κρατικής Διοίκησης Τύπου, Εκδόσεων, Ραδιοφώνου, Κινη-
µατογράφου και Τηλεόρασης της Λαϊκής Δηµοκρατίας της Κίνας
σχετικά µε το «Έργο µετάφρασης και έκδοσης έργων του λόγου
της κλασικής και σύγχρονης βιβλιοπαραγωγής της Κίνας και της
Ελλάδας»».

3. «Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Δηµοκρατίας της Σιγκαπούρης για την εξάλειψη της δι-
πλής φορολογίας και την αποφυγή της φοροδιαφυγής αναφο-
ρικά µε φόρους εισοδήµατος και κεφαλαίου και του συνηµµένου
σε αυτήν Πρωτοκόλλου».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’

Παρασκευή 14 Ιανουαρίου 2022



5396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5397



5398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5399



5400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5401



5402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5403



5404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5405



5406 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5407



5408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5409



5410 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5411



5412 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5413



5414 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5415



5416 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5417



5418 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5419



5420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5421



5422 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5423



5424 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5425



5426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5427



5428 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5429



5430 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5431



5432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5433



5434 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5435



5436 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5437



5438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5439



5440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5441



5442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5443



5444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5445



5446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5447

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



5448 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5449



5450 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5451



5452 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 14 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5453



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι οι
Υπουργοί Τουρισµού, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Εξωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Υγείας και Πολιτισµού
και Αθλητισµού καθώς, και ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών κατέθεσαν στις 13-1-2022 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνη-
µονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου Τουρισµού της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Τουρισµού της Μογγολίας για συνεργασία στον τοµέα του του-
ρισµού».

Επίσης, οι Υπουργοί Τουρισµού, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Εξωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Υγείας
και Πολιτισµού και Αθλητισµού καθώς, και ο Αναπληρωτής
Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση του
Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου Τουρισµού της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Γραφείου του Πρωθυπουργού
της Ουγγαρίας για συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού».

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση

των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του προγραµµατισµένου για
σήµερα δελτίου επικαίρων ερωτήσεων, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα το δελτίο των επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέ-
ρας 17 Ιανουαρίου 2022. 

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παράγρα-
φοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 290/ 10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανασίας
(Σίας) Αναγνωστοπούλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, µε θέµα: «Εκκωφαντική σιωπή του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού (ΥΠ.ΠΟ.Α.) στο περιστατικό λογοκρισίας της θεα-
τρικής παράστασης του Χριστόφορου Ζαραλίκου».

2. Η µε αριθµό 300/10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Πρόγραµµα µη επι-
στρεπτέας προκαταβολής για τις πληγείσες από τους σεισµούς
επιχειρήσεις και διαγραφή της επιστρεπτέας που είχαν λάβει για
την πανδηµία».

3. Η µε αριθµό 294/10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Η απαξίωση των αθλητικών εγκαταστάσεων του Εθνικού
Αθλητικού Κέντρου Νεότητας (ΕΑΚΝ) Αγίου Κοσµά».

4. Η µε αριθµό 285/10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «ΧΥΤΑ
Φυλής - Αγνοούνται εδώ και ένα χρόνο τα αποτελέσµατα της επι-
δηµιολογικής µελέτης».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 291/10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Ιωάννη Μουζάλα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Χωρίς προγραµµατισµό και διαβούλευση η κατάργηση της
ΔΟΥ Μοσχάτου».

2. Η µε αριθµό 286/10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Ενερ-
γειακό συσσίτιο: απαραίτητη ασπίδα απέναντι στους θανάτους
από αναθυµιάσεις και στην ενεργειακή εξαθλίωση».

3. Η µε αριθµό 296/10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ανδρέα Μι-
χαηλίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής και Τροφίµων, µε θέµα:
«Στήριξη µαστιχοκαλλιεργητών και εν γένει νησιωτών παραγω-
γών».

4. Η µε αριθµό 283/10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη

προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αναστολή λειτουργίας του
Παιδιατρικού Νοσοκοµείου Πεντέλης».

5. Η µε αριθµό 301/10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κέρκυρας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξαν-
δρου - Χρήστου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µε θέµα: «Λειτουργία λατοµικής ζώνης Κέρκυρας».

6. Η µε αριθµό 287/10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Επεί-
γουσα παρέµβαση για αρχαίο τείχος Δέµας, Οχύρωση Lager και
Φρυκτωρίες Ποικίλου Όρους».

7. Η µε αριθµό 288/10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία  Αρσένη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών µε θέµα: «Η Κυβέρνηση παραβιά-
ζει τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου απολύοντας το
προσωπικό καθαριότητας στο Υπουργείο Οικονοµικών µετά από
εικοσαετή δουλειάς».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 885/4-11-2021 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Να δοθούν σαφείς απαντή-
σεις και συγκριµένες ενέργειες ζητούν οι σεισµόπληκτοι από το
Αρκαλοχώρι».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε έγγραφό του ο Γενικός Γραµ-
µατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων µας ενηµερώνει
ότι σήµερα θα συζητηθούν οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις:

Η µε αριθµό 289/10-1-2022, η µε αριθµό 293/10-1-2022, η µε
αριθµό 297/10-1-2022, η µε αριθµό 292/10-1-2022, η µε αριθµό
295/10-1-2022, η µε αριθµό 298/10-1-2022, η µε αριθµό 284/10-1-
2022, η µε αριθµό 303/10-1-2022 και η µε αριθµό 299/10-1-2022. 

Ξεκινούµε τη συζήτηση µε την τρίτη µε αριθµό 295/10-1-2022
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άµεση κάλυψη των αναγκών σε σχολι-
κούς νοσηλευτές».

Κύριε Λαµπρούλη, καληµέρα σας, καλή χρονιά. Έχετε τον λόγο
για δύο λεπτά για το ξεκίνηµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ανταποδίδω τις ευχές για καλή χρο-
νιά, υγεία, δύναµη και αντοχές σε όλους µας, αλλά κυρίως στον
λαό µας. 

Η συγκεκριµένη ερώτηση είναι η δεύτερη που καταθέτουµε
µέσα σε ένα τρίµηνο και επανερχόµαστε για το θέµα των σχολι-
κών νοσηλευτών. Θεωρούµε το ζήτηµα του σχολικού νοσηλευτή,
της παρουσίας του αντίστοιχα στις σχολικές µονάδες, πολύ σο-
βαρό, κρίσιµο ζήτηµα, αφού αφορά περιπτώσεις µαθητών µε σο-
βαρές παθήσεις, όπως ζαχαρώδη διαβήτη τύπου 1, επιληψίες,
αλλεργίες και άλλα νοσήµατα που επιβάλλουν την εξατοµικευ-
µένη επιστηµονική παρακολούθηση και αντίστοιχα παρέµβαση,
όταν και όποτε χρειαστεί από ειδικό, αφού µπορεί, όπως γίνεται
κατανοητό, να προκύψει κίνδυνος για την υγεία και κυρίως για
τη ζωή αυτών των παιδιών µε χρόνιες ασθένειες. 

Στην επίκαιρη ερώτηση που καταθέσαµε τον Οκτώβρη, όταν
συζητήθηκε το αντίστοιχο ζήτηµα, για την κάλυψη δηλαδή των
αναγκών σε σχολικούς νοσηλευτές, η απάντηση από το Υπουρ-
γείο ήταν ότι έως τότε είχαν προσληφθεί δύο χιλιάδες δεκαοκτώ
σχολικοί νοσηλευτές ΠΕ, πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Το πο-
σοστό κάλυψης ήταν στο 79% των αιτήσεων που αφορούσαν το
προηγούµενο σχολικό έτος, τον περσινό δηλαδή προγραµµατι-
σµό. Αντίστοιχα το Νοέµβριο, απ’ ό,τι γνωρίζουµε, υπήρξαν
προσλήψεις αναπληρωτών και συγκεκριµένα εκατόν δύο ατόµων
σε δύο διαδοχικές φάσεις, πενήντα τεσσάρων ατόµων και σα-
ράντα οκτώ αντίστοιχα. 

Αποτέλεσµα όλων αυτών είναι να υπάρχουν τετρακόσια
τριάντα τέσσερα κενά σε σχολικούς νοσηλευτές. που αντιστοι-
χούν σε αντίστοιχες ελλείψεις σχολικών νοσηλευτών. Δηλαδή,
µαθητές µε σοβαρές παθήσεις παραµένουν παντελώς ακάλυπτοι
µέσα στα σχολεία και βρισκόµαστε στα µέσα πλέον της σχολικής
χρονιάς.
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Φυσικά, απόρροια αυτής της κατάστασης, αυτών των ελλεί-
ψεων, όπως είχαµε επισηµάνει και στην προηγούµενη επίκαιρη
ερώτηση, είναι να εξωθούνται οι γονείς µε δική τους οικονοµική
επιβάρυνση να ανταπεξέλθουν στο σοβαρό αυτό ζήτηµα επίλυσης
της παρουσίας του σχολικού νοσηλευτή στο σχολείο για τα παιδιά
τους. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε είναι: Σε τι ενέργειες θα
προχωρήσουν η Κυβέρνηση, το Υπουργείο, για να καλυφθούν
αυτά τα τετρακόσια τριάντα τέσσερα κενά σε σχολικούς νοσηλευ-
τές; Και φυσικά εµείς καταθέτουµε και πρόταση να δηµιουργηθεί
επιτέλους σχολιατρική υπηρεσία µε µόνιµο επιστηµονικό δυνα-
µικό, ώστε να καλύπτονται οι ανάγκες υγειονοµικής αλλά και ια-
τρικής κάλυψης, οι ανάγκες εν γένει σε υπηρεσίες υγείας και οι
ιατρικές ανάγκες των σχολείων, για όλους τους µαθητές, όχι µόνο
για αυτούς που έχουν χρόνιες παθήσεις, αλλά για το σύνολο των
µαθητών.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Λαµπρούλη.
Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Ζέττα Μακρή. 
Κυρία Μακρή, καληµέρα σας. Χρόνια πολλά, καλή χρονιά, ότι

επιθυµείτε!
Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ. Χρόνια πολλά σε όλους! 
Κύριε συνάδελφε, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω επισηµαίνον-

τας ότι τα αριθµητικά στοιχεία τα οποία στη γραπτή σας ερώτηση
παραθέτετε για τις προσλήψεις των σχολικών νοσηλευτών δεν
είναι ακριβή. Στην απάντησή µου στη Βουλή, στην οποία κάνατε
και εσείς αναφορά, στις 18-10-2021 ανέφερα πράγµατι ότι µέχρι
και τις 4-10-2021 έχουν προσληφθεί συνολικά δύο χιλιάδες δέκα
οκτώ αναπληρωτές κλάδου ΠΕ25 Σχολικών Νοσηλευτών και ΔΕ01
Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού, µε ποσοστό κάλυψης 79% για
τους πρώτους και 68% για τους δεύτερους. Και σε άλλο σηµείο
της οµιλίας µου είχα πει πως κατά την παρούσα χρονική περίοδο
και µε δεδοµένο ότι τράντα έξι αναπληρωτές δεν ανέλαβαν υπη-
ρεσία, σύµφωνα µε τα στοιχεία από το ΟΠΣΥΔ, απασχολούνται χί-
λιοι εκατόν εβδοµήντα εννέα αναπληρωτές ΠΕ25 Σχολικών
Νοσηλευτών ενεργά σε σχολεία της χώρας. Άρα τα κενά που απο-
µένουν ή που απέµεναν τότε ήταν τριακόσια τριάντα και όχι πεν-
τακόσιοι τριάντα έξι όπως εσείς γράφετε.

Στη συνέχεια στις 8-11-2021 µέσω ειδικής πρόσκλησης καλύ-
φθηκαν εβδοµήντα έξι κενά σχολικών νοσηλευτών και στις 22-11-
2021 καλύφθηκαν ακόµη σαράντα πέντε.

Στις 8-12-2021 εκδόθηκε µία ακόµη ειδική πρόσκληση για την
κάλυψη λειτουργικών κενών µελών ειδικού εκπαιδευτικού και ει-
δικού βοηθητικού προσωπικού στην πρωτοβάθµια και στη δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση. Από τα εκατόν πενήντα τρία κενά των
σχολικών νοσηλευτών που δόθηκαν προς κάλυψη τελικά καλύφθη-
καν τα σαράντα εννέα.

Πρέπει να τονίσω ότι ήδη από την πρώτη φάση πρόσληψης των
µελών ειδικού βοηθητικού και εκπαιδευτικού προσωπικού παρα-
τηρήθηκαν ελλείψεις υποψηφίων, µε τη σηµαντικότερη έλλειψη να
παρουσιάζεται στον κλάδο ΠΕ25 των Σχολικών Νοσηλευτών. Εν-
δεικτικά, στην πρώτη φάση των προσλήψεων υπήρχαν ενενήντα
δύο επιπλέον κενά του κλάδου ΠΕ25 Σχολικών Νοσηλευτών και
δεν βρέθηκαν, κύριε συνάδελφε, υποψήφιοι. Οµοίως και στη δεύ-
τερη φάση πρόσληψης υπήρξαν τριάντα πέντε κενά και πάλι δεν
βρέθηκαν υποψήφιοι.

Για να αντιµετωπιστεί αυτό το πρόβληµα, τη Δευτέρα 11 Οκτω-
βρίου του 2021 ψηφίστηκε κατά πλειοψηφία στη Βουλή η τροπο-
λογία του Υπουργείου Παιδείας µε την οποία εφεξής παρέχεται η
δυνατότητα πρόσληψης ως προσωρινών αναπληρωτών εκπαιδευ-
τικών γενικής εκπαίδευσης που είναι ενταγµένοι στον αξιολογικό
πίνακα κατάταξης Α’ του ΑΣΕΠ του κλάδου ΠΕ8702 της Νοσηλευ-
τικής, εφόσον οι λειτουργικές ανάγκες των σχολικών µονάδων
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης σε σχολικούς νο-
σηλευτές αυτού του κλάδου δεν µπορούν να καλυφθούν από τα
µέλη που είναι ενταγµένα στον αξιολογικό πίνακα Γ1 του ΑΣΕΠ
του οικείου κλάδου.

Επίσης επανακαθορίζεται η διαδικασία κάλυψης των κενών θέ-
σεων σε σχολικές µονάδες της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης, καθώς και για τα ΚΕΔΑΣΥ, µέσω ειδικής
πρόσκλησης πρόσληψης, εφόσον διαπιστώνεται αδυναµία κάλυ-
ψης των λειτουργικών αναγκών.

Τέλος, µε τροπολογία που περιλάβαµε στον ν.4876/2021, που
δηµοσιεύθηκε στις 23-12-2021, προβλέπεται ότι ειδικά για το σχο-
λικό έτος 2021 - 2022 στις περιπτώσεις µη κάλυψης των λειτουρ-
γικών αναγκών για θέσεις ΠΕ25 Σχολικών Νοσηλευτών και ΔΕ01
Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού στις σχολικές µονάδες της πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, λόγω εξάντλησης
των υποψηφίων από τους πίνακες του ΑΣΕΠ, οι οικείοι περιφερει-
ακοί διευθυντές εκπαίδευσης µπορούν να εκδίδουν τοπική πρό-
σκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για πρόσληψη αναπληρωτών
πλήρους ή µειωµένου ωραρίου, µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου µέχρι τη λήξη του διδακτικού έτους.

Νοµίζω ότι όλα αυτά, κύριε συνάδελφε, δεν δείχνουν µεθοδευ-
µένη κυβερνητική ολιγωρία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κυρία Μακρή.
Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τρία λεπτά κι εσείς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Σας άκουσα µε προσοχή. Παραθέσατε µία σειρά από στοιχεία,
κυρία Υπουργέ. Μπορεί να υπάρχει κάποια διαφορά στην αποτύ-
πωση των στοιχείων, γιατί εγώ θα πω το εξής: η ερώτηση κατατέ-
θηκε αρχές Δεκέµβρη. Φυσικά, η ζωή συνεχίζεται, «τρέχουν» οι
εξελίξεις. Στη διάρκεια αυτή υπήρξαν νοµοθετικές παρεµβάσεις,
όπως ειπώθηκε και από εσάς. Το ζήτηµα είναι πόσα κενά υπάρ-
χουν αυτή τη στιγµή που µιλούµε. Προφανώς έχετε την εικόνα.
Πείτε µου στη δευτερολογία. Πείτε µου ένα νούµερο. Εµείς απο-
τυπώσαµε αυτό το νούµερο µε βάση τα στοιχεία που µπορέσαµε
να συλλέξουµε και αφορά, όπως αναφέρεται και µέσα στην επί-
καιρη ερώτηση, σε αιτήσεις της προηγούµενης σχολικής περιό-
δου. Ανεξάρτητα, όµως, από το αυτό, αυτή τη στιγµή, στα µέσα
της χρονιάς, έχετε την εικόνα ως Υπουργείο πόσα είναι τα κενά. 

Φυσικά, µπορεί να µας µέµφεστε για τη διατύπωση της «κυβερ-
νητικής ολιγωρίας», όπως το αναφέραµε, αλλά πώς αλλιώς να το
χαρακτηρίσουµε όταν στα µέσα της χρονιάς υπάρχουν κενά σε
αυτού του είδους τις τεράστιες ανάγκες; Και καταλαβαίνετε όλοι
τη σπουδαιότητα της παρουσίας του σχολικού νοσηλευτή ειδικά
σε περιπτώσεις παιδιών µε αυτές τις χρόνιες παθήσεις. 

Την ίδια περίπου απάντηση δώσατε και στην πρώτη ερώτηση,
τον Οκτώβρη, σε ό,τι αφορά στις ελλείψεις, ότι δεν υπάρχει διά-
θεση, ότι δεν υπάρχουν νοσηλευτές κ.λπ.. Κοιτάξτε, το βασικό ζή-
τηµα που όντως οδηγεί στο να µην επιλέγουν οι νοσηλευτές να
καταλαµβάνουν τέτοιες θέσεις ποιο είναι; Ο θεσµός του αναπλη-
ρωτή, για τον οποίο διαχρονικά, βέβαια, όλες οι κυβερνήσεις έχετε
τεράστιες ευθύνες. Και σας είχαµε πει τότε -στη συζήτηση, δη-
λαδή, της σχετικής επίκαιρης τον Οκτώβρη- πως αν προκηρύσ-
σονταν µόνιµες θέσεις µε βάση τις ανάγκες και στα πλαίσια ενός
σχεδιασµού, θα βλέπατε ότι θα υπήρχε και ανταπόκριση και κά-
λυψη των κενών. Είµαστε σίγουροι γι’ αυτό. Όπου υπάρχει προ-
κήρυξη µόνιµων θέσεων για κάλυψη αναγκών -των τεράστιων
αναγκών που υπάρχουν σε όλους τους τοµείς, είτε στην παιδεία
είτε στην υγεία και πάει λέγοντας- φυσικά υπάρχει µεγάλο ενδια-
φέρον και καταθέτουν οι ενδιαφερόµενοι τα χαρτιά τους για να
προσληφθούν. 

Έτσι, λοιπόν, και εσείς, αλλά και οι προηγούµενες κυβερνήσεις
-διαχρονικό, όπως είπα, είναι το ζήτηµα- γιγαντώνετε αυτό το ζή-
τηµα των αναπληρωτών µε ληξιπρόθεσµη εργασιακή σχέση, µε
ολιγόµηνες συµβάσεις και, φυσικά, αβέβαιο µέλλον και κανέναν
οικογενειακό προγραµµατισµό για τον εργαζόµενο. 

Δεύτερον: Είµαστε στα µέσα της χρονιάς. Όλα αυτά τα ζητή-
µατα έπρεπε να λύνονται στο ενδιάµεσο, το καλοκαίρι εν προκει-
µένω, ούτως ώστε, όταν ξεκινά η νέα σχολική χρονιά και σε
επίπεδο -αν µη τι άλλο- καθηγητών, εκπαιδευτών, εκπαιδευτικών
κ.λπ., να είναι όλοι στις θέσεις τους και να καλύπτουν τα κενά. Ει-
ρήσθω εν παρόδω, υπάρχουν ακόµα κενά και σε εκπαιδευτικούς
αυτή την περίοδο, στα µέσα της χρονιάς. Αντίστοιχα και στους
σχολικούς νοσηλευτές θα έπρεπε να υπάρχει µέριµνα για να κα-
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λύπτονται όλα τα κενά. Και αυτό σηµαίνει µια πολιτική συγκεκρι-
µένη, η οποία θα ανταποκρίνεται στις ανάγκες του λαού.

Εσείς, όµως, τι µας είπατε στην επίκαιρη ερώτηση τον Οκτώ-
βρη; Ούτε λίγο ούτε πολύ µας είπατε ότι είναι δηµοσιονοµικό το
ζήτηµα, έχει κόστος, γιατί στοιχίζουν. Φυσικά και στοιχίζουν. Οι
µόνιµοι είναι «ακριβότεροι» σε σχέση µε τους αναπληρωτές και
αυτό είναι απαγορευτικό για τους δηµοσιονοµικούς στόχους που
και εσείς υπηρετείτε, όπως υπηρέτησαν και οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Είναι κόστος, δηλαδή, για τις λαϊκές οικογένειες να
έχουν τα παιδιά τους στο σχολείο είτε εκπαιδευτικούς, πολύ δε
περισσότερο σχολικούς νοσηλευτές για τέτοιου τύπου χρόνια νο-
σήµατα, που µπορεί -τονίζω ότι δεν το λέµε από υπερβολή- να
στοιχίσουν και τη ζωή των παιδιών, ειδικά παθήσεις όπως ο σακ-
χαρώδης διαβήτης, οι επιληψίες και πάει λέγοντας. 

Επίσης, θα θέλαµε στη δευτερολογία σας να πείτε για το δεύ-
τερο ερώτηµα. Είναι στις προθέσεις της Κυβέρνησης, του Υπουρ-
γείου να δηµιουργηθεί σχολιατρική υπηρεσία µε µόνιµο δυναµικό,
επιστηµονικό, βοηθητικό -όλο το αναγκαίο προσωπικό που απαι-
τείται- ούτως ώστε να καλύπτονται οι υγειονοµικές ανάγκες όλων
των παιδιών και ανάµεσα σε αυτά και των παιδιών µε χρόνια νο-
σήµατα;

Εποµένως, τα αδιέξοδα και τα προβλήµατα δηµιουργούνται από
τις ίδιες τις πολιτικές που διαχρονικά εφαρµόζετε, είτε εσείς πα-
λαιότερα ως κυβερνήσεις είτε οι επόµενοι, αλλά και έως σήµερα. 

Είναι, λοιπόν, συνολικά πολιτικό το ζήτηµα. Οι πολιτικές αυτές
που θέλουν την υγεία, την παιδεία να υποχρηµατοδοτούνται, αλλά
και παράλληλα να λογίζονται ως κόστος για το κράτος, θα φέρ-
νουν αυτά τα αποτελέσµατα. 

Εµείς λέµε ότι τουλάχιστον σε αυτά τα ζητήµατα θα πρέπει
άµεσα να βρεθούν λύσεις, κυρία Υπουργέ, και να δροµολογηθούν
µέσα από έναν σχεδιασµό οι λύσεις σε όλα αυτά τα ζητήµατα που
αφορούν εν προκειµένω τους σχολικούς νοσηλευτές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι εµείς

τον κ. Λαµπρούλη.
Κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολο-

γία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, δεν σας µέµφοµαι για την κριτική

που κάνετε στην Κυβέρνηση. Είναι δικαίωµά σας. Όµως, έχω κι
εγώ υποχρέωση –και νοµίζω ότι το έκανα µε στοιχεία- να απαν-
τήσω στο πώς εµείς αντιµετωπίσαµε το υπαρκτό πρόβληµα της
έλλειψης ανταπόκρισης για τον συγκεκριµένο κλάδο για τον οποίο
µας ρωτάτε.

Κάνατε, όµως, και µια άλλη παρατήρηση, ότι δηλαδή δεν προσ-
λαµβάνουµε µόνιµους υπαλλήλους, µόνιµους εκπαιδευτικούς,
διότι το δηµοσιονοµικό κόστος είναι αυτό που µας φοβίζει και µας
σταµατά. Θα σας απαντήσω, λοιπόν, και σ’ αυτό µε στοιχεία.

Για να καλυφθούν τα κενά στις σχολικές µονάδες φέτος κάναµε
δεκαέξι χιλιάδες εκατόν ογδόντα τέσσερις µόνιµους διορισµούς
και σ’ αυτούς περιλαµβάνουµε και τους τεσσερισήµισι χιλιάδες
διορισµούς που έγιναν πέρσι στην Ειδική Αγωγή -για πρώτη φορά
στα εκπαιδευτικά χρονικά- σ’ ό,τι αφορά τους άλλους διορισµούς
µετά από πάρα πολλές δεκαετίες. Άρα, λοιπόν, δεν ευσταθεί αυτό
που είπατε εσείς ως επιχείρηµα.

Είχαν επίσης προσληφθεί ως τα Χριστούγεννα …
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): …

(Δεν ακούστηκε)
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Δεν σας διέκοψα, κύριε συνάδελφε. Είστε πολύ έµπειρος. Δεν σας
διέκοψα. Σας απαντώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Διαστρεβλώνετε αυτά που είπα, όµως.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Είχαν προσληφθεί ως τα Χριστούγεννα πλέον των δεκαέξι χιλιά-
δων εκατόν ογδόντα τεσσάρων µόνιµων εκπαιδευτικών. Είχαν
προσληφθεί τριάντα οκτώ χιλιάδες επτακόσιοι τριάντα επτά ανα-
πληρωτές εκπαιδευτικοί, µεταξύ αυτών –επειδή είπατε ότι δεν
έχουµε ευαισθησία για το ειδικό επιστηµονικό προσωπικό που
χρειάζεται, για το ειδικό βοηθητικό προσωπικό- πέντε χιλιάδες

εξακόσια ογδόντα µέλη για όλα τα προγράµµατα και τις δοµές
που εκεί είναι απαραίτητοι και δύνανται να απασχοληθούν. Το µε-
γαλύτερο µέρος αυτών των προσλήψεων –γιατί είπατε ότι υπάρ-
χουν κενά- πραγµατοποιήθηκε ήδη από τις 26-8-2021, πολύ πριν
από την έναρξη του σχολικού έτους.

Με την επανέναρξη των σχολείων και λόγω της πανδηµίας του
COVID, µε άµεσα αντανακλαστικά και µε γρήγορη αντίδραση του
Υπουργείου µας, σε συνεργασία µε τα Υπουργεία Οικονοµικών,
Εσωτερικών και Ανάπτυξης, προχωρούµε σε τέσσερις χιλιάδες
επτακόσιες ογδόντα τέσσερις νέες προσλήψεις αναπληρωτών. Οι
χίλιοι διακόσιοι οκτώ απ’ αυτούς αναλαµβάνουν σήµερα υπηρεσία,
οι πεντακόσιοι εξήντα έξι στις αρχές της εποµένης εβδοµάδος και
ταχύτατα οι επόµενοι τρεις χιλιάδες δέκα. Αυτοί, λοιπόν, θα ενι-
σχύσουν το ανθρώπινο δυναµικό της εκπαίδευσης στην απαιτητική
συγκυρία της πανδηµίας, θα καλύψουν τις αυξηµένες ανάγκες
που προκύπτουν από τις απουσίες των εκπαιδευτικών και που σχε-
τίζονται µε την πανδηµία του COVID. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι η εκπαιδευτική διαδικασία είναι µια
δυναµική, πολυπαραγοντική διαδικασία την οποία µε ευαισθησία
και προσοχή προσεγγίζουµε και καλύπτουµε τα κενά τα οποία δη-
µιουργούνται άλλες φορές λόγω εγκυµοσύνης, άλλες φορές λόγω
ασθένειας, για λόγους τους οποίους ούτε εµείς µπορούµε να προ-
βλέψουµε ούτε οι εκπαιδευτικοί µπορούν να είναι αρκετά προνοη-
τικοί. Σε κάθε περίπτωση υπάρχει ευαισθησία …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): …
(δεν ακούστηκε)

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Υπάρχει ευαισθησία, υπάρχει πρόνοια …
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Μα, δεν απαντάει, κύριε Πρόεδρε. Η επίκαιρη ερώτηση έχει συγ-
κεκριµένα ερωτήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αφού έτσι απαντά η
Υπουργός. Και να ξαναρωτήσετε, πάλι την ίδια απάντηση θα πά-
ρετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): …
(δεν ακούστηκε)

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Εγώ θέλω να µε ακούτε µε προσοχή και σεβασµό, όπως σας
άκουσα. Δεν θέλω να µε κρίνετε. Είδατε ότι κι εγώ απέφυγα να
σας επικρίνω, απέφυγα να σας πω ότι το κόµµα σας έρχεται κάθε
έναν και δύο µήνες µε την ίδια ερώτηση µε διαστρεβλωµένα στοι-
χεία. Απέφυγα να τα πω όλα αυτά. Προσπαθώ να απαντήσω επί
της ουσίας. Θεωρώ ότι έχετε γνήσιο ενδιαφέρον γι’ αυτά που ρω-
τάτε. Σας απαντώ όσο µπορώ πιο τεκµηριωµένα µε αριθµούς,
στοιχεία και νοµοθετικές πρωτοβουλίες και θέλετε να µε διακό-
πτετε για να µην τα πω.

Για την πλήρωση των λειτουργικών κενών στο σύνολο των εκ-
παιδευτικών δοµών, που σας είπα ότι είναι µια δυναµική και πολυ-
παραγοντική διαδικασία, οι εγκρίσεις για τις προσλήψεις των
αναπληρωτών σχολικών νοσηλευτών εκδίδονται από την αρµόδια
Διεύθυνση Ειδικής Αγωγής του Υπουργείου µας καθ’ όλη τη διάρ-
κεια της χρονιάς. Τα λειτουργικά κενά συγκεντρώνονται από τις
αρµόδιες αποκεντρωµένες υπηρεσίες και γίνεται η κατανοµή τους
σύµφωνα µε τις υφιστάµενες πιστώσεις των προγραµµάτων και
ΕΣΠΑ και τακτικού προϋπολογισµού και διενεργούνται προσλή-
ψεις.

Για τις τοποθετήσεις των προσληφθέντων, κάθε διεύθυνση εκ-
παίδευσης είναι αρµόδια να ιεραρχεί τις ανάγκες της, να προσ-
διορίζει τα κενά, όπως άλλωστε αναφέρεται στη σχετική
ρυθµιστική απόφαση για τους αναπληρωτές. Πάγια πρόθεσή µας
-και το κάνουµε- είναι να καλύπτεται το σύνολο των δηλωθέντων
και επιβεβαιωµένων από τις περιφερειακές διευθύνσεις εκπαί-
δευσης λειτουργικών κενών µε µόνιµους διορισµούς ή όπου
αυτό δεν είναι εφικτό µε την πρόσληψη αναπληρωτών εκπαιδευ-
τικών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Προχωρoύµε στη συ-
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δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Γεώργιου Παπαηλιού προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κάλυψη διδακτικών κενών
εν όψει πανελλαδικών εξετάσεων». 

Κύριε Παπαηλιού, καληµέρα σας, χρόνια σας πολλά, έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Καλή σας µέρα, κύριε Πρόεδρε, κα-
ληµέρα σε όλους τους συναδέλφους, εύχοµαι καλή χρονιά, υγεία
και κάθε καλό.

Η ερώτηση που συζητείται αφορά στην κενή θέση καθηγητή
ΠΕ80 Οικονοµολόγου στο Γενικό Λύκειο Τροπαίων του Δήµου
Γορτυνίας της Περιφερειακής Ενότητας Αρκαδίας από την έναρξη
του σχολικού έτους. Αυτό σηµαίνει ότι οι µαθητές και οι µαθήτριες
του συγκεκριµένου λυκείου της ξεχασµένης Αρκαδίας, της ξεχα-
σµένης Γορτυνίας, δεν διδάσκονται ένα πανελλαδικώς εξεταζό-
µενο µάθηµα, αυτό της οικονοµίας και µάλιστα εν όψει
πανελλαδικών εξετάσεων. 

Τίθενται ερωτήµατα για την ανάγκη κάλυψης της θέσης, για την
ιδιαίτερη στήριξη και αντιµετώπιση των µαθητών και των µαθη-
τριών του Γενικού Λυκείου Τροπαίων αλλά και άλλων λυκείων εν
όψει πανελλαδικών εξετάσεων, όπως επίσης και για την αποτροπή
επανάληψης τέτοιων προβληµάτων το επόµενο έτος και στο µέλ-
λον.

Μόλις προχθές ενηµερωθήκαµε ότι στην έκτη φάση προσλή-
ψεων αναπληρωτών, προσλήφθηκε ένας καθηγητής οικονοµολό-
γος για το Γενικό Λύκειο Τροπαίων ο οποίος, αν δεν κάνω λάθος,
θα αναλάβει καθήκοντα από Δευτέρα. Αυτό δεν αναιρεί την ουσία
της ερώτησης που αφορά τη στελέχωση των σχολείων της ελλη-
νικής περιφέρειας, κυρίως αυτών που βρίσκονται σε αποµακρυ-
σµένες άγονες, δυσπρόσιτες και µειονεκτικές περιοχές, εν
προκειµένω της Γορτυνίας αλλά και την ανάγκη κάλυψης των δι-
δακτικών κενών για τους µαθητές, ειδικά της Γ’ τάξης λόγω των
πανελλαδικών εξετάσεων. 

Τα διδακτικά κενά και η απώλεια των διδακτικών ωρών και µά-
λιστα επί ολόκληρο τετράµηνο, ενδεικτικά για το συγκεκριµένο γε-
νικό λύκειο δεν µπορούν να αναπληρωθούν, αφού έχουν περάσει
σχεδόν τέσσερις µήνες από την έναρξη του σχολικού έτους. Κάθε
κενό σε οποιοδήποτε σχολείο της χώρας είναι ένα αρνητικό στοι-
χείο, συνιστά µία αρνητική εξέλιξη για την εκπαιδευτική δοµή, την
εκπαιδευτική διαδικασία και το εκπαιδευτικό σύστηµα και πρέπει
να καλύπτεται. Όµως, τα κενά στις σχολικές µονάδες αποµακρυ-
σµένων, δυσπρόσιτων και µειονεκτικών περιοχών, αναδεικνύουν
τα ακόµη µεγαλύτερα προβλήµατα που υπάρχουν σε αυτές,
καθώς και ενισχύουν σε πολύ µεγαλύτερο βαθµό την αρνητική εκ-
παιδευτική εξέλιξη.

Ο Δήµος Γορτυνίας της Περιφερειακής Ενότητας Αρκαδίας
είναι αποκοµµένος από την έδρα του δήµου, είναι ο πλέον αποµα-
κρυσµένος σε σχέση µε την Τρίπολη, την πρωτεύουσα της περι-
φερειακής ενότητας, ο πλέον άγονος προβληµατικός δήµος της
Αρκαδίας. Αυτό αφορά κυρίως την κάτω Γορτυνία.

Ας σηµειωθεί ότι φέτος κλείσατε, κυρία Υπουργέ, το Γυµνάσιο
Κοντοβάζαινας. Σας είχαµε υποβάλλει σχετική ερώτηση, η οποία
απαντήθηκε χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν και χωρίς να αναφέρεται
στην περιφερειακή διάσταση του προβλήµατος. Το Λύκειο Τρο-
παίων είναι το µοναδικό που βρίσκεται στην Κάτω Γορτυνία. Κα-
λύπτει τα χωριά των πρώην Δήµων Τροπαίων, Κοντοβάζαινας και
εν µέρει της Ηραίας. Δηλαδή, δεν φοιτούν µόνο µαθητές που κα-
τοικούν στα Τρόπαια, φοιτούν και µαθητές που κατοικούν στα
χωριά ολόκληρης της Γορτυνίας.

Θα ήθελα καν κάνω απλώς δύο αναφορές πριν ολοκληρώσω τις
δυσκολίες που αντιµετωπίζουν αυτά τα παιδιά. 

Η µετακίνηση είναι εξαιρετικά δυσχερής. Οι αποστάσεις από το
σύνολο των χωριών στα Τρόπαια εκτός από χιλιοµετρικές, που
είναι µεγάλες, συνδέονται και µε τον χρόνο µετακίνησης, µετάβα-
σης και επιστροφής αφού το οδικό δίκτυο είναι κακό. Οι καιρικές
συνθήκες τον χειµώνα επιβαρύνουν το οδικό δίκτυο και συνεπώς
τον χρόνο µετακίνησης. Έτσι οι µαθητές αναγκάζονται να ξυπνούν
από τα χαράµατα και να ξεκινούν τη διαδροµή από τα χωριά τους
προς τα Τρόπαια, µια διαδροµή µέσα σε δύσβατους δρόµους
µέχρι να φτάσουν στο σχολείο.

Τέλος, για την παρακολούθηση φροντιστηριακών µαθηµάτων,

που για άλλους µαθητές στα αστικά κέντρα και σε άλλες περιοχές
είναι αυτονόητη, αναγκάζονται, εφόσον έχουν βέβαια την οικονο-
µική δυνατότητα, να µετακινούνται στις γειτονικές πόλεις, την Τρί-
πολη ή τον Πύργο, που απέχουν µια µε δύο ώρες από τα χωριά
τους.

Συνεπώς, η δυσκολία πρόσβασης σε κάποια πόλη και τα κενά
σε εκπαιδευτικό προσωπικό που προκύπτουν κάθε χρόνο αναγκά-
ζουν αρκετούς µαθητές και τις οικογένειές τους να εγκαταλείπουν
την περιοχή και φυσικά το σχολείο τους.

Συµπεραίνοντας, αναφέρω ότι η στελέχωση σε δασκάλους και
καθηγητές για ένα µάθηµα πανελλαδικώς εξεταζόµενο θα πρέπει
να γίνεται έγκαιρα, έτσι ώστε να µην υπάρχουν κενά τα οποία εν
πολλοίς από ουσιαστικής απόψεως είναι µη αναπληρώσιµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Παπαηλιού.
Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων, κ. Ζωή (Ζέττα) Μακρή.
Ορίστε, κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ δεν θα κάνω κατάχρηση της καλοσύνης και της ανοχής

σας. Θα αναφερθώ µόνο στα θέµατα για τα οποία ο συνάδελφος
µε ρωτάει. Είναι πάγια τακτική µου να σέβοµαι τις ερωτήσεις, να
µην θεωρώ ότι είναι µια ευκαιρία να αναπτύξω και να ξεδιπλώσω
το σύνολο της κυβερνητικής πολιτικής στο θέµα της παιδείας,
γιατί έτσι πιστεύω ότι αποδυναµώνω τις ερωτήσεις που τις θεωρώ
εκ προοιµίου και όλες σοβαρές.

Θα επαναλάβω, όµως, µε την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, ζητή-
µατα που έθεσα και στην προηγούµενη απάντησή µου, γιατί
θεωρώ ότι κάθε συνάδελφος δικαιούται να έχει ξεχωριστή απάν-
τηση και όχι παραποµπή σε ό,τι είχα πει προηγουµένως.

Σας λέω, λοιπόν, κύριε συνάδελφε, ότι η διαδικασία πλήρωσης
των λειτουργικών κενών του συνόλου των εκπαιδευτικών δοµών
είναι δυναµική, είναι πολυπαραγοντική και είναι και δύσκολη δια-
δικασία. Τα λειτουργικά κενά τα συγκεντρώνουν οι αρµόδιες απο-
κεντρωµένες υπηρεσίες, εν συνεχεία τα κατανέµουν σύµφωνα µε
τις υφιστάµενες πιστώσεις των προγραµµάτων του ΕΣΠΑ και του
τακτικού προϋπολογισµού και διενεργούνται προσλήψεις. Για να
τοποθετηθούν οι προσληφθέντες σηµειώνεται ότι κάθε Διεύθυνση
Εκπαίδευσης είναι αρµόδια να ιεραρχεί τις ανάγκες της, να προσ-
διορίζει τα κενά. Άλλωστε αυτό το προσδιορίζει, το αναφέρει και
το ρυθµίζει η απόφαση για τους αναπληρωτές.

Στην ερώτησή σας στην τελευταία απόφαση πρόσληψης ανα-
πληρωτών µε ηµεροµηνία ανακοίνωσης 10-1-22 περιλαµβάνεται -
το είπατε και εσείς- πρόσληψη αναπληρώτριας κλάδου ΠΕ80
Οικονοµολόγου και αναµένεται να παρουσιαστεί στη Διεύθυνση
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Αρκαδίας για να αναλάβει υπηρε-
σία σήµερα Παρασκευή ή το αργότερο τη Δευτέρα 17-1-22. Άρα
λοιπόν, το πρόβληµα που θέτετε µε την ερώτησή σας επιλύεται.

Θα σας πω, όµως, και για την πληρέστερη ενηµέρωσή σας ότι
στη Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Αρκαδίας διορίστη-
καν κατά το τρέχον σχολικό έτος πενήντα τέσσερις εκπαιδευτικοί
εκ των οποίων δύο ήταν της ειδικότητας ΠΕ80 Οικονοµίας και
έχουν προσληφθεί και εβδοµήντα πέντε αναπληρωτές εκπαιδευ-
τικοί διαφόρων κλάδων και ειδικοτήτων δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης.

Για την κάλυψη του συγκεκριµένου κενού που θέτετε µε την
ερώτησή σας στο Γενικό Λύκειο Τροπαίων είχε προσληφθεί στις
11-11-21 αναπληρώτρια εκπαιδευτικός, η οποία όµως έλαβε άδεια,
όπως το δικαιούται και νοµίζω δεν θα έχετε αντίρρηση στην άδεια
που πήρε, γιατί ήταν άδεια επαπειλούµενης κύησης. Έτσι δεν πα-
ρουσιάστηκε.

Στο δεύτερο ερώτηµά σας, που αφορά στην κάλυψη των κενών
που έχουν δηµιουργηθεί από τη µη διδασκαλία των οικονοµικών
µαθηµάτων στο συγκεκριµένο σχολείο, θα ακολουθηθεί µε την
υποστήριξη του αρµόδιου συντονιστή εκπαιδευτικού έργου η δια-
δικασία που ορίζεται από τις διατάξεις των παραγράφων 8 και 9
του άρθρου 1 της µε αριθµό πρωτοκόλλου 79942 υπουργικής
απόφασης που εκδόθηκε στις 21-5-19. Το θέµα της απόφασης
είναι εγγραφές, µετεγγραφές, φοίτηση και θέµατα οργάνωσης
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της σχολικής ζωής στα σχολεία της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.
Και συγκεκριµένα ο διευθυντής ή η διευθύντρια συγκαλεί το σχο-
λικό συµβούλιο, εισηγείται στον σύλλογο διδασκόντων τον τρόπο
αναπλήρωσης των ωρών που έχουν χαθεί και της ολοκλήρωσης
της διδαχθείσας ύλης και ο σύλλογος αποφασίζει σχετικά.

Η απόφαση του συλλόγου των διδασκόντων υποβάλλεται στον
διευθυντή της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης για ενηµέρωση. 

Θα πω για άλλη µια φορά ότι πάγια πρόθεση του Υπουργείου
µας είναι η κάλυψη του συνόλου των δηλωθέντων και επιβεβαι-
ωµένων, από τις Περιφερειακές Διευθύνσεις Εκπαίδευσης, λει-
τουργικών κενών µε µόνιµους διορισµούς ή όταν αυτό δεν είναι
εφικτό, µε πρόσληψη αναπληρωτών εκπαιδευτικών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κυρία Μακρή. 
Κύριε Παπαηλιού, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.

Σας παρακαλώ πολύ να είστε συνεπής. Σας άφησα την πρώτη
φορά να αναπτύξετε όλα τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι
µαθητές και σωστά. Τώρα περιοριστείτε στη δευτερολογία σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Νοµίζω ότι περιέγραψα το πλαίσιο
µέσα στο οποίο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, βεβαίως. Γι’ αυτό
σας άφησα περισσότερο χρόνο. Είναι δυσκολίες που εν έτει 2021
δεν µπορώ να φανταστώ, να αφήνουν το σχολείο τα παιδιά!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ίσως ορισµένοι, όχι η κυρία Υφυ-
πουργός γιατί είναι και Βουλευτής επαρχίας, αλλά ορισµένοι δεν
µπορούν να κατανοήσουν τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν τα
παιδιά της ελληνικής περιφέρειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρία Υπουργέ, είχατε διαβεβαιώσει
κατά την έναρξη του σχολικού έτους και µήνες µετά ότι τα κενά
των εκπαιδευτικών σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης, που ήταν
πολλά, θα καλύπτονταν. 

Δυστυχώς δεν καλύφθηκαν και δυστυχώς στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση η θέση του οικονοµολόγου, όπως επίσης και εσείς είπατε,
καλύπτεται µε µία πρόσληψη η οποία γίνεται τώρα, ενώ είχε προσ-
ληφθεί πότε; Τον ενδέκατο µήνα. Η πληροφορία η δική µου είναι
για τον δωδέκατο, αλλά δεν έχει σηµασία. Είναι ήδη τρεις µήνες
από την έναρξη του σχολικού έτους που η θέση ήταν κενή. Συνε-
πώς, υπάρχει απώλεια διδακτικών ωρών για τα παιδιά του συγκε-
κριµένου λυκείου. Υποθέτω ότι αυτό γίνεται, γι’ αυτό έκανα µία
αναφορά γενικά στους µαθητές και τις µαθήτριες της ελληνικής
περιφέρειας εν γένει. 

Με το κενό, λοιπόν, που καλύπτεται σήµερα δεν επιλύεται το
πρόβληµα. Και δεν επιλύεται, διότι δεν µπορεί να αναπληρωθεί
παρά µόνον µε έναν συγκεκριµένο µηχανισµό. Αυτό υποστηρίζω
τουλάχιστον και αυτό υποστηρίζουν και ο Σύλλογος Γονέων του
συγκεκριµένου Γενικού Λυκείου, όπως επίσης και οι εκπαιδευτικοί,
ότι δηλαδή τουλάχιστον για τις πανελλαδικές εξετάσεις τα παιδιά
του συγκεκριµένου λυκείου και άλλων λυκείων που αντιµετωπίζουν
παρόµοια προβλήµατα, µέσω ενός µηχανισµού να τίθενται σε ση-
µείο εκκίνησης παρόµοιο ή παραπλήσιο µε αυτό των υπόλοιπων
υποψηφίων για τις πανελλαδικές εξετάσεις. Αυτή θα ήταν µία
λύση, τουλάχιστον για φέτος, ώστε του χρόνου να µην εµφανι-
στούν αυτά τα κενά. 

Η υποχρέωση της πολιτείας είναι, µε την έναρξη του σχολικού
έτους, να µην υπάρχουν κενά, να έχει ξεκινήσει η διαδικασία έγ-
καιρα και να ολοκληρωθεί έγκαιρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και µην ξεχνάµε -το λέω και πάλι και νοµίζω ότι έχει σηµασία-
ότι το χάσµα µεταξύ αστικών κέντρων και περιφέρειας είναι δεδο-
µένο. Τα παιδιά της περιφέρειας, ιδίως των δυσπρόσιτων και µει-
ονοτικών περιοχών εµφανίζονται και αντιµετωπίζονται δυστυχώς
ως παιδιά ενός κατώτερου Θεού. Δεν υπάρχει ισονοµία ισοπολι-
τεία, εν προκειµένω. Ας µην τα αφήσουµε να ακολουθήσουν τη
µοίρα των γονιών τους, ας µην παραµείνουν αµόρφωτα και αστοι-
χείωτα, ας έχουν όνειρα και προοπτικές για µια καλύτερη ζωή. 

Βέβαια, στην προκειµένη περίπτωση, εγώ θα κάνω µία αναφορά
σε όσα είχε πει ο Πρωθυπουργός για παιδιά υποβαθµισµένων πε-

ριοχών των αστικών κέντρων. Είχε πει ότι οι ανισότητες θεωρούν-
ται αυτονόητες και συνιστούν ένα είδος φυσικού φαινοµένου και
φυσικά ένα µη αναπληρώσιµο κοινωνικό φαινόµενο.

Αυτή είναι η πολιτική σας, δυστυχώς, κυρία Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, σας παρα-

καλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εν όψει των πανελλαδικών εξετάσεων, δεν υφίσταται για αυτά

τα παιδιά επί ίσοις όροις ανταγωνισµός και εποµένως ισονοµία και
ισοπολιτεία. Νοµίζω ότι οφείλουµε όλοι να ρίξουµε το βάρος στην
εκπαίδευση στην ελληνική περιφέρεια. 

Και κάτι τελευταίο. Υπάρχουν ήδη, κυρία Υπουργέ, κενά στον
Νοµό Αρκαδίας. Και το Ενιαίο Επαγγελµατικό Λύκειο Ειδικής Αγω-
γής που εδρεύει στις Ρίζες της Τεγέας έχει πολλά κενά εξειδικευ-
µένου προσωπικού. Και αν είναι δυνατόν, ένα σχολείο Ειδικής
Αγωγής να µην έχει ψυχολόγο. Το λέω συµπληρωµατικά αυτό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στις συµπληρωµατικές διαπιστώσεις, κύριε συνάδελφε, στη διά-

θεσή σας να έρθετε στο Υπουργείο να το συζητήσουµε και να έχω
τα πλήρη στοιχεία, διότι όταν απαντώ σε γραπτές ερωτήσεις στη
Βουλή έχω τα στοιχεία τα οποία µου έχουν ζητηθεί µε τη γραπτή
ερώτηση. Τα συµπληρωµατικά αποφεύγω να τα αναφέρω, γιατί
θα αδικήσω το κυβερνητικό έργο. 

Θέλω να σας πω, επειδή κάνατε επίκληση sτην ιδιότητά µου ως
Βουλευτού επαρχίας, ότι, ναι, είµαι Βουλευτής επαρχίας. Δεν ση-
µαίνει ότι έχω µεγαλύτερη ευαισθησία από τους Βουλευτές του
κέντρου. Έχω γνώση των προβληµάτων. Δεν θεωρώ τα παιδιά της
περιφέρειάς µου παιδιά κατώτερου Θεού, γιατί είναι τα ίδια παιδιά
που πρωτεύουν στις πανελλαδικές εξετάσεις και µας κάνουν πε-
ρήφανους. 

Έχω, όµως, υποχρέωση -και θα το κάνω µε την ανοχή του Προ-
εδρείου- να αναφέρω ξανά, επειδή κάνατε αναφορά στον Πρωθυ-
πουργό για τον οποίο υπαινιχθήκατε ή σαφώς δηλώσατε ότι
αποδέχεται ως φυσικό φαινόµενο τις ανισότητες, ότι η Κυβέρνηση
αυτού του Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, και το δικό
µας Υπουργείο συνεπώς κάλυψε τα κενά στις σχολικές µονάδες
µε δεκαέξι χιλιάδες εκατόν ογδόντα τέσσερις µόνιµους διορι-
σµούς. Οι τεσσερισήµισι χιλιάδες, κύριοι συνάδελφοι, ήταν εκπαι-
δευτικοί Ειδικής Αγωγής πρώτη φορά στα εκπαιδευτικά χρονικά.
Οι υπόλοιποι πρώτη φορά µετά από δεκαετίες. Το έχω πει πολλές
φορές στην Αίθουσα, το είπα και πριν από λίγο και θα το επανα-
λαµβάνω µε κάθε ευκαιρία, για να αντικρούσω ισχυρισµούς σαν
τους δικούς σας. 

Πλέον των µόνιµων διορισµών έγιναν µέχρι τα Χριστούγεννα
προσλήψεις τριάντα οκτώ χιλιάδων επτακοσίων τριάντα επτά ανα-
πληρωτών εκπαιδευτικών, µεταξύ αυτών πέντε χιλιάδες εξακόσιες
ογδόντα µέλη ειδικού επιστηµονικού και ειδικού βοηθητικού προ-
σωπικού. Και το µεγαλύτερο µέρος των προσλήψεων πραγµατο-
ποιήθηκε από τις 26-8-2021, δηλαδή πολύ πριν από την έναρξη
του σχολικού έτους. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τις κινήσεις µας λόγω της πανδηµίας, σε
συνεργασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία Οικονοµικών, Εσωτερι-
κών και Ανάπτυξης -εδώ είναι ο Υπουργός- προχωρούµε άµεσα
σε τέσσερις χιλιάδες επτακόσιες ογδόντα τέσσερις νέες προσλή-
ψεις αναπληρωτών. Από αυτούς οι χίλιοι διακόσιοι οκτώ αναλαµ-
βάνουν σήµερα υπηρεσία, οι πεντακόσιοι εξήντα έξι στις αρχές
της επόµενης εβδοµάδας και πολύ σύντοµα οι υπόλοιποι τρεις χι-
λιάδες δέκα. 

Αυτά δεν ήταν εύκολα πράγµατα ούτε αυτονόητα. Υπήρξαν τα-
χύτατα αντανακλαστικά εκ µέρους του Υπουργείου µας και άριστη
συνεργασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία τα οποία µόλις ανέ-
φερα. Όλοι αυτοί οι εκπαιδευτικοί θα ενισχύσουν το ανθρώπινο
δυναµικό της εκπαίδευσης. Είναι απαιτητική η συγκυρία της παν-
δηµίας. Θα καλύψουν τις αυξηµένες ανάγκες που προκύπτουν
από τις απουσίες εκπαιδευτικών που σχετίζονται µε την πανδηµία
του κορωνοϊού. 
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Και επιτέλους, ας αναγνωρίσουµε και ας παραδεχθούµε ότι
υπήρχε από την πλευρά του Υπουργείου µας σχεδιασµός, ετοιµό-
τητα, συνέργειες. Η εκπαιδευτική κοινότητα σύσσωµη µας βοή-
θησε και τα σχολεία συνεχίζουν το πολύτιµο εκπαιδευτικό τους
έργο, συµβάλλουν τα µέγιστα στην πρόληψη και την αντιµετώπιση
της πανδηµίας, διδάσκουν τα παιδιά µας, τα οποία δεν είναι σε
καµµία περίπτωση κατώτερου, διαφορετικού ή άλλου Θεού. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστούµε

και για την τήρηση του χρόνου. Είστε πάντα συνεπής. Καλή συνέ-
χεια και στους δύο. 

Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 293/10-1-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Βαρεµένου
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Άµεση
επαναφορά σε ισχύ της ΚΥΑ (ΦΕΚ Β’ 5138 της 12-11-2021) για την
πώληση προϊόντων κοµµωτικής επαγγελµατικής χρήσης».

Κύριε Βαρεµένε, καληµέρα σας. Καλή χρονιά και χρόνια πολλά.
Ό,τι επιθυµείτε. Εγώ επιθυµώ να τηρήσετε τον χρόνο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Χρόνια πολλά. Καλή χρονιά. 
Κυρία Υπουργέ, υπάρχει µια αναστάτωση στον κλάδο των κα-

ταστηµάτων κουρείων και κοµµωτών, η οποία οφείλεται σε γενι-
κότερους λόγους στους οποίους θα µπορούσα να αναφερθώ
παρακάτω, αλλά εν προκειµένω έχει σχέση µε µια, ας την πω, κυ-
βερνητική παλινωδία. 

Είχατε βγάλει µία ΚΥΑ µε την οποία ορθώς ορίζατε ότι τα κατα-
στήµατα, σουπερµάρκετ, µίνι µάρκετ, κοµµωτήρια, κουρεία κ.λπ.,
απαγορεύεται να πωλούν προϊόντα όπως αυτά που σας ανέφερα
προηγουµένως σε µη επαγγελµατίες κοµµωτές και κουρείς. 

Αφού βγάλατε, λοιπόν, αυτή την ΚΥΑ, επανέρχεστε σε µια βδο-
µάδα -δεν ξέρω πόσο µετά- και βγάζετε µία που λέτε ότι η απαγό-
ρευση αυτή ισχύει µόνο για την πώληση πάνω από δύο τεµάχια
ανά κωδικό και ανά πελάτη και ουσιαστικά ακυρώσατε τον σκοπό
της προηγούµενης ΚΥΑ. 

Το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι γιατί το κάνατε αυτό. Πιεστή-
κατε; Εάν πιεστήκατε, εγώ λέω ότι υπάρχει ασφαλέστατος δρόµος
για να παρακάµψετε τις πιέσεις και αυτό είναι απλώς το γεγονός
ότι είναι µια ευρωπαϊκή οδηγία. Είναι ευρωπαϊκή οδηγία και πρέπει
να εφαρµόζεται. Αυτό, δηλαδή, θα έπρεπε να το έχετε υπ’ όψιν
σας και πριν εκδώσετε τη δεύτερη ΚΥΑ. 

Πέρα από αυτό, κύριε Υπουργέ, όπως ξέρετε ο συγκεκριµένος
κλάδος υπέστη συντριπτικά πλήγµατα στη διάρκεια της καραντί-
νας, τα οποία δεν είχε δεχθεί ούτε καν στη διάρκεια της οικονοµι-
κής κρίσης. Υπάρχει µια γενικότερη απορρύθµιση, ορισµένα
διαλυτικά φαινόµενα -τα γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- και µια διόγ-
κωση, ας την πούµε έτσι, της παραοικονοµίας. Κανονικά τώρα θα
έπρεπε να συζητάµε τι µπορεί να γίνει για να αντιµετωπιστούν
αυτά τα προβλήµατα παρά µία συγκεκριµένη, όπως τη χαρακτή-
ρισα πριν, παλινωδία σήµερα.  

Έχετε υπ’ όψιν σας για το πόσο µεγάλα είναι τα προβλήµατα
στον κλάδο. Έχετε στοιχεία γι’ αυτά που προσπάθησα να σας πε-
ριγράψω προηγουµένως και αυτά θα έπρεπε να συζητάµε παρά
το θέµα αυτό. Ελπίζω, µε αφορµή την ερώτηση, να επανορθώσετε
και να µην υπάρχει πρόβληµα ως προς αυτό και να συζητήσουµε
τα υπόλοιπα ενδεχοµένως στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης και Επενδύσεων, κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης.

Κύριε Γεωργιάδη, καληµέρα σας, καλή χρονιά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων): Κατ’ αρχάς, καλή χρονιά σε όλους τους συναδέλ-
φους.

Θα ήθελα πριν ξεκινήσω να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπη-
τήρια στη συνάδελφο την κ. Μονογυιού για τον τραγικό χαµό του
αδερφού της σε αυτό το συγκλονιστικό τροχαίο που έγινε αργά
χθες το βράδυ.

Κύριε συνάδελφε, µου λέτε στην πρωτολογία σας ότι υπάρχει
κάποια ευρωπαϊκή οδηγία την οποία για κάποιον λόγο δεν εφαρ-
µόζουµε. Σας ερωτώ: Εάν πράγµατι υπάρχει µια τέτοια ευρωπαϊκή
οδηγία που εµείς δεν εφαρµόζουµε, πέντε χρόνια κυβερνήσεως
ΣΥΡΙΖΑ γιατί δεν εφαρµόστηκε αυτή η οδηγία; Προσπαθώ να σας

εξηγήσω ότι δεν υπάρχει η οδηγία που λέτε. 
Αντιθέτως, υπάρχει ο ευρωπαϊκός κανονισµός περί του ελευθέ-

ρου εµπορίου που ρητά µας απαγορεύει να βάζουµε περιορι-
σµούς στην κυκλοφορία των προϊόντων. Ο µόνος τρόπος για να
θεσπίσει ένα κράτος περιορισµούς στην εµπορική κυκλοφορία
των προϊόντων, είναι αν αποδείξει ότι κάποια απ’ αυτά τα προϊόντα
µπορεί να ενέχουν κινδύνους για τη δηµόσια υγεία. Σε όλες τις
άλλες περιπτώσεις η τοποθέτηση περιορισµών ως προς την εµ-
πορική τους πράξη αποτελεί λόγο παραποµπής της χώρας στο
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. 

Ακριβώς, λοιπόν, λόγω αυτού του ευρωπαϊκού κανονισµού, ενώ
ο κλάδος των κοµµωτηρίων και των κουρείων έχει ως πάγιο και
διαρκές αίτηµα εδώ και µια δεκαετία σε όλες τις κυβερνήσεις από
το 2010 έως το 2020, σε όσες πέρασαν, να θεσπιστούν τέτοιου
τύπου περιορισµοί -φαντάζοµαι ότι και οι προηγούµενες από πο-
λιτικές ηγεσίες και επί ΣΥΡΙΖΑ και επί Σαµαρά - Βενιζέλου και επί
Παπαδήµου και επί Παπανδρέου το εξέτασαν, γιατί όταν έρχονται
στο γραφείο σου και στο θέτουν είναι ένα λογικό αίτηµα- όταν το
στέλνεις, όµως, στην υπηρεσία και υπάρχει γνωµοδότηση από την
εκάστοτε Επιτροπή Ανταγωνισµού, παίρνεις αυτοµάτως πλήρες
απαγορευτικό, όχι απλώς -προσέξτε- παραβιάσεως της ευρωπαϊ-
κής οδηγίας, αλλά παραβιάσεως του ευρωπαϊκού κανονισµού, δη-
λαδή νόµου απολύτως εφαρµοστέου στο Εθνικό Δίκαιο. 

Οι κανόνες της ελευθέρας αγοράς µέσα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, πλέον θα το έχετε καταλάβει, είναι ίσως οι σηµαντικότεροι
νόµοι που έχει η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Άρα είναι νοµικά ανέφικτο και αν το κάναµε, θα βάζαµε τη χώρα
να πληρώσει πρόστιµα στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Και φυσικά οι
εταιρείες που θα βλάπτονταν θα µπορούσαν να πάνε σε οποιοδή-
ποτε δικαστήριο της χώρας και να ακυρώσουν τη σχετική µας νο-
µοθετική πρωτοβουλία να θεσπίσουµε περιορισµούς στην
κυκλοφορία των προϊόντων.

Αντιθέτως, εµείς τι κάναµε; Εγώ αναγνωρίζω ότι υπάρχει πρό-
βληµα και θα εξηγήσω και τις περαιτέρω πρωτοβουλίες µας στη
δευτερολογία µου. Χρησιµοποιήσαµε τον COVID, δηλαδή την εξαί-
ρεση που δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση λόγω της πανδηµίας, για να
εφαρµόσουµε περιορισµένης µορφής φραγµούς στην κυκλοφο-
ρία. Έχω εξηγήσει δεκάδες φορές στο σωµατείο και στον σύνδε-
σµο και στην οµοσπονδία των κοµµωτών ότι αυτοί οι περιορισµοί
αναγκαστικά θα αρθούν µε τη λήξη του COVID, διότι δεν µπορούν
να παραµείνουν, καθώς παραβιάζουν τον ευρωπαϊκό κανονισµό. 

Τα περισσότερα στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Γεωργιάδη. 
Κύριε Βαρεµένο, έχετε κι εσείς τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, όταν δεν

κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ ευτυχώς δεν υπήρχε πανδηµία. 
Υπάρχει ευρωπαϊκός κανονισµός. Είναι υγειονοµικού ενδιαφέ-

ροντος τα προϊόντα. Υπάρχει ευρωπαϊκός κανονισµός που λέει ότι
πρέπει να αναγράφεται επάνω «για επαγγελµατικούς λόγους» και
να απευθύνονται σε επαγγελµατίες. Άρα λοιπόν υπάρχει, όχι ότι
δεν υπάρχει. Υπάρχει κανονισµός. Και προφανώς η πανδηµία που
διέσπειρε τόσο θανατικό, που αποδιοργάνωσε τις ζωές, φυσικά
και είναι ένας επιπλέον λόγος σε προϊόντα υγειονοµικού ενδιαφέ-
ροντος να υπάρχουν ορισµένοι περιορισµοί. 

Αναφέρθηκα πριν, κύριε Υπουργέ, στα τεράστια προβλήµατα
που αντιµετωπίζει ο κλάδος. Τα περισσότερα κουρεία και κοµµω-
τήρια πήραν σε πρώτη φάση 800 ευρώ, µετά όµως η συντριπτική
τους πλειοψηφία δεν µπόρεσε ούτε καν στις επιστρεπτέες να µπει,
διότι υπήρχαν ορισµένα προαπαιτούµενα τα οποία η συντριπτική
πλειοψηφία των κουρέων και κοµµωτών δεν πληρούσαν. Δεν
υπήρχαν άνθρωποι που θα απασχολούσαν εκεί πέρα. Επιπλέον,
ξέρετε ότι η συντριπτική πλειοψηφία είναι άνθρωποι αυτοαπασχο-
λούµενοι, πώς να το πούµε; Ένας κουρέας, ένας κοµµωτής στις
περισσότερες περιπτώσεις. 

Στη διάρκεια της πανδηµίας η επισκεψιµότητα µειώθηκε δρα-
µατικά. Και εκτός αυτού υπήρξε ένα φαινόµενο που οδηγεί σε κά-
ποιες τάσεις, ας το πούµε έτσι, διαλυτικές για τον κλάδο. Θα µου
πείτε, τι µπορούσε να γίνει επ’ αυτού. Εγώ λέω ότι θα µπορούσαν
περισσότεροι να ενταχθούν στα προγράµµατα ενίσχυσης πέραν
της πρώτης φάσης και από εκεί και πέρα υπάρχει ένα πεδίο για
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να µην καταστεί ο κλάδος ανεξέλεγκτης δραστηριότητας, παρα-
οικονοµίας. Το γνωρίζετε πολύ καλά αυτό. Μάλιστα, είδα κάποια
στιγµή κάποια στοιχεία που διαθέτετε στο Υπουργείο που και σε
εµένα έκαναν τεράστια εντύπωση. 

Είµαστε µια χώρα, όπως επιµένετε σε όλους τους τόνους, ευ-
ρωπαϊκή και πρέπει να υπάρχει κάποιο πλαίσιο, να προασπίσουµε
αυτόν τον κλάδο και όσους απασχολούνται σ’ αυτόν τον κλάδο
γιατί αν βγουν στην ανεργία, θα ενταθούν τα προβλήµατα και κυ-
ρίως στην περιφέρεια από την οποία προέρχοµαι, εν προκειµένω
την Αιτωλοακαρνανία, θα διαρραγεί πλήρως ο κοινωνικός ιστός
για µια ακόµη φορά µετά την κρίση. Και τελικά πού θα φτάσουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων): Νοµίζω ότι τώρα στη δευτερολογία συνεννοηθή-
καµε, γιατί και εσείς αναφέρετε ότι δεν υπήρχε ο COVID. Άρα αν-
τιλαµβάνεστε ότι στην περίοδο προ COVID και στην περίοδο µετά
COVID ο ευρωπαϊκός κανονισµός απαγορεύει ρητά τη δηµιουργία
οποιουδήποτε εµποδίου. 

Η αναγραφή «για επαγγελµατική χρήση» δεν σηµαίνει ότι εµείς
µπορούµε να εµποδίζουµε την κυκλοφορία του και σε µη επαγ-
γελµατίες. Αυτό που λέει ο κανονισµός είναι ότι ο µόνος τρόπος
για να βάλεις κάποιο εµπόδιο είναι να αποδείξεις ότι το συγκεκρι-
µένο προϊόν µπορεί να προκαλέσει σοβαρή βλάβη στη δηµόσια
υγεία. Κανένας άλλος τρόπος!

Κύριε Βαρεµένε, δεν σας κατηγορώ, κι εγώ δεν τα ήξερα τόσο
καλά. Θέλω να είµαι ειλικρινής, µε τις βαφές κι όλα αυτά δεν είχα
ιδιαίτερη προσωπική γνώµη. Δεν το ήξερα.

Όταν βάλαµε την πρώτη µας απόφαση που βάλαµε την ολική
απαγόρευση της πώλησης αυτών των προϊόντων που ανέγραφαν
«για επαγγελµατική χρήση» όπως µας έλεγε να κάνουµε ο σύλλο-
γος των κοµµωτών και των κουρείων, διαπιστώθηκε αµέσως ότι
όχι µόνο δεκάδες χιλιάδες, αλλά εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες
µας οι οποίοι αγόραζαν αυτά τα προϊόντα που αναγράφουν «για
επαγγελµατική χρήση», αλλά που τα χρησιµοποιούν στα σπίτια
τους προσωπικά οι ίδιοι, έχαναν την πρόσβαση στην αγορά αυτών
των προϊόντων και επανήλθαµε µε δεύτερη ΚΥΑ που είπαµε ότι
µπορεί να αγοράσει ο καθένας µέχρι δύο τεµάχια, ακριβώς για να
µπορεί να είναι αποδεδειγµένο ότι αυτός που τα αγοράζει δεν είναι
επαγγελµατίας που δουλεύει µαύρα για να το πω απλά, αλλά είναι
η κυρία ή ο κύριος που θέλει να πάρει την βαφή η οποία αναγρά-
φει πράγµατι «για επαγγελµατική χρήση» αλλά χρησιµοποιείται
από τον ίδιο στο σπίτι του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, όχι όλες οι βαφές…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, µην τον

διακόπτετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων): Ξαναλέω: Απ’ όλα τα προϊόντα που βλέπετε στα
σουπερµάρκετ ή στα διάφορα καταστήµατα και αναγράφουν «για
επαγγελµατική χρήση», το 99% αυτών χρησιµοποιούνται και για
µη επαγγελµατική χρήση και αυτός είναι ο λόγος που δεν επιτρέ-
πει να µπουν περιορισµοί. Το έχω εξηγήσει, έχουµε δώσει τους
κανονισµούς, έχουν πάει στη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή,
τους τα έχει εξηγήσει η υπηρεσία κι επιµένουν. 

Τι µπορούµε να κάνουµε, όµως, για την ουσία, για τη µαύρη ερ-
γασία που αυτή πράγµατι πλήττει αυτόν τον κλάδο. 

Είπατε κάτι που δεν ισχύει. Είπατε ότι δεν µπορούσαν να µπουν
γιατί δεν είχαν εργαζόµενο. Πλην της επιστρεπτέας προκαταβο-
λής Ι, όλες οι επόµενες δεν είχαν αναγκαστικά να έχεις έστω έναν
εργαζόµενο, απλώς έπαιρνες λιγότερα χρήµατα, διότι µε τη µο-
νάδα εργασίας αύξανες µε τον αλγόριθµο τα χρήµατα που έπαιρ-
νες. Τι έπρεπε να έχεις; Έπρεπε να έχεις 20% πτώση του τζίρου
και ασφαλώς αν είχες περισσότερους εργαζόµενους, έπαιρνες πε-
ρισσότερα χρήµατα, διότι ο σκοπός της επιστρεπτέας ήταν η δια-
τήρηση των θέσεων εργασίας. 

Άρα αν είχες µόνο τον εαυτό σου, αν ήσουν δηλαδή αυτοαπα-
σχολούµενος, έπαιρνες λεφτά µόνο για τον εαυτό σου. Αν είχες
δέκα εργαζόµενους, έπαιρνες για τους δέκα εργαζόµενους. Αυτή
ήταν η λογική του µέτρου. Αν, όµως, είχες µείον 20% τζίρου και
αυτοαπασχολούµενος να ήσουν, έµπαινες στην επιστρεπτέα προ-
καταβολή. 

Θα ετοιµάσουµε διάταξη -ίσως τη φέρουµε και στην Ολοµέλεια
στη συζήτηση περί του δικαίου του ανταγωνισµού που έχουµε την
άλλη βδοµάδα, αν προλάβουµε, γιατί αυτό θέλω πολύ να το κάνω-
όπου θα δοθεί η δυνατότητα στη Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή
και Εµπορίου να κάνει έλεγχο και να βάζει πρόστιµα µέσω των so-
cial media και των αναρτήσεων που κάνουν στα social media διά-
φοροι που πηγαίνουν στα σπίτια και κουρεύουν ή φτιάχνουν νύχια
κ.λπ. και διαφηµίζουν «Δείτε τι ωραία που το κάνω. Πηγαίνω και
στο σπίτι». Αλλά αν ψάξουµε αυτόν που το ανεβάζει ή την κυρία
που διαφηµίζει αυτή που ήρθε σπίτι της έχει ΑΦΜ επαγγελµατικό,
κόβει απόδειξη, πληρώνει εφορία, διαπιστώνουµε ότι δεν υπάρχει
κανένας. 

Δεν είναι µόνο ζήτηµα φορολογικών εσόδων που χάνονται από
το κράτος, που είναι και αυτό ένα ζήτηµα που µας απασχολεί.
Εµένα µε απασχολεί περισσότερο ο αθέµιτος ανταγωνισµός που
δηµιουργείται από αυτούς που πηγαίνουν στα σπίτια, δουλεύουν
µαύρα και άρα µπορούν να έχουν λιγότερο κόστος, να παίρνουν
λιγότερα χρήµατα από αυτούς που τους παρέχουν την υπηρεσία
και άρα να ανταγωνίζονται αθέµιτα τους άλλους που έχουν φτιάξει
καταστήµατα κι έχουν έναν σωρό έξοδα. 

Πιστεύω όταν έρθει αυτή η διάταξη να την ψηφίσουν και τα υπό-
λοιπα κόµµατα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Γεωργιάδη. 
Σε σπίτια και απόδειξη; Δεν νοµίζω ότι συµβαίνει µε τίποτα. 
Προχωρούµε στην επόµενη που είναι η δεύτερη µε αριθµό

297/10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Κίνητρα
µέσω Αναπτυξιακού Νόµου, Ταµείου Ανάκαµψης, ΕΣΠΑ κ.λπ. για
παραµονή των επιχειρήσεων στις σεισµόπληκτες περιοχές, αλλά
και την εγκατάσταση νέων».

Κύριε Κεγκέρογλου, καληµέρα σας. χρόνια πολλά, καλή χρονιά,
ό,τι επιθυµείτε. Έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Καληµέρα και καλή χρονιά!
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, η περιοχή των Δήµων Μινώα

Πεδιάδας και Αρχανών Αστερουσίων, αλλά και τµήµατα των γει-
τονικών δήµων του Νοµού Ηρακλείου, έχουν ουσιαστικά γονατίσει
οικονοµικά και κοινωνικά λόγω των σεισµών που έχουν πλήξει την
ευρύτερη περιοχή. Υπήρχε και υπάρχει ανάγκη για ένα ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο ανασυγκρότησης, γιατί οι µεµονωµένες πρωτο-
βουλίες των φορέων, αλλά και των Υπουργείων, για τα θέµατα
αρµοδιότητάς τους δεν έχουν αποδώσει µέχρι σήµερα. Εποµένως,
χρειάζεται να δούµε συνολικά το ζήτηµα.

Αναφορικά µε τις επιχειρήσεις, για παράδειγµα, δεν αρκεί να
αποκατασταθούν κάποιες ζηµιές που έχουν πάθει τα κτήρια ή
ακόµα και ο εξοπλισµός, αφού η οικονοµική δραστηριότητα έχει
µεταφερθεί, έχει «µετακοµίσει» λόγω του ότι οι επιχειρήσεις δεν
λειτουργούν, δεν µπορούν να µετεγκατασταθούν, δεν έχουν τη
δυνατότητα άµεσα να ανασυγκροτηθούν. Υπάρχει ένα γενικό-
τερο κλίµα, δηλαδή, φυγής της επιχειρηµατικής δραστηριότητας
και αποφυγής, αν θέλετε, εγκατάστασης επιχειρήσεων στην πε-
ριοχή. Και είναι µία περιοχή που υπήρξε για πολλά χρόνια, για
πολλές δεκαετίες, επιχειρηµατικό κέντρο.

Έρχοµαι, λοιπόν, µε αυτή την ερώτηση να θέσω συγκεκριµένα
θέµατα προς εσάς, γιατί υπάρχουν και άλλα που αφορούν το
Υπουργείο Οικονοµικών, όπως είναι το ζήτηµα της αποκατάστα-
σης της αδικίας που ενώ στις πυρόπληκτες περιοχές πολύ ορθά
αποφασίστηκε από την Κυβέρνηση να µην επιστραφεί η επιστρε-
πτέα προκαταβολή για τις επιχειρήσεις που την έλαβαν, στις σει-
σµόπληκτες περιοχές και στις σεισµόπληκτες επιχειρήσεις αυτό
δεν ισχύει. Αυτό είναι µία αδικία. Όµως, αυτή είναι µία ερώτηση
που αφορά τον Υπουργό Οικονοµικών.

Ως προς την αρµοδιότητά σας, θα πρέπει να εξετάσετε εάν
µπορείτε µέσα από τον αναπτυξιακό νόµο και τα προγράµµατα
του ΕΣΠΑ που διαχειρίζεστε, να δώσετε µία στήριξη, µία βοήθεια
σε αυτές τις επιχειρήσεις, προκειµένου να σταθούν στα πόδια
τους. Συγκεκριµένα, για τις επιχειρήσεις που ήδη έχουν ενταχθεί
στον αναπτυξιακό νόµο και βλέπουν ότι η οικονοµική δραστηριό-
τητα της περιοχής δεν τους βοηθάει και είναι στο ερώτηµα «να
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συνεχίσουν ή να µη συνεχίσουν», θα µπορούσε να δοθεί ένα πα-
ραπάνω ποσοστό ενίσχυσης. Επίσης, εν όψει του νέου αναπτυ-
ξιακού νόµου θα πρέπει να εξετάσουµε µήπως υπάρξει
ενισχυµένη µοριοδότηση και ενισχυµένο ποσοστό επιχορήγησης,
προκειµένου επιχειρήσεις να εγκατασταθούν στην περιοχή, να
παραµείνουν, να δραστηριοποιηθούν και έτσι να βοηθήσουν στην
οικονοµική ανασυγκρότηση και στην αποκατάσταση της µεγάλης
ζηµιάς που προκάλεσε ο σεισµός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κεγκέρογλου.
Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Ανάπτυ-

ξης και Επενδύσεων κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης.
Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτηση.
Θα ήθελα να πω πρώτα απ’ όλα, ότι τις επόµενες µέρες στη

Βουλή, όπως ξέρετε, έχουµε την έναρξη της συζητήσεως για τον
νέο αναπτυξιακό νόµο. Άρα όσα πούµε µεταξύ µας σήµερα εδώ,
µπορεί να διεξαχθούν και µέσα στο πλαίσιο του νέου αναπτυξια-
κού νόµου για να δούµε αν, πραγµατικά, µπορεί κάτι να γίνει.

Οφείλω, όµως, να δώσω κάποιες πρώτες απαντήσεις για τον
κόσµο που µας ακούει, για να µη δηµιουργούµε προσδοκίες που
δεν υπάρχουν. 

Ο νέος Χάρτης Κρατικών Περιφερειακών Ενισχύσεων, που
ισχύει για την περίοδο 2022 - 2027, δηµοσιεύτηκε πριν από τρεις
ηµέρες από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ο χάρτης δεν αλλάζει,
όπως ξέρετε, ούτε µπορεί να αλλάξει κατά τη διάρκεια που
ισχύει. Άρα µέχρι το 2027 ο χάρτης είναι αυτός.

Τώρα, όσον αφορά στην Κρήτη -γιατί φαντάζοµαι ότι έχετε και
το ίδιον ενδιαφέρον του Αρκαλοχωρίου απ’ όπου εκκινεί η ερώ-
τηση- είµαι βέβαιος ότι γνωρίζετε ότι στον νέο Χάρτη Περιφερει-
ακών Ενισχύσεων έχει πολύ µεγάλη αύξηση της επιδότησης. Η
Κρήτη είναι από τους πολύ ωφεληµένους. Έχει 10% αύξηση στην
επιδότηση που ίσχυε µε τον προηγούµενο χάρτη. Άρα τρόπον
τινά και το Αρκαλοχώρι µπορεί να έχει πολύ καλύτερη συµπερι-
φορά απ’ ό,τι πριν. Προφανώς, ο νέος χάρτης δεν εφαρµόζεται
σε όσους έχουν ενταχθεί στον προηγούµενο χάρτη. Αυτό ισχύει
για όσους κάνουν τις αιτήσεις από εδώ και µπρος, στον νέο
κύκλο ο οποίος θα προκηρυχθεί, µε βάση τον νέο χάρτη, φαντά-
ζοµαι κάπου στις αρχές Μαρτίου. Πρέπει πρώτα να ψηφίσουµε
τον νόµο και µετά να σχεδιάσουµε τον νέο κύκλο.

Ήδη η Κυβέρνηση έχει δηµιουργήσει διάφορα προγράµµατα.
Για να φέρω ένα παράδειγµα, τώρα «τρέχει» το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ»,
το οποίο το χρηµατοδοτούµε µε το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης µέσω του Υπουργείου Περιβάλλοντος και ηµών. Το «ΕΞΟΙ-
ΚΟΝΟΜΩ» έχουµε προβλέψει να έχει 5% περισσότερους
διαθέσιµους πόρους για τις περιοχές εκείνες που έχουν πληγεί
ιδιαίτερα. Μιλάµε για την απολιγνιτοποίηση και για τις περιοχές
που είχαν τις πυρκαγιές το καλοκαίρι. Δεν είναι οι σεισµόπληκτες
µέσα. Αυτό θα ήταν µια ευχή. Θα µπορούσε στον επόµενο κύκλο
του «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» να µπουν οι σεισµόπληκτες. Έχουν µπει η
απολιγνιτοποίηση και οι κατεστραµµένες από τις πυρκαγιές το
καλοκαίρι περιοχές.

Σε κάθε περίπτωση, αν έχετε κάποιες προτάσεις που είναι σύµ-
φυτες µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, εµείς στο Υπουργείο Ανάπτυξης
είµαστε εξαιρετικά ανοικτοί να τις συζητήσουµε στο πλαίσιο του
νόµου που προείπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερο-
λογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι κατανοείτε πλήρως τον ρόλο που

µπορεί να παίξει το εργαλείο του αναπτυξιακού νόµου, αλλά και
κάθε προγράµµατος, στην ανασυγκρότηση της περιοχής. 

Είναι ανάγκη να υπάρξει αυτή η ιδιαίτερη µεταχείριση στα όρια
του επιτρεπτού και από το ευρωπαϊκό πλαίσιο, προκειµένου να
µην αποδυναµωθεί και να µην νεκρώσει η περιοχή. Σας λέω ειλι-
κρινά από τη δική µου, την προσωπική µου εµπειρία και αυτοψία,

αν θέλετε, ότι ακόµα και καφενεία δεν µπορούν να λειτουργή-
σουν και «µετακοµίζουν» -έχω πλείστα παραδείγµατα- και στην
πόλη και σε άλλες περιοχές, πόσο µάλλον άλλες δραστηριότητες
που χρειάζονται περισσότερα κεφάλαια και περισσότερες προ-
ϋποθέσεις. 

Θα έλεγα, λοιπόν, πως είναι θετικό αυτό που είπατε, ότι όχι
µόνο θα µπορούσε, αλλά πρέπει να εξεταστεί η δυνατότητα του
5% -παραδείγµατος χάριν για το ΕΣΠΑ- που έχει να κάνει µε το
«ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» και το Ταµείο Ανάκαµψης -χρηµατοδοτείται
από κοινού από το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης- να είναι το
5% για τις περιοχές που έχουν πληγεί. Απολιγνιτοποίηση, πυρό-
πληκτες, σωστά µέχρι τώρα υπάρχει. Στις σεισµόπληκτες δεν
υπάρχει. 

Ακριβώς το ίδιο θέµα είναι και για την επιστρεπτέα. Στην επι-
στρεπτέα, λοιπόν, ψηφίσαµε νόµο ώστε οι επιχειρήσεις που
έχουν πληγεί στις πυρόπληκτες περιοχές, να µην την επιστρέ-
ψουν. Οι σεισµόπληκτες επιχειρήσεις εξαιρούνται. Θα πρέπει να
το δούµε για τις σεισµόπληκτες επιχειρήσεις. Δεν έχει διαφορά
από ποια αιτία έχει καταστραφεί µια επιχείρηση.

Στον αναπτυξιακό νόµο, λοιπόν, για τον υπάρχοντα νόµο που
έχουν ενταχθεί οι επιχειρήσεις: Έχουν πάρει την απόφαση, αλλά
τώρα που είναι να προχωρήσουν στην επένδυση, µε την κατά-
σταση που βλέπουν και το χαµηλό ποσοστό που ισχύει για την
περιοχή -που ίσχυε, µάλλον, για χρόνια, σωστά το είπατε ότι αλ-
λάζει µε τον νέο χάρτη- είναι προ του διλήµµατος να προχωρή-
σουν ή να µην προχωρήσουν στην επένδυση. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι µπορούν -από τη στιγµή που ισχύει
πλέον νέος χάρτης- οι επιχειρήσεις που ήδη έχουν ενταχθεί και
είναι στην αρχική φάση µε βάση τον προηγούµενο νόµο, να µε-
ταφερθούν -µέσω, προφανώς, κάποιας ρύθµισης η οποία θα πρέ-
πει να προβλεφθεί στον νέο νόµο- στο πλαίσιο χρηµατοδότησης
του νέου Ευρωπαϊκού Χάρτη Περιφερειακών Ενισχύσεων, προ-
κειµένου να τύχουν της µεγαλύτερης ενίσχυσης, όπως αυτή προ-
βλέπεται πλέον.

Και όσον αφορά στο θέµα της µοριοδότησης για την ένταξη
στον αναπτυξιακό νόµο -όχι το ποσοστό ενίσχυσης που είναι ένα
θέµα, το συζητάµε- είναι θέµα και εθνικό. Δεν καθορίζεται από
το ευρωπαϊκό πλαίσιο η προτεραιότητα ότι οι παραγωγικές δρα-
στηριότητες, παραδείγµατος χάριν α’, β’ κατηγορίας και δη σε
αυτές τις περιοχές, θα µπορούν να έχουν µια µοριοδότηση ως
προς την ένταξη. 

Άρα υπάρχουν εργαλεία τα οποία µπορείτε να αξιοποιήσετε -
και αυτό σας ζητώ- προκειµένου η οικονοµική δραστηριότητα
στην περιοχή και να παραµείνει, αλλά και να υπάρχει προσέλ-
κυση νέων επενδύσεων λόγω ακριβώς της ανάγκης να υπάρξει
οικονοµική και κοινωνική ανασυγκρότηση στην περιοχή που
επλήγη από τον σεισµό. 

Θεωρώ ότι είναι µέσα στο ευρωπαϊκό πλαίσιο όλα αυτά που
σας είπα και σας ζήτησα και δεν το υπερβαίνουν σε καµµία περί-
πτωση. Είναι, όµως, ζήτηµα που πρέπει να κουβεντιάσουµε -
έχετε δίκιο- στη διαδικασία του αναπτυξιακού νόµου. Θα ήθελα,
όµως, σήµερα να εκφραστεί η δική σας βούληση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κεγκέρογλου.
Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Βούληση ως προς το να βρούµε λύσεις εντός
ευρωπαϊκού πλαισίου υπάρχει. Απλώς, να εξηγήσω λίγο τι συµ-
βαίνει γι’ αυτό που είπατε τεχνικά. Εάν µία επιχείρηση ή πιο
σωστά, εάν ένα επενδυτικό σχέδιο έχει ενταχθεί στον αναπτυ-
ξιακό νόµο, έχει πάρει απόφαση ένταξης και δεν έχει κάνει καµία
δαπάνη -το τονίζω, δεν έχει ξοδέψει ούτε 1 ευρώ, δεν έχει ξεκι-
νήσει δηλαδή-, µπορεί να απενταχθεί µε βούληση του επιχειρη-
µατία, να κάνει αίτηση απένταξης, να κάνει αίτηση στον
καινούργιο κύκλο -ισχύει σήµερα αυτό- και να περάσει εντασσό-
µενη στο νέο. Τονίζω, όµως, να µην έχει δαπανηθεί ούτε 1 ευρώ.
Γιατί, εάν έχει δαπανηθεί έστω 1 ευρώ, βάσει του ευρωπαϊκού
κανονισµού, τότε δεν µπορεί να ξαναµπεί σε επόµενο αναπτυ-
ξιακό νόµο. Αυτό δεν έχει να κάνει µε εθνική νοµοθεσία, είναι ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία και δεν ξεπερνιέται, είναι το ιερό δισκοπό-
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τηρο των κρατικών ενισχύσεων. 
Το λέω, απλώς, για να το ακούσουν οι συµπολίτες σας εκεί.

Εάν δεν έχουν κάνει δαπάνες, µπορούν να κάνουν αίτηση απέν-
ταξης και να περιµένουν να µπουν στο νέο χάρτη µε την υψηλό-
τερη επιδότηση. Εάν όµως έχουν κάνει δαπάνες, πάνε µε τον
παλαιό χάρτη.

Όσον αφορά όλα τα υπόλοιπα που είπατε, επαναλαµβάνω ότι
και για το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» είµαι πολύ πρόθυµος σε επόµενο
κύκλο να εντάξουµε και τις σεισµόπληκτες περιοχές στο ίδιο
πλαίσιο που έχουµε τις πυρόπληκτες και την απολιγνιτοποίηση,
το θεωρώ δίκαιο. Κακώς δεν το κάναµε, δεν είχε προβλεφθεί.
Όµως, θα υπάρξει και επόµενος κύκλος ούτως ή άλλως. Βε-
βαίως, µπορούµε να συζητήσουµε στο πλαίσιο του αναπτυξιακού
νόµου τι θα µπορούσαµε σύννοµα να κάνουµε περισσότερο. 

Πάντως, πρέπει να σας πω ότι ειδικά το Υπουργείο Ανάπτυξης
και η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας -σίγουρα το
γνωρίζετε από τους συµπολίτες σας στο Αρκαλοχώρι- βρεθή-
καµε στο Αρκαλοχώρι από την πρώτη στιγµή, µε όλη µας την
οµάδα, από τον Ιούλιο και παραµένουµε µέχρι και σήµερα κάθε
εβδοµάδα µε παρουσία δικών µας µηχανικών και επιστηµόνων,
γιατί θέλουµε να βοηθήσουµε αυτή την περιοχή να αναγεννηθεί
όπως και της αξίζει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Γεωργιάδη.
Κύριε Κεγκέρογλου, δεν σας λέω καλή συνέχεια, γιατί θα τα

ξαναπούµε, έχετε και άλλη ερώτηση µετά.
Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 289/10-1-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Οδυσσέα Κων-
σταντινόπουλου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων
µε θέµα: «Συνεχίζεται το αδιέξοδο υλοποίησης εγκεκριµένων
επενδύσεων που αντιµετωπίζουν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις
και οι αγρότες από την άρνηση δανειοδότησης των τραπεζών και
τη σηµαντική αύξηση του κόστους των επενδύσεων από τις σο-
βαρές ανατιµήσεις του εξοπλισµού και των πρώτων υλών».

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, καληµέρα σας, χρόνια πολλά, καλή
χρονιά, ό,τι επιθυµείτε.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Καλή χρονιά σε όλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε τον λόγο για
δύο λεπτά.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Κύριε Υπουργέ, πριν µπω στην ερώτηση, την οποία
γνωρίζετε γιατί την είχαµε πριν από δύο µήνες, θέλω να σας πω
ότι είναι πολύ σηµαντικό που η Κυβέρνηση άκουσε την πρότασή
µας να κάνει πολλαπλά σηµεία για rapid test. 

Δεύτερον, θέλω να σας πω ότι δεν µπορείτε να νοµοθετείτε µε
διαφορετικούς όρους. Αλλιώς να νοµοθετείτε για την Εύβοια, η
οποία είναι πυρόπληκτη, και αλλιώς για την Αρκαδία και τη Γορ-
τυνία, που είναι και αυτές πυρόπληκτες. Είναι εντελώς λανθα-
σµένο το να έχετε διαφορετικούς τρόπους αντιµετώπισης δυο
περιοχών εντός της χώρας. 

Προχωρώ, όµως, στο παράδειγµα. Είχαµε µιλήσει, κύριε
Υπουργέ, πριν από τρεις µήνες. Υπάρχει ένας άνθρωπος -και δεν
είναι µόνο ένας, είναι εκατοντάδες- ο οποίος έχει καταθέσει το
φάκελό του. Είναι νέος άνθρωπος, µε την οικογένειά του ζει σε
µία ορεινή περιοχή, πάνε εκεί τα παιδιά του σχολείο και όλα
αυτά. Παίρνει µία επιχορήγηση, το 100%, για να φτιάξει ένα τυ-
ροκοµείο. Πάει στην τράπεζα και του λένε: «Εκχωρείς;». «Εκ-
χωρώ», λέει, «τις 110.000 ευρώ, το σύνολο και έχω και
κατασκευαστή για να µου το φτιάξει». Πάει η τράπεζα και του
λέει: «Κύριέ µου, για να το κάνουµε αυτό, θέλω να φέρεις 20%
πέραν της ίδιας συµµετοχής». Θέλουν να έχει δεσµευµένα στον
λογαριασµό του κάποια λεφτά. Δηλαδή, του ζητούν 88.000 ευρώ,
ήτοι το 44% της επένδυσης να τους το δώσει και τους εκχωρεί
και 110.000 ευρώ. 

Ξέρετε τι συµβαίνει µε τις αυξήσεις στην ενέργεια, στα υλικά
και όλα αυτά. Αυτός ο άνθρωπος δεν είναι µόνο ένας, ο Δηµή-
τρης Μουρούτης που ζει στην Κοντοβάζαινα. Μουρούτηδες µπο-
ρεί να είναι σε όλη την Ελλάδα και θέλουµε να τους στηρίξουµε

για να µείνουν στον τόπο τους, να κρατήσουν την περιοχή ζων-
τανή. Γι’ αυτό υπάρχουν και αυτά τα προγράµµατα. Γιατί δεν θα
είχε αξία αλλιώς να υπάρχουν αυτά τα προγράµµατα. 

Σας λέω ότι τρεις µήνες τώρα, µετά που συναντηθήκαµε, στεί-
λαµε τους φακέλους στην τράπεζα. Δεν υπήρξε -λέει- κάποιο
πρόγραµµα από το Υπουργείο Ανάπτυξης. Θέλω να σας πω ότι
εµάς όλους, το κράτος, την Κυβέρνηση, εµάς µας βλέπουν
όλους µαζί στη Βουλή. Λένε «εντάξει, ωραία, η Κυβέρνηση δεν
τα έκανε. Τα είπες κι εσύ». Εσείς όµως, στην Κυβέρνηση, αυτόν
τον άνθρωπο θα τον αφήσετε να φύγει από την περιοχή του; Τι
θα κάνουµε; Θα υπάρξουν δράσεις οι οποίες θα µπορέσουν να
υποστηρίξουν µέσα από αυτή τη διαδικασία, ώστε η τράπεζα να
του δώσει τα λεφτά να φτιάξει ένα τυροκοµείο, να δώσει νέες
θέσεις εργασίας, να µεγαλώσει τα παιδιά του και να µείνει στην
Κοντοβάζαινα και στην κάθε Κοντοβάζαινα; Γιατί δεν είναι µόνο
η Κοντοβάζαινα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Και σ’ αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης.
Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τρία λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Είχαµε ζήτηση σήµερα, κύριε Πρόεδρε! Σας
ζητώ συγγνώµη γι’ αυτό.

Διαβάζω το πρώτο σκέλος της ερωτήσεώς σας, κύριε συνά-
δελφε: «Με ποιον τρόπο θα υποχρεωθούν άµεσα οι τράπεζες να
βοηθήσουν τους επενδυτές να αποκτήσουν τα απαραίτητα δα-
νειακά κεφάλαια;» και τα λοιπά και τα λοιπά.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Σε εισαγωγικά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θέλω να πείτε στον κ. Μουρούτη -εάν έχει κά-
ποια σχέση µε τον φίλο µου τον Γιώργο Μουρούτη, ακόµα πε-
ρισσότερο. Όπως καταλαβαίνετε σε µένα το επώνυµο
Μουρούτης είναι εξαιρετικά ευχάριστο και αγαπηµένο, εις πάσαν
περίπτωση- ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση οι κυβερνήσεις δεν µπο-
ρούν να υποχρεώσουν τις τράπεζες να κάνουν τίποτα. Οι τράπε-
ζες είναι απολύτως ανεξάρτητες, έχουν εποπτικές αρχές
ανεξάρτητες από τις κυβερνήσεις και αν µία κυβέρνηση έλεγε
«θα υποχρεώσω τις τράπεζες να κάνουν κάτι», αυτοµάτως όλο
το σύστηµα σταµατάει να δουλεύει. Άρα προφανώς εννοείτε τι
είδους κίνητρα, τι είδους εργαλεία και τι είδους πολιτική µπο-
ρούµε να αξιοποιήσουµε.

Σας λέω, λοιπόν, ότι όσον αφορά το Υπουργείο Ανάπτυξης,
υπάρχουν και εργαλεία που έχει ετοιµάσει το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης έχει ετοι-
µάσει το Ταµείο Εγγυήσεων Αγροτικής Ανάπτυξης µε διαχειριστή
το Ευρωπαϊκό Ταµείο Επενδύσεων και µε συνεισφορά 80 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, που ήδη αυτό στήνεται και θα δώσει δάνεια
από 10.000 έως 5 εκατοµµύρια σε γεωργούς και µεταποιητές, µε
ιδιαίτερα µειωµένες και σε πολλές περιπτώσεις µηδενικές εξα-
σφαλίσεις. Αυτό όµως από το Ταµείο Εγγυήσεων Αγροτικής Ανά-
πτυξης.

Όσον αφορά την Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα, την οποία
χειριζόµαστε εµείς στο Υπουργείο Ανάπτυξης, έχουµε µια σειρά
εργαλείων που ήδη «τρέχουν», εγγυοδοσίας µικρών επιχειρή-
σεων που δίνουµε εγγύηση 80% για δάνεια πια έως 200.000
ευρώ, εγγυοδοσίας µεγάλων επιχειρήσεων που δίνουµε για δά-
νεια έως το 20% του τζίρου και µε όριο ακόµα και 5 ή και 10 εκα-
τοµµύρια ευρώ.

Έχουµε φτιάξει τώρα νέα εργαλεία τα οποία αναφέρονται στα
οπτικοακουστικά µέσα, αν κάποιος έχει πάρει αναπτυξιακό νόµο
για τέτοιου είδους επιχείρηση, να µπορεί να έρχεται να παίρνει
το δάνειο από εµάς µε εγγύηση 80% και αν χρειαστεί να φτιά-
ξουµε και επιπλέον -επαναλαµβάνω ότι τα αγροτικά εν µέρει µπο-
ρούµε εµείς να τα χρηµατοδοτήσουµε, γιατί υπάρχει το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης-, βεβαίως να φτιάξουµε και επι-
πλέον εργαλεία. Είµαστε εξαιρετικά πρόθυµοι να ενθαρρύνουµε
τις τράπεζες να κάνουν αυτή τη δουλειά.

Και να πω και κάτι τελευταίο. Έχει η Κυβέρνηση αυτή βοηθήσει
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τα µάλα το τραπεζικό σύστηµα. Το τραπεζικό σύστηµα, κύριε
Πρόεδρε, έχει επί Κυβερνήσεως Κυριάκου Μητσοτάκη µειώσει
τα κόκκινά του δάνεια κατά τα 2/3 και αυτό συνεχίζεται µε πολύ
µεγάλο αριθµό. Έχουν ήδη ανακεφαλαιοποιηθεί δύο τράπεζες
και έχουµε δώσει µέσω των ελληνικών τραπεζικών ιδρυµάτων και
τα χρήµατα της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας και τα εγγυη-
µένα δάνεια, αλλά και τώρα τα χρήµατα των δανείων του Ταµείου
Ανάκαµψης.

Άρα οι τράπεζες είναι πανίσχυρες, ισχυρότερες παρά ποτέ και
µε πολύ µεγάλη ρευστότητα. Σε αυτό προσθέστε τα πολύ χα-
µηλά επιτόκια µε τα οποία δανείζεται η χώρα και άρα και οι τρά-
πεζες. Άρα έχουν οι τράπεζες ρευστότητα να ενισχύσουν την
οικονοµία.

Και θα πω κάτι που είπα και την άλλη φορά: όταν εµείς εγκρί-
νουµε αναπτυξιακό νόµο και επιδότηση οι τράπεζες δεν έχουν
πραγµατικό λόγο, παρά µόνον αν θεωρούν εξαιρετικά κακοπλη-
ρωτή τον πιστωτή, να µην του δώσουν το δάνειο. Γιατί τα χρή-
µατα που δίνουµε εµείς είναι απολύτως και 100% εξασφα-
λισµένα. Αλλά επιπλέον φτιάχνουµε και εργαλεία εγγυοδοσίας
από την Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα, για να το κάνουµε
ακόµα πιο εύκολο για τις τράπεζες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Αντιπρόεδρε, ορίστε, έχετε τον λόγο κι εσείς για τρία

λεπτά.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Εγώ, κύριε Υπουργέ, να σας πω την αλήθεια, επειδή
είστε πρακτικός άνθρωπος, επιχειρηµατίας, θέλω να σας ρω-
τήσω το εξής. Αν πηγαίνατε σήµερα σε έναν άνθρωπο και του
λέγατε «έχω αυτό το πρόβληµα» τι θα περιµένατε να σας απαν-
τήσει; Εγώ ήρθα και σας είπα «έχουµε αυτό το πρόβληµα».
Έχετε απόλυτο δίκιο, ήταν λάθος το «υποχρεωθούν», για να κα-
τανοούµε και να είµαστε όλοι στην ίδια γλώσσα. Δεν το συζη-
τάµε. Εγώ δεν κατάλαβα, τι να κάνει αυτός ο άνθρωπος; Να πάει
να κάνει καινούργιο πρόγραµµα; 

Εγώ σας λέω ότι αυτός ο άνθρωπος είναι στην Περιφέρεια Πε-
λοποννήσου, ΚΑΔ κυρίου κλάδου δραστηριότητας 10.51 «Λει-
τουργία γαλακτοκοµείων και τυροκοµεία», ενισχυόµενου
κόστους 201.195. Σας λέω: Πάει στην τράπεζα και δεν τα παίρνει.
Τι να κάνει; Εγώ αυτό σας λέω: Αν το αντιµετωπίσετε αυτό είτε
ως παράδειγµα µέσα από την Αναπτυξιακή Τράπεζα, µέσα από
ένα εν πάση περιπτώσει µοντέλο το οποίο µπορεί να λειτουργή-
σει µε ενίσχυση, δίνοντάς τους κίνητρα, δίνοντάς τους επιπλέον
κάποιες εγγυήσεις, η Αναπτυξιακή Τράπεζα ή οτιδήποτε άλλο,
θα είναι µοντέλο για όλες τις επιχειρήσεις. 

Σας λέω ότι δεν υπάρχει καµµία τράπεζα να τους δώσει λεφτά.
Ξαναλέω, έχω πάρει κι εγώ τηλέφωνο να το δούνε. Γιατί δεν µπο-
ρούµε, όπως καταλαβαίνετε, να τους υποχρεώσουµε, γιατί δεν
είναι δικά µας λεφτά, αυτή είναι η αλήθεια. Καλώς δεν είναι, έτσι
λειτουργεί το σύστηµα. Όµως, γι’ αυτό, λέµε, είναι το κράτος,
για να µπορεί να λειτουργεί παράλληλα, επειδή τις έχει στηρίξει
τις τράπεζες, θα χρησιµοποιήσουν λεφτά από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης -µέσα από τις τράπεζες θα πάνε αυτά και σωστά θα πάνε-
και πρέπει να βρουν και εργαλεία για τους µικροµεσαίους. 

Άρα, εγώ σας ρωτάω κάτι πολύ απλό κύριε Υπουργέ και νο-
µίζω, αν το λύσετε αυτό, αν βρούµε τρόπο να το λύσετε, θα είναι
ένα µοντέλο προς όλο τον κόσµο και τις µικρές επενδύσεις, ώστε
να µείνει ο κόσµος στην περιφέρεια. Τι να κάνει αυτός ο άνθρω-
πος; Να πάει στην Αναπτυξιακή Τράπεζα και να βρουν έναν
τρόπο, ένα εργαλείο, τη στιγµή που δεν είναι µόνος, αλλά είναι
πεντακόσιοι, εξακόσιοι, χίλιοι; Θέλω να σας δείξω πως όταν
άκουσαν την πρώτη ερώτηση µου -και µπορώ να σας φέρω τα
στοιχεία- είκοσι άνθρωποι µού έστειλαν µήνυµα από όλη την Ελ-
λάδα που έχουν το ίδιο ακριβώς πρόβληµα. Άρα, εγώ ρωτώ εσάς
και να έρθουµε µετά από δύο µήνες –πάλι θα έρθω- να µου πείτε
πώς µπορούµε αυτούς τους ανθρώπους να τους βοηθήσουµε
πραγµατικά ουσιαστικά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε.

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία
σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Προσπάθησα να το εξηγήσω, αλλά θα το ξα-
ναπώ: Εάν ο κ. Μουρούτης –λέω το παράδειγµα που µου αναφέ-
ρατε- δεν έχει εµπλοκές κατά το παρελθόν µε το τραπεζικό
σύστηµα που τον καθιστούν µη τραπεζικά δανειοδοτούµενο,
εννοώ εµπλοκή µε τον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ», για να το πω πάρα πολύ απλά,
έχει δύο περιπτώσεις: 

Η µία είναι να µπορούσε να πάρει δάνειο µόνος του ούτως ή
άλλως. Προφανώς, αφού δεν του δίνουν, δεν µπορεί να πάρει. 

Ο δεύτερος δρόµος είναι να ζητήσει να πάρει –που µπορεί να
το κάνει- δάνειο µικρής επιχειρηµατικότητας, στο οποίο θα βάλει
ως εξασφάλιση την επιδότηση που του έχει ήδη εγκριθεί, που εί-
πατε ότι είναι 200.000 ευρώ. Τα δάνεια µικρής επιχειρηµατικότη-
τας από την Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα έχουν εγγύηση για
τις τράπεζες 80%. Άρα, µε το 80% εγγύηση που δίνει η Αναπτυ-
ξιακή Τράπεζα και την εγγύηση που έχει από το ΕΣΠΑ αποκλεί-
εται να µην πληροί τα κριτήρια. Πρέπει να έχει µηδέν τζίρο, για
να µην πληροί τα κριτήρια. Αυτό λέω, τίποτα άλλο. Προφανώς,
το λέτε, αν µας ακούει. Και αν µετά την προηγούµενη σας ερώ-
τηση είχατε εσείς είκοσι µηνύµατα, µπορείτε να υπολογίσετε
πόσα είχα εγώ. 

Λέω, λοιπόν, ότι µε την Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα βγά-
ζουµε διαρκώς εγγυοδοτικά προγράµµατα –προχθές βγάλαµε
για τα οπτικοακουστικά µέσα- ακριβώς για να δίνουµε τη δυνα-
τότητα σε αυτούς που µε απόλυτα τραπεζικά κριτήρια δεν µπο-
ρούν να δανειοδοτηθούν, να µπορέσουν να δανειοδοτηθούν µε
τη δική µας βοήθεια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Γεωργιάδη. Σήµερα και συζήτηση είχατε και στους
χρόνους είστε συνεπής. Δεν το πιστεύω. Τώρα αρχίζουν τα δύ-
σκολα µε τον κ. Φίλη και την κ. Κεραµέως.

Πρώτα να πω ότι δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης η µε
αριθµό 231/11-10-2021 ερώτηση του κύκλου αναφορών και ερω-
τήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βα-
σίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Να διορθωθεί ΤΩΡΑ η απαράδεκτη διά-
ταξη που προβλέπει ότι δικαίωµα κρατικής συνδροµής έχουν οι
σεισµόπληκτοι ιδιοκτήτες πολλών κτηρίων, µόνο για ένα (1) απ’
αυτά». 

Προχωρούµε στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 292/10-1-
2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικόλαου Φίλη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Με
ευθύνη του Υπουργείου Παιδείας χωρίς «πλατφόρµα» τηλεκπαί-
δευσης τα σχολεία, εν µέσω πανδηµίας».

Κύριε Φίλη καληµέρα σας, χρόνια πολλά, καλή χρονιά, ό,τι επι-
θυµείτε. Σας παρακαλώ πολύ για τους χρόνους και να περιορι-
στείτε στην ερώτηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Καλή χρονιά, κύριε Πρόεδρε και καλό πο-
δαρικό στην εφαρµογή του Κανονισµού της Βουλής, φαντάζοµαι
µε κατανόηση εν όψει των µεγάλων προβληµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα φανεί.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, βρισκόµαστε στο µέσον

της πανδηµίας. Δεν χρειάζεται να καλλιεργούµε ψευδαισθήσεις
ότι βγήκαµε από την πανδηµία. Χθες είχαµε 80 νεκρούς, έκρηξη
εισαγωγών στα νοσοκοµεία και αρκετά κρούσµατα. O Παγκό-
σµιος Οργανισµός Υγείας µάς προειδοποιεί ότι η «Όµικρον» δεν
είναι ήπια ασθένεια, αλλά ότι είναι µια επικίνδυνη ασθένεια. Συ-
νεπώς, πρέπει να συνεχιστούν το πρόγραµµα εµβολιασµού και
όλα τα άλλα µέτρα τα οποία ενισχύουν το µέτωπο της δηµόσιας
υγείας. Το αναφέρω αυτό γιατί έχουµε µπροστά µας τους εµβο-
λιασµούς των νέων παιδιών που πρέπει να υπάρξει µια προσπά-
θεια να επιταχυνθούν. 

Μέσα σ’ αυτή την πανδηµία που κατατάσσει τη χώρα µας ως
την τέταρτη χειρότερη χώρα στην Ευρώπη ως προς τα κρού-
σµατα και ως προς τις πολιτικές που ακολουθεί η Κυβέρνηση για
το ζήτηµα της πανδηµίας, έχουµε ένα ιδιαίτερο θέµα. Το 23,7%
των κρουσµάτων που ανακοινώνει ο ΕΟΔΥ -χθες, για παρά-
δειγµα- είναι κρούσµατα ηλικίας 0 έως 17 ετών, δηλαδή µαθητών
και εφήβων. Πριν τις διακοπές επίσης είχαµε 23,7%. Κατά τη
διάρκεια των διακοπών είχαµε υποχώρηση των κρουσµάτων,
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14%. Μιλώ για τα παιδιά και τους εφήβους. 
Άρα, η αγωνία των µαθητών, των γονιών και των καθηγητών

ότι πρέπει τα σχολεία να έχουν υγειονοµική ασφάλεια όταν λει-
τουργούν είναι όχι απλώς δικαιολογηµένη, αλλά είναι εξαιρετικά
κρίσιµη. Συµπαραστεκόµαστε στην αγωνία και στις κινητοποι-
ήσεις των ανθρώπων που θέλουν τα σχολεία να είναι ανοικτά µε
ασφάλεια και αν χρειαζόταν την εβδοµάδα που µας πέρασε,
αφού δεν ελήφθησαν µέτρα, να υπήρχε και µια µικρή παράταση
των διακοπών. Την ασφάλεια για ανοικτά σχολεία θέλουµε.

Μέσα σ’ αυτό το κλίµα, λοιπόν, το εξαιρετικά δύσκολο στα
σχολεία, υπάρχει εικόνα απορρύθµισης σε πάρα πολλές περι-
πτώσεις του σχολικού έργου και ερχόµαστε τώρα στο θέµα της
τηλεκπαίδευσης. Μακάρι να µη χρειαστεί η τηλεκπαίδευση, διότι
αρνητική εµπειρία είχαµε σε µεγάλο βαθµό πέρυσι όταν έκλεισε
τα σχολεία για επτά µήνες η Κυβέρνηση. Άλλο ένα παγκόσµιο
«µαύρο» ρεκόρ στη χώρα µας. 

Τώρα, όµως, έχω εδώ την απόφαση της Αρχής Προστασίας
Προσωπικών Δεδοµένων στις 16 Νοεµβρίου του 2021. Είναι η
50/2021. Είναι «καταπέλτης» για το Υπουργείο. Καταδικάζει η
αρχή το Υπουργείο για πέντε κρίσιµες παραλείψεις και παραβιά-
σεις της εσωτερικής, της ελληνικής, αλλά και της ευρωπαϊκής
νοµοθεσίας, µε τις οποίες προσωπικά δεδοµένα ενάµιση εκατοµ-
µυρίου µαθητών και εκπαιδευτικών δίνονται στη «CISCO» και
πληρώσαµε κιόλας δύο εκατοµµύρια την «CISCO» για τις «υπη-
ρεσίες» υποκλοπής ουσιαστικά των προσωπικών δεδοµένων και
σ’ αυτήν την εκστρατεία συνέπραξε το Υπουργείο. 

Η Κυβέρνηση µάς διαβεβαίωνε ότι δεν υπάρχει κανένα πρό-
βληµα. Τώρα υπάρχει απόφαση της αρχής. Υπήρχε µια πρώτη
απόφαση προειδοποίησης της αρχής τον Σεπτέµβριο του 2020.
Την αγνόησε η Κυβέρνηση. Έλεγε: «Μας λένε ότι είµαστε νόµι-
µοι». Είπε η αρχή ότι υπάρχει νοµιµότητα σκοπού επεξεργασίας.
Συµφωνούσαµε όλοι να υπάρχει τηλεκπαίδευση στα σχολεία.
Καµµία αντίρρηση. Άλλο ο σκοπός και άλλο ο τρόπος εφαρµο-
γής της τηλεκπαίδευσης, δηλαδή το σκάνδαλο «CISCO». Προει-
δοποίησε τον Σεπτέµβριο του 2020 η αρχή. Τίποτα δεν έκανε το
Υπουργείο. 

Έρχεται τώρα, λοιπόν, η αρχή και βγάζει τελεσίδικη απόφαση
τον Νοέµβριο του 2021. Τι απάντησε το Υπουργείο; Είπε ότι είναι
µια περίεργη έκτακτη συνεδρίαση και ότι όλα κρίνονται στη δι-
καιοσύνη, δηλαδή αρνήθηκε την ουσία της απόφασης της αρχής.
Τι έκανε έκτοτε; Υπήρχε προθεσµία να συµµορφωθεί σε δύο
µήνες. Τελειώνει η προθεσµία την Κυριακή. Σήµερα είναι Παρα-
σκευή, µεθαύριο Κυριακή. Συµµορφώθηκε προς τις καταδικαστι-
κές επιπλήξεις της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων;
Τι απάντησε; Διότι –προσέξτε- εάν δεν έχει απαντήσει τίποτα, θα
έπρεπε να έχει ασκήσει αίτηση θεραπείας. Άσκησε αίτηση θερα-
πείας ή σκέφτεται να προσφύγει και γιατί δεν προσέφυγε στο
Συµβούλιο της Επικρατείας; Χάος στο θέµα αυτό εις βάρος των
προσωπικών δεδοµένων των παιδιών µας και των εκπαιδευτικών.
Είναι προφανές ότι χρειαζόµαστε µια καθαρή απάντηση. 

Τι συµβαίνει σήµερα µε την τηλεκπαίδευση; Υφίσταται ή όχι η
τηλεκπαίδευση της πλατφόρµας «CISCO»; Δεύτερον: Ενισχύ-
θηκε και µπορεί να αποκτήσει τον κύριο ρόλο του το δηµόσιο πα-
νελλαδικό σχολικό δίκτυο, ώστε να κάνει αυτό την
τηλεκπαίδευση; Μπορούσε να το κάνει και πέρυσι και πρόπερσι,
αλλά δεν επελέγη από την Κυβέρνηση το σχολικό δίκτυο και δεν
ενισχύθηκε έκτοτε.

Τρίτον, σήµερα που συζητούµε και χωρίς να έχει καταθέσει
µέχρι στιγµής –µέχρι πριν από δύο ηµέρες, που ήλεγξα, που ρώ-
τησα και έµαθα- στοιχεία στην απάντηση στην Αρχή Προστασίας
Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, η Κυβέρνηση, λειτουργεί
πλατφόρµα για εξήντα µία περιπτώσεις, εξήντα ένα σχολεία.
Ποια πλατφόρµα είναι αυτή; Της «CISCO» ή του πανελλήνιου
σχολικού δικτύου; Για να δούµε ποια είναι η παρανοµία και ποια
είναι η δυνατότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα απαντήσει η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ.

Νίκη Κεραµέως.
Κυρία Κεραµέως, καληµέρα σας, χρόνια πολλά, καλή χρονιά

και ό,τι επιθυµείτε. Έχετε τρία λεπτά. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Καλή χρονιά σε εσάς, καλή χρονιά, κύριε Φίλη, καλή χρονιά σε
όλους τους συναδέλφους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Φίλη, ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώτηση και για την
αφορµή που µου δίνετε για να ακουστούν δηµοσίως οι απόψεις
και οι δικές σας και οι δικές µας για την εκπαίδευση κατά τη διάρ-
κεια της πανδηµίας, αλλά και τη γενικότερη στάση σας θα έλεγα,
στο πλαίσιο αυτής της πρωτοφανούς υγειονοµικής κρίσης.

Κύριε Φίλη, καταλαβαίνω ότι είστε σε µια πολύ δύσκολη θέση.
Γιατί; Διότι, είχατε επενδύσει πολιτικά στα κλειστά σχολεία. Θέ-
λατε απεγνωσµένα τα σχολεία να παραµείνουν κλειστά, καθαρά,
για αντιπολιτευτικούς λόγους. Ξεκίνησε η εβδοµάδα, ολοκληρώ-
νεται η εβδοµάδα και όπως φαίνεται, όλα πήγαν, όπως δεν θέ-
λατε να πάνε. Ξεκίνησε η δια ζώσης εκπαίδευση οµαλά για
όλους, µαθητές και εκπαιδευτικούς, βρέθηκαν και πάλι στον φυ-
σικό τους χώρο κι εδώ πρέπει να πούµε ένα πολύ µεγάλο ευχα-
ριστώ σε µαθητές, σε γονείς, σε εκπαιδευτικούς, σε στελέχη
εκπαίδευσης, σε στελέχη τοπικής αυτοδιοίκησης για τον κατα-
λυτικό τους ρόλο στην εύρυθµη λειτουργία των σχολείων.

Δεύτερον, έχει ήδη πραγµατοποιηθεί τρεις φορές αυτήν την
εβδοµάδα ο µαζικότερος έλεγχος κατά του κορωνοϊού από την
αρχή της πανδηµίας. Τρεις φορές έλεγχος σε 1,6 εκατοµµύρια
ανθρώπους, κάθε φορά ο έλεγχος µέσα σε ένα εικοσιτετράωρο.
Και τι έχει βρεθεί, κύριε Φίλη; Χιλιάδες κρούσµατα. Τριάντα µία
χιλιάδες κρούσµατα µέχρι εχθές το βράδυ. Εν δυνάµει κρού-
σµατα, τα οποία αποµονώθηκαν, διακόπτοντας µε αυτόν τον
τρόπο την πορεία διασποράς του ιού. 

Σηµειώνω εδώ, κύριε Φίλη, ότι δύο ηµέρες πριν ανοίξουν τα
σχολεία, βγήκατε στα κανάλια και κάνατε µία έκκληση. Είπατε
«έκκληση ύστατης στιγµής να µην ανοίξουν τα σχολεία». Λέγατε
«αφήστε µια εβδοµάδα να περάσει, πώς κάνετε έτσι;». Αν σας εί-
χαµε ακούσει, κύριε Φίλη, αν σας είχαµε ακούσει! Αυτά τα
τριάντα ένα χιλιάδες κρούσµατα, αυτά τα τριάντα ένα χιλιάδες
άτοµα θα κυκλοφορούσαν ανέµελα χωρίς να έχουν ιδέα ότι είναι
εν δυνάµει φορείς του ιού, θα είχαν δει τουλάχιστον δέκα άτοµα
–και λίγα λέω, πιστεύω- τριακόσια δέκα χιλιάδες εν δυνάµει κρού-
σµατα, κύριε Φίλη, και όλα αυτά ως απόρροια της έκκλησή σας.
Ευτυχώς, που δεν σας ακούσαµε!

Τέταρτον, έγινε µία τεράστια επιχείρηση διανοµής, επίσης η
µεγαλύτερη που έχει γίνει. Παραπάνω από επτά εκατοµµύρια
self-test σε λίγες µόνο ηµέρες. Η µεγαλύτερη απορρόφηση από
ποτέ. Εννιά στους δέκα δικαιούχους πήραν δωρεάν self-test από
τα φαρµακεία και υπήρχαν διαθέσιµα και σε κάθε σχολείο της
χώρας σε περίπτωση που κάποιος ήθελε να πάρει από εκεί. Και
επειδή αναφερθήκατε στην αναλογία µαθητών, κύριε Φίλη, είναι
το ίδιο να συγκρίνει όταν κανείς απλά έχει συµπτώµατα και πάει
να ελεγχθεί και το ίδιο να ελέγχεται όλος ο µαθητικός πληθυ-
σµός; Μήπως πρέπει να δούµε τον παρονοµαστή; Μήπως πρέπει
να δούµε τη θετικότητα που είναι µόλις στο 1,4% στα παιδιά; 

Πέµπτον, τα κλειστά τµήµατα λόγω κρουσµάτων αυτή τη
στιγµή σε όλη τη χώρα, ξέρετε πόσα είναι, κύριε Φίλη; Δύο σε
πάνω από ογδόντα χιλιάδες τµήµατα. Την πρώτη εβδοµάδα επα-
ναλειτουργίας των σχολείων προσλάβαµε σχεδόν πέντε χιλιάδες
εκπαιδευτικούς για να καλύψουµε τις ανάγκες από νοσούντες
εκπαιδευτικούς, για να µην λείψει κανείς στα παιδιά µας και για
να συνεχιστεί απρόσκοπτα η εκπαίδευση. Οι γονείς πήγαν στην
εργασία τους και όλοι, εκτός από εσάς, φοβάµαι, χάρηκαν από
την επιστροφή στη νέα κανονικότητα µε τα µέτρα ασφάλειας. 

Έτσι, από αυτή τη δυσµενή θέση στην οποία βρισκόσασταν,
είπατε τη Δευτέρα πρωί, «ωχ, άνοιξαν όλα, τι να βρω τώρα να αλ-
λάξω κάπως την ατζέντα; Προσωπικά δεδοµένα». Ποιος; Εσείς,
που επί θητείας σας -και το θυµίζω- δεν έγινε τίποτα στο θέµα
των προσωπικών δεδοµένων. Που αφήσατε τη δηµόσια υποδοµή
της τηλεκπαίδευσης, το πανελλήνιο σχολικό δίκτυο να µπορεί να
καλύψει µόλις πεντακόσιους ταυτόχρονους δείκτες. Θυµίζω ότι
η εκπαιδευτική κοινότητα αριθµεί 1,6 εκατοµµύριο ανθρώπους
και εσείς είχατε φροντίσει, η πλατφόρµα, να καλύπτει πεντακό-
σιους ανθρώπους.
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Μας παραδώσατε σχολεία µε τεσσερισήµισι χιλιάδες φορητές
συσκευές και εµείς φτάσαµε τις εξακόσιες χιλιάδες. Πεντακόσιες
χιλιάδες µέσω ατοµικών vouchers και ενενήντα χιλιάδες στα σχο-
λεία. Εσείς, που από τη λυσσαλέα πολεµική σας ενάντια στην τη-
λεκπαίδευση και τις δεκάδες ανακοινώσεις εναντίον της
τηλεκπαίδευσης, ξαφνικά δήθεν αγωνιάτε για την απουσία της. 

Ισχυρίζεστε, λοιπόν, ότι η Αρχή Προστασίας αποκάλυψε σκάν-
δαλα µεγατόνων, ότι παραβιάστηκαν προσωπικά δεδοµένα, ότι
αποτέλεσαν αντικείµενο εµπορικής εκµετάλλευσης, ότι πουλή-
θηκαν λέτε στην Αµερική. 

Βεβαίως ξέρετε πάρα πολύ καλά, κύριε Φίλη, ότι δεν αληθεύει
τίποτε από όσα λέτε, κατ’ αρχάς διότι η τηλεκπαίδευση έχει κρι-
θεί καταρχήν νόµιµη, πρόσφορη και αναγκαία από την αρχή και
έχει επισηµάνει τεχνικά σηµεία για τα οποία υπάρχει πάρα πολύ
στενή συνεργασία της αρχής µε το Υπουργείο Παιδείας όλο αυτό
το διάστηµα. 

Δεύτερον, το Υπουργείο θα µπορούσε να βασιστεί στους γε-
νικούς όρους σύµβασης που ισχύουν για όλους, στους λεγόµε-
νους ΓΟΣ που ισχύουν για οποιονδήποτε χρήστη. Δεν το έκανε.
Παρ’ ότι εκείνη την εποχή η παροχή ήταν δωρεάν πήγε και επε-
δίωξε ειδικότερη σύµβαση µε όρους πιο ευνοϊκούς, πιο προστα-
τευτικούς για τα υποκείµενα των προσωπικών δεδοµένων και το
πέτυχε. Πετύχαµε, δηλαδή, ειδική σύµβαση που προστατεύει πε-
ρισσότερο από οποιονδήποτε κοινό χρήστη τα προσωπικά του
δεδοµένα.

Τρίτον, πουθενά, κύριε Φίλη, δεν λέει η αρχή ότι τα δεδοµένα
ενάµιση εκατοµµυρίου χρηστών εστάλησαν στην Αµερική. Που-
θενά δεν λέει ότι αποτέλεσαν αντικείµενο εµπορικής εκµετάλλευ-
σης. Πουθενά! Μάλιστα η αρχή έχει αναγνωρίσει, αλλά αυτά τα
έχετε αποσιωπήσει, ότι τα δεδοµένα είναι ψευδωνυµοποιηµένα
και ότι είναι αµφίβολο αν µπορούν να χρησιµοποιηθούν µε τρόπο
που να µπορεί να επιφέρει δυσµενείς συνέπειες στα υποκείµενα
των δεδοµένων. Δυστυχώς, όµως, το αποκρύπτετε και αυτό. 

Και µάλιστα ένας από τους βασικούς λόγους που επελέγη ο
συγκεκριµένος πάροχος από την Κυβέρνηση, εκτός του δωρεάν
χαρακτήρα που διήρκησε για περίπου έναν χρόνο, ήταν και ότι
δεν απαιτούσε δηµιουργία λογαριασµού χρήστη για τους µαθη-
τές, απαιτούσε µόνο για τους εκπαιδευτικούς και όχι για τους
µαθητές. Άρα προσέφερε τη λιγότερο επεµβατική λύση σε
σχέση µε τα προσωπικά δεδοµένα.

Τέταρτον, σε στενή συνεργασία µε την αρχή όλο αυτό το διά-
στηµα έχουµε φροντίσει για ακόµη περισσότερα εργαλεία ενη-
µέρωσης, όπως πληροφοριακά κείµενα, αναδυόµενα παράθυρα,
τα λεγόµενα «pop-up windows», οπτικοακουστικό υλικό, δράσεις
ευαισθητοποίησης εκπαιδευτικών, µαθητών για προσωπικά δε-
δοµένα και άλλα πολλά. 

Πέµπτον, η απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, κατ’ εφαρ-
µογή της REIMS II, την οποία έχετε επικαλεστεί, βγήκε το καλο-
καίρι του 2021, το καλοκαίρι που µας πέρασε, λέω η
εφαρµοστική απόφαση. Είναι συνεπώς µεταγενέστερη της σύµ-
βασης, µεταγενέστερη της µελέτης εκτίµησης αντικτύπου και
αφορά νέες προβλέψεις που θεσµοθετήθηκαν από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή το καλοκαίρι του 2021. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Μην πάτε, όµως, µακριά, κύριε Φίλη. Για να φανεί το µέγεθος

της υποκρισίας και της πολιτικής σκοπιµότητας η «πλατφόρµα»
εναντίον της οποίας πολεµάτε λυσσαλέα είναι η ίδια, κύριε Φίλη,
που χρησιµοποιούµε εδώ µέσα σε αυτήν τη Βουλή. Είναι η ίδια
«πλατφόρµα», κύριε Φίλη, που χρησιµοποιούµε σε αυτήν τη
Βουλή. Είναι η ίδια, που είναι το επίσηµο εργαλείο της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής. Είναι η ίδια, που χρησιµοποιείται σε όλες τις
χώρες του κόσµου. Είναι η ίδια, που χρησιµοποιείτε εσείς στο
κόµµα σας σε συνεδριάσεις που έχουµε δει ότι έχετε ανεβάσει
σε µέσα κοινωνικής δικτύωσης. Άρα, το πρωί την χρησιµοποιείτε
και το απόγευµα την καταγγέλλετε.

Η υποκρισία όµως, κύριε Φίλη, είναι τέτοια που στον βωµό της
πολιτικής απόγνωσης ψάχνετε απελπισµένα να χτυπήσετε µόνο
και µόνο για να δηµιουργήσετε εντυπώσεις. Ψάχνετε πρόβληµα
σε κάθε λύση, ενώ εµείς ψάχνουµε λύση σε κάθε πρόβληµα. 

Επανέρχοµαι και στη συνέχεια, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Κεραµέως.
Μην στεναχωριέστε όταν αφήνω τον Βουλευτή, αφήνω και τον

αρµόδιο Υπουργό. 
Ορίστε, κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η κυρία Υπουργός µίλησε, µίλησε, µίλησε περί πάντων των ζη-

τηµάτων, δεν µας απάντησε όµως στο αν θα συµµορφωθεί ή όχι
προς την απόφαση της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδο-
µένων. 

Σας καταδίκασε. Έχετε αµφιβολία; Ιδού καταθέτω στα Πρα-
κτικά την απόφαση της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδο-
µένων. Την καταθέτω για να υπάρχει στα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας καταδίκασε ότι µε παραλείψεις -µένω σε αυτό, σκοπιµό-
τητα δεν ξέρω αν υπάρχει, παραλείψεις σίγουρα- αφήσατε να γί-
νουν ξέφραγο αµπέλι τα εκατοµµύρια προσωπικά δεδοµένα
µαθητών, εκπαιδευτικών και γονέων. Δεν διαβάσατε την από-
φαση; Να σας τη διαβάσω εγώ λοιπόν; 

Λέει ότι το Υπουργείο Παιδείας παραβίασε τις υποχρεώσεις
του άρθρου 46 του γενικού κανονισµού προσωπικών δεδοµένων,
καθώς δεν έχει πραγµατοποιηθεί αξιολόγηση της διαβίβασης
στις ΗΠΑ. Απευθύνει επίπληξη προς το Υπουργείο Παιδείας η
αρχή και παράλληλα δίνει εντολή να καταστήσει τις πράξεις επε-
ξεργασίας σύµφωνες µε τις διατάξεις του γενικού κανονισµού
προσωπικών δεδοµένων και άλλα πολλά. 

Διαβάστε την απόφαση. Δώστε µια απλή απάντηση. Θα συµ-
µορφωθείτε ή όχι µε την απόφαση της Αρχής Προσωπικών Δε-
δοµένων; Θα προστατέψετε έστω και τώρα εκ των υστέρων τα
δικαιώµατα των συµπολιτών µας, τα προσωπικά δεδοµένα ή όχι;

Θα κάνετε παράνοµη τηλεκπαίδευση, όταν θα χρειαστεί και θα
χρειαστεί -όχι σε συνθήκες έκτακτης ανάγκης µόνο, αλλά και σε
άλλες πιθανά- του ψηφιακού σχολείου; Θα επιµείνετε λοιπόν σε
αυτό το σκάνδαλο της «CISCO» ή θα ενισχύσετε το πανελλήνιο
σχολικό δίκτυο, το οποίο δεν πρέπει να απαξιώνετε έτσι; Μπο-
ρούσε το δίκτυο -το έχει αποδείξει το πρώτο διάστηµα της παν-
δηµίας- να καλύψει ένα µεγάλο µέρος των σχολείων, όλο το
λύκειο. Δεν το κάνατε ούτε το ενισχύσατε µετά για να αναλάβει
όλη την ευθύνη των σχολείων. 

Πήγατε µε 2 εκατοµµύρια -και λέτε ψέµατα εδώ ότι δεν πλη-
ρώνετε για τη «CISCO»- και δώσατε τη δουλειά στην «CISCO».
Της δώσατε όµως µια µεγαλύτερη δουλειά, που ήταν να φακε-
λώσει τα προσωπικά δεδοµένα των ανθρώπων µας, των παιδιών
µας, των γονιών και των εκπαιδευτικών. 

Κύριε Πρόεδρε, επαναλαµβάνω, ζητώ µια απλή απάντηση. Θα
συµµορφωθεί το Υπουργείο προς την απόφαση της Αρχής Προ-
στασίας Προσωπικών Δεδοµένων, που λήγει η προθεσµία την Κυ-
ριακή, σε δύο µέρες; Όλα τα άλλα είναι νέφος υποκρισίας,
ανειλικρίνειας και συγκάλυψης του σκανδάλου. Επαναλαµβάνω,
το σκάνδαλο αυτό είναι εις βάρος της προσωπικότητας των παι-
διών µας, των γονιών και των εκπαιδευτικών. Μία µόνο απάντηση
θέλουµε. 

Ακούσαµε διάφορα πράγµατα, δίκην απολογίας της κυρίας
Υπουργού για το πώς χειρίζεται το θέµα της πανδηµίας στα σχο-
λεία. Τα στοιχεία του ΕΟΔΥ είναι αµείλικτα. Με ανοιχτά σχολεία,
αυξήθηκε από το 14% στο 24% ο αριθµός των κρουσµάτων επί
του γενικού συνόλου των κρουσµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Δεύτερον, το επιχείρηµα ότι µε τα self-test που γίνονται, πιά-
νουµε τα κρούσµατα και συνεπώς έτσι προλαµβάνουµε τη διά-
δοση, έχει σχετική αξία πια. Τα κρούσµατα που διαπιστώθηκαν
σήµερα, τα έξι χιλιάδες κρούσµατα, υπάρχουν στο σχολείο από
τη Δευτέρα. Τα κρούσµατα που διαπιστώθηκαν την Τετάρτη
υπάρχουν στα σχολεία από τη Δευτέρα. Δηλαδή δεκαέξι χιλιάδες
κρούσµατα -αφήνω τα προηγούµενα, τα δέκα πέντε χιλιάδες,
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που ήταν διακοπές, καµµιά αντίρρηση- ήταν µέσα στα σχολεία.
Δηλαδή, τι κάνετε; Ανοίξατε τα σχολεία µε βάση το «50%+1»

και ανοίξατε µια διαδικασία που ονοµάζεται «ανοσία της αγέλης».
Να αρρωστήσουν, δεν πειράζει, αλλά θα έχουµε κοινωνικό τείχος
ανοσίας. Αυτή είναι η λογική της Κυβέρνησης και λυπούµαι, διότι
αυτή η λογική δεν είναι δικό µου συµπέρασµα. Βγαίνει από όλες
τις απαντήσεις των αρµοδίων Υπουργών. «Γιατί διατηρείτε το
«50%+1»;», ρωτήθηκαν γι’ αυτό ο κ. Πέτσας και άλλοι Υπουργοί.
«Μα, αν το κατεβάζαµε -λέει- θα έκλειναν τα σχολεία». Προσέξτε! 

Διατηρούµε λοιπόν µε αυτόν τον µηχανισµό µετάδοσης της
νόσου, τα σχολεία, το «50%+1», που δεν είναι απόφαση της Επι-
τροπής Ειδικών, αλλά την έχει επιβάλλει η Κυβέρνηση, µε δηµό-
σιες δηλώσεις µελών της επιτροπής, για να µην κλείσουν τα
σχολεία, να είναι ανοιχτά µε κρούσµατα. 

Λυπάµαι! Είναι αυτό επίσηµη πολιτική της Κυβέρνησης; Είναι
υπεύθυνη πολιτική αυτή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, σας παρα-
καλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα αναφερθώ άλλο στην εικονική πραγµατικότητα που

φτιάχνει η κ. Κεραµέως µε τα εξακόσιες χιλιάδες κοµπιούτερ που
λέει ότι µοίρασε. Πότε; Μοίρασε πέρυσι το Μάιο, µετά από δύο
χρόνια πανδηµίας! Κανονική κοροϊδία δηλαδή και αν τα µοίρασε
κιόλας. Τότε τα µοίρασε µε βάση τα στοιχεία της. Κοροϊδεύουµε
τον κόσµο; Δώσατε µήπως στους εκπαιδευτικούς τα κατάλληλα
εργαλεία για να µπορέσουν να κάνουν, αν χρειαστεί, τηλεκπαί-
δευση; Όχι, τίποτα. Κάνατε σεµινάρια; Όχι, τίποτα. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµασία έχει
να δούµε αν µε νόµιµο τρόπο, συµβατό προς τη δηµοκρατία,
συµβατό προς το δικαίωµα στη δηµόσια υγεία και τη δηµόσια εκ-
παίδευση, το Υπουργείο µπορεί να αντιµετωπίσει τη µεγάλη πρό-
κληση της πανδηµίας, η οποία εξελίσσεται. Δεν τελείωσε. Το λέει
ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας. 

Χθες πέθαναν ογδόντα άνθρωποι. Μην συµφιλιωνόµαστε µε
τον θάνατο τόσο εύκολα. Αυτός είναι ο αριθµός των νοσηλειών
στα νοσοκοµεία. Χθες είχαµε τον πρώτο θάνατο από «Όµικρον»
στη χώρα µας. Μην συµφιλιωνόµαστε µε τους θανάτους και την
πανδηµία. Χρειάζεται µάχη και προετοιµασία σε όλα τα επίπεδα
για ανοιχτά σχολεία µε ασφάλεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Κυρία Κεραµέως, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Φίλη, ξεκινάω από το πρωτοφανές που µόλις άκουσα.

Είπατε ότι βρέθηκαν χτες εξίµισι χιλιάδες κρούσµατα. Λέτε ότι
αυτά υπήρχαν από τη Δευτέρα. 

Κύριε Φίλη, στην πανδηµία αρρωσταίνουµε όλοι την ίδια µέρα;
Τότε να κάνουµε ένα τεστ, να µην ξανακάνουµε τεστ! Είναι δυ-
νατόν να το λέτε αυτό, κύριε Φίλη, και εδώ µέσα; Όλοι αρρωσταί-
νουν την ίδια µέρα; Είναι δυνατόν να το λέτε; Τότε να µην
κάνουµε τεστ στα σχολεία. Να κάνουµε µόνο την πρώτη µέρα και
µετά τέλος! Είναι πρωτοφανές αυτό που ακούστηκε εδώ µέσα.
Είναι πρωτοφανές και πραγµατικά δείχνει σε τι βαθµό -ή εσκεµ-
µένα, δεν ξέρω- υπάρχει αντίληψη σχετικά µε το πώς λειτουργεί
και αυτός ο ιός. 

Δεύτερον, θα το πω ξεκάθαρα -το είπε χθες η κ. Παπαευαγγέ-
λου στην επίσηµη ενηµέρωση- η θετικότητα στα παιδιά είναι στο
1,4%. Τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή; Από εκεί που δεν ελεγχόταν
ο µαθητικός πληθυσµός πλέον ελέγχεται οριζόντια, άπαντες.
Ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες άνθρωποι ελέγχονται και
αυτό είναι κέρδος για την κοινωνία. 

Έρχοµαι σε µερικά πράγµατα που είπατε και έχετε πει και στην
ερώτησή σας. Λέτε στην ερώτησή σας ότι τα σχολεία άνοιξαν,
επειδή δεν µπορεί να γίνει τηλεκπαίδευση. 

Αλήθεια, κύριε Φίλη, το γεγονός ότι τα σχολεία έχουν ανοίξει
σε όλη την Ευρώπη σας προβληµατίζει; Μήπως και εκεί γι’ αυτό
άνοιξαν; Γαλλία, Γερµανία, Ουγγαρία, Βουλγαρία, Λετονία, Ιρ-
λανδία, Λουξεµβούργο, Εσθονία, Ιταλία, Ολλανδία. Και έχουµε
πολλά. 

Το γεγονός ότι ο φυσικός χώρος των παιδιών µας είναι το σχο-

λείο σας προβληµατίζει; Ότι εκεί τα παιδιά µας παίρνουν και πο-
λύτιµες γνώσεις και πολύτιµες δεξιότητες και αναπτύσσονται συ-
ναισθηµατικά σας προβληµατίζει; 

Πάµε, όµως, και στην τηλεκπαίδευση. Πώς ακριβώς λέτε ότι
δεν γίνεται τηλεκπαίδευση όταν γίνεται, γινόταν και εξακολουθεί
να γίνεται; Γίνεται κάθε φορά που κλείνει τµήµα λόγω κορωνοϊού,
αλλά και για άλλους έκτακτους λόγους. Για παράδειγµα, είχαµε
σεισµό στην Κρήτη, είχαµε σεισµό στη Φλώρινα. Προβλέπεται
κανονικότατα τηλεκπαίδευση. 

Σας το είπα, αλλά δεν το ακούσατε. Σας είπα ότι συνεργαζό-
µαστε µε την Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων όλο
αυτό το διάστηµα και όχι µόνο σε αυτό το θέµα, αλλά σε πάρα
πολλά θέµατα για τα οποία δυστυχώς εσείς δεν είχατε κάνει τί-
ποτα όλα τα χρόνια της θητείας του ΣΥΡΙΖΑ στο Υπουργείο Παι-
δείας. 

Λέτε -και το έχετε πει δηµοσίως- ότι δεν υπάρχει ενεργή σύµ-
βαση µε τη «CISCO», ότι έχει λήξει. Οι άδειες χρήσης πλατφόρ-
µας για εκατόν πενήντα τέσσερις χιλιάδες εκπαιδευτικούς
ισχύουν µέχρι το καλοκαίρι του 2023. Είναι στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» αυτά
τα πράγµατα. 

Ισχυρίζεστε ότι το πρωτόκολλο «50% + 1» αποτελεί αυθαίρετη
πολιτική απόφαση. Το ξέρετε ότι δεν είναι αλήθεια. Το ξέρετε ότι
το πρωτόκολλο συζητήθηκε και τον Σεπτέµβριο και τον Ιανουά-
ριο και ακόµα και τώρα δεν ζητήθηκε από την επιτροπή να αλλά-
ξει. 

Και θυµίζω ότι η επιδηµιολογική επιτήρηση εντάθηκε ακόµη
περισσότερο τώρα. Πλέον, µετά από εισήγηση της επιτροπής,
ελέγχονται, όχι µόνο οι µη εµβολιασµένοι µαθητές και εκπαιδευ-
τικοί, αλλά και οι εµβολιασµένοι. Επιπλέον, σε περίπτωση κρού-
σµατος γίνονται τεστ κάθε µέρα για ένα πενθήµερο. 

Και θυµίζω ότι µε την εφαρµογή του πρωτοκόλλου την περίοδο
Σεπτεµβρίου - Δεκεµβρίου σε περισσότερα από οκτώ στα δέκα
τµήµατα στα οποία εµφανίστηκε κρούσµα µεταξύ µαθητών δεν
εντοπίστηκε δεύτερο κρούσµα. 

Και κάτι ακόµα, κύριε Φίλη. Μιλάτε στην ερώτησή σας για θε-
σµική απρέπεια στο Υπουργείο Παιδείας. Γιατί; Επειδή αναφερ-
θήκαµε στην πρόβλεψη του Συντάγµατος και της συνταγµατικής
νοµολογίας για το ότι οι αποφάσεις ανεξάρτητης αρχής µπορούν
να αποτελέσουν αντικείµενο δικαστικής κρίσης. Μάλιστα. Άρα
λέτε ότι η αναφορά στο Σύνταγµα είναι απρέπεια. Και το ίδιο το
Σύνταγµα απρέπεια ίσως, µε αυτά που καταλαβαίνω απ’ αυτά
που λέτε. 

Και το λέει αυτό ποιο κόµµα; Αυτό που έλεγε -και λέει δυστυ-
χώς ακόµα- ότι πρέπει να καταργηθούν οι ανεξάρτητες αρχές.
Αυτό που έλεγε «να καταλάβουµε τη δεύτερη φορά τους αρµούς
της εξουσίας». Αυτό που µόλις προχτές, δεν πέρασαν σαράντα
οκτώ ώρες, τα έβαλε ακόµα και µε τον Άρειο Πάγο. Γατί τα βά-
λατε µε τον Άρειο Πάγο; Γιατί κάλεσε σε απολογία για βαρύτατες
κατηγορίες κάποιο πρόσωπο το οποίο είναι φιλικά προσκείµενό
σας. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε δυο λόγια για την ευρύτερη θέση
του κόµµατός σας κατά τη διάρκεια της πανδηµίας. Και σηµει-
ώνω εδώ ότι είστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση και έχετε έναν θε-
σµικό ρόλο που οφείλετε να διαδραµατίσετε µε αίσθηµα ευθύνης
και συνέπειας. Και αντίθετα, δυστυχώς, ο ΣΥΡΙΖΑ έχει επιλέξει
τον λαϊκισµό. Έχει επιλέξει το «όχι» σε όλα, τον µηδενισµό των
πάντων, την απαξίωση σύσσωµης της εκπαιδευτικής κοινότητας. 

Κλείνετε το µάτι, κύριε Φίλη, στους αντιεµβολιαστές και επιτρέ-
πετε σε κάποια στελέχη σας να το κάνουν ακόµη, όχι εσείς προ-
σωπικά, αλλά συνάδελφοί σας. Προσπαθήσατε να απαξιώσετε
πολιτικές που, όπως αποδείχτηκε, ενίσχυσαν σηµαντικά το εµβο-
λιαστικό πρόγραµµα, όπως, για παράδειγµα, οι θλιβερές κατηγο-
ρίες ότι το freedom pass ήταν δωροδοκία. Και, όµως, συνέβαλε
καθοριστικά στην αύξηση του εµβολιασµού. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς, όχι µόνο δεν συστρατεύεται µε την εθνική
προσπάθεια κατά της παγκόσµιας αυτής υγειονοµικής κρίσης,
αλλά την υποσκάπτει και µονίµως τη δυναµιτίζει. 

Στα της παιδείας, κύριε Φίλη, έχετε κάνει ό,τι µπορείτε για να
εµποδίσετε την οµαλή λειτουργία της εκπαίδευσης. Όταν τα σχο-
λεία έπρεπε να κλείσουν ζητούσατε να µείνουν ανοιχτά. Και όταν
τα σχολεία άνοιγαν εσείς ζητούσατε να κλείσουν. Όταν εφαρµό-
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στηκε η τηλεκπαίδευση, όχι µόνο προµηνύατε την πλήρη αποτυχία
της, αλλά και ενισχύατε κάθε φωνή που ενδεχοµένως πήγε να την
υπονοµεύσει. Κι ενώ έχει καθιερωθεί ένα από τα πιο εκτεταµένα
συστήµατα ελέγχου κατά του κορωνοϊού στη χώρα, εσείς διαρκώς
το απαξιώνετε και λέτε: «Τα σχολεία ανοίγουν όπως έκλεισαν».
Αλήθεια, κύριε Φίλη; Το είπατε αυτόν τον Σεπτέµβριο. Αλήθεια; 

Τα σχολεία είχαν κλείσει την προηγούµενη χρονιά χωρίς κανέ-
ναν εµβολιασµένο εκπαιδευτικό λίγους µήνες πριν. Μετά και πλέον
εννιά στους δέκα είναι εµβολιασµένοι. Αυτό είναι το ίδιο για εσάς;
Αυτό σηµαίνει το ίδιο; Τα σχολεία κλείνουν όπως ανοίγουν; Όταν
γίνεται τεστ σε κάθε µαθητή της τάξης ενός κρούσµατος, αυτό
είναι τα σχολεία κλείνουν όπως ανοίγουν; Όταν γίνονται τεστ συ-
στηµατικά, σε εµβολιασµένους και µη, κάθε βδοµάδα δύο και
τρεις φορές, αυτό είναι τα σχολεία κλείνουν όπως ανοίγουν;

Ευτυχώς, η κοινωνία και η διεθνής κοινότητα αντιλαµβάνονται
την πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι,
είναι αυτή. Η πραγµατικότητα είναι αυτή από έρευνα του Berg-
mann Stiftung στις χώρες του ΟΟΣΑ. Αυτό αφορά µόνο την εκπαί-
δευση. Όταν εσείς, κύριε Φίλη, παραδώσατε την εξουσία το 2019,
η ετοιµότητα της χώρας για να αντιµετωπίσει την πανδηµία στην
εκπαίδευση ήταν από τις χαµηλότερες στις χώρες του ΟΟΣΑ. Εδώ
η Ελλάδα είναι εικοστή δεύτερη, κύριε Φίλη, όταν παραδώσατε
την εξουσία. Πού βρέθηκε η χώρα µας στην απόδοσή της στην εκ-
παίδευση σε σχέση µε την πανδηµία; Βρέθηκε στην έκτη θέση.
Αυτή ήταν η Ελλάδα του ΣΥΡΙΖΑ κι αυτή, κύριε Φίλη, είναι η Ελ-
λάδα που αξίζουν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε,
καλή συνέχεια και στους δύο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Θα συµµορφωθείτε τελικά ή όχι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Φίλη, σας παρα-

καλώ. Τελειώσαµε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Δεν µιλάµε. Τελειώσαµε, το ξέρω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Φίλη, τελει-

ώσαµε! 
Η επόµενη ερώτηση…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Είναι ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μιλάω, κύριε Φίλη! Τε-

λείωσε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ακούτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ακούω. Έτσι σας απάν-

τησε. Έτσι ήθελε να απαντήσει. Να την πάρουµε από το αφτί; Σας
παρακαλώ.

Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 284/10-1-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση µειώνει το µηνιαίο
εισόδηµα χιλιάδων συνταξιούχων έως και 268 ευρώ. Μόνη λύση η
άµεση απόσυρση της σχετικής εγκυκλίου» και η έκτη µε αριθµό
303/10-1-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Η εγκύκλιος Τσακλόγλου πλήττει και τους απόστρατους Ενόπλων
Δυνάµεων και Σωµάτων Ασφαλείας». Αναφέρονται στο ίδιο θέµα
και θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώ-
µατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους, σε εφαρµογή
της της διάταξης της παραγράφου 4, του άρθρου 131 του Κανο-
νισµού της Βουλής.

Θα ξεκινήσουµε µε τον κ. Μουλκιώτη. Καληµέρα σας και χρόνια
πολλά. Έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σας εύχοµαι χρόνια πολλά και καλή χρονιά. Καλή χρονιά στους

παραβρισκόµενους κυρίους Υπουργούς και στις κυρίες και κυρί-
ους των υπηρεσιών της Βουλής. Υγεία και δύναµη να έχουµε.

Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου αναφέρεται σε ένα ζήτηµα το
οποίο έλαβε µεγάλες διαστάσεις και το γνωρίζετε. Η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας εδώ και δυόµισι χρόνια αφ’ ενός διατηρεί

ό,τι πιο καταστροφικό εισήγαγε ο ν.4387/2016, όπως την κατάρ-
γηση του ΕΚΑΣ, αλλά και των κατώτατων ορίων σύνταξης που δια-
σφάλιζαν ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης στους
χαµηλοσυνταξιούχους και αφ’ ετέρου, µε ψευδοερµηνείες που
κάνει η Κυβέρνηση των αποφάσεων του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας αρνείται να καταβάλει στους χαµηλοσυνταξιούχους τα κοµ-
µένα δώρα του εντεκάµηνου Ιουνίου 2015 έως Μαΐου 2016.

Παρά τις προεκλογικές και θα πω λαϊκίστικες κραυγές για τον
απαράδεκτο νόµο Κατρούγκαλου από πλευράς της Κυβέρνησης
και τις δεσµεύσεις της Κυβέρνησης για την κατάργηση αυτού του
νόµου, όχι µόνο τον έχει διατηρήσει, αλλά φαίνεται ότι σταθερά,
µόνιµα και µε σκοπιµότητα θα έλεγα επιδιώκει την αρνητική αξιο-
ποίηση του νόµου αυτού, όχι µόνο σε βάρος των συνταξιούχων,
αλλά και των µελλοντικών συνταξιούχων. 

Απόδειξη αυτού, κύριε Υπουργέ, αποτελεί η τελευταία εγκύ-
κλιος, την οποία εσείς υπογράφετε, που σαν ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εργασίας µειώνει µέχρι 268 ευρώ τη µηνιαία σύνταξη αυτών
που παίρνουν τη µία σύνταξη από ίδιο δικαίωµα και µία σύνταξη
λόγω θανάτου. Και αυτό το λέω παρά την αντίθετη ερµηνεία η
οποία υπάρχει και έχει δοθεί µε εγκύκλιο του ίδιου του Υπουργείου
από τον Δεκέµβρη του 2016. 

Σύµφωνα µε την εγκύκλιό σας, κύριε Υπουργέ, λέτε ότι «τα οι-
κονοµικά αποτελέσµατα της παρούσης εγκυκλίου εφαρµόζονται
από την ηµεροµηνία δηµοσίευσής της», δηλαδή 31 Δεκεµβρίου
2021. Είδατε ότι υπήρξε σύµπασα διαµαρτυρία της κοινωνίας, από
εµάς στο Κίνηµα Αλλαγής, στο ΠΑΣΟΚ, αλλά και της Αντιπολίτευ-
σης. Δώσατε συνέντευξη στον «ΣΚΑΪ» και τροποποιήσατε µε συ-
νέντευξη την εγκύκλιο, λέγοντας ότι οι µειώσεις αφορούν τους
συνταξιούχους από 1ης Ιανουαρίου 2022 και εφεξής και όχι τους
παλαιότερους. 

Κατόπιν αυτών, κύριε Υπουργέ, η εθνική σύνταξη δεν είναι µια
προνοιακού τύπου προσθήκη στην απονεµόµενη σύνταξη, αλλά
είναι ένα βασικό και αναπόσπαστο µέρος της σύνταξης και συν-
δέεται άρρηκτα µε αυτήν. Με τη σύνταξη συνδέεται η εθνική σύν-
ταξη και όχι µε τον δικαιούχο της σύνταξης. Εδώ και δυόµισι και
πεντέµισι χρόνια ακριβώς γίνεται εφαρµογή του νόµου όπως γί-
νεται και δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα σε σχέση µε την ερµηνεία
των διατάξεων περί συσσώρευσης εθνικής σύνταξης που δεν αµ-
φισβητήθηκε από τη Νέα Δηµοκρατία, από εσάς ως Κυβέρνηση
στα δυόµισι χρόνια, ούτε όταν ήσασταν στην Αντιπολίτευση, αλλά
ούτε ακόµα και από τους δανειστές αυτή η ερµηνεία δεν αµφισβη-
τήθηκε. Υιοθετήθηκε πλήρως και από τους δανειστές. Η πολιτική,
λοιπόν, η δική σας δυόµισι χρόνια τώρα έχει δηµιουργήσει εύλο-
γες ανησυχίες για περαιτέρω µειώσεις και οτιδήποτε άλλο έχει να
γίνει πάνω στα ασφαλιστικά δικαιώµατα. 

Οι ερωτήσεις είναι δύο, κύριε Πρόεδρε, και καταλήγω. Προτί-
θεστε να δεχθείτε την πρόταση, την εισήγηση του Κινήµατος Αλ-
λαγής να αποσύρετε αυτήν την εγκύκλιο, η οποία δηµιούργησε
τόσα προβλήµατα; Γιατί µόνο προβλήµατα δηµιούργησε.

Δεύτερον πώς αντιµετωπίζετε, κύριε Υπουργέ, εσείς αυτό το
πρωτοφανές ότι µε τη νέα εγκύκλιο δηµιουργείτε συνταξιούχους
που ενώ θεµελιώνουν δικαίωµα µε βάση ακριβώς τις ίδιες διατά-
ξεις, θα έχουν διαφοροποίηση του ποσού της σύνταξης µε κριτή-
ριο την ηµεροµηνία συνταξιοδότησης; Και µε ποια βάση; Μια
νοµική βάση, µια εγκύκλιο.

Και τέλος, σήµερα στη Βουλή υπάρχουν στους σχεδιασµούς
και περαιτέρω άλλες σκέψεις ή άλλες εισηγήσεις να λάβουµε πο-
λιτική απόφαση, να υλοποιηθούν ως πολιτικές αποφάσεις και να
έχουµε τροποποιήσεις -κατά τη γνώµη µας επί τα χείρω- των δια-
τάξεων που διέπουν την αναγνώριση των πλασµατικών χρόνων
ασφάλισης;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, και σε εσάς δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αφορµή για την επίκαιρη ερώτησή µου ήταν

ασφαλώς µια συνάντηση και ενηµέρωση που είχα µε τους συντα-
ξιούχους Ενόπλων Δυνάµεων και Σωµάτων Ασφαλείας της Περι-
φέρειας Κρήτης, αλλά το θέµα της εγκυκλίου σας αφορά
συνολικά τους συνταξιούχους και άπτεται και των συντάξεων γή-
ρατος και χηρείας και  αναπηρίας. 
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Εδώ, λοιπόν, έχουµε το εξής φαινόµενο. Λέτε σήµερα εσείς ότι
εφαρµόζετε τον νόµο Κατρούγκαλου και τον νόµο Βρούτση. Ο
νόµος Κατρούγκαλου είναι πέντε χρόνια που ισχύει. Ο νόµος
Βρούτση είναι επίσης δυόµισι χρόνια σχεδόν που ισχύει. Έρχεστε
λοιπόν µετά από τόσο διάστηµα να κάνετε ερµηνεία αυτών των
νόµων µε την εγκύκλιο -αυτό υποστηρίζουµε εµείς- νοµοθετώντας
δια της εγκυκλίου.

Σε κανένα σηµείο ο νόµος Κατρούγκαλου και σε κανένα σηµείο
ο νόµος Βρούτση δεν αναφέρει υποχρέωση εξειδίκευσης µε
αυτόν τον τρόπο, γιατί η  ενοποίηση συντάξεων στο πρόσωπο του
κάθε συνταξιούχου έχει ήδη γίνει µε τη µία εθνική σύνταξη που δι-
καιούται και την ανταποδοτική ή τις ανταποδοτικές που λαµβάνει
και η ενοποίηση των συντάξεων του προσώπου που εκλείπει έχει
ήδη γίνει πριν να υπάρξει το δικαίωµα σύνταξης χηρείας. Αναφέ-
ροµαι συγκεκριµένα στη σύνταξη χηρείας. Έτσι λοιπόν γίνεται
απλή εφαρµογή ενός νόµου που ήδη έχει εφαρµοστεί στο πρό-
σωπο του κάθε συνταξιούχου µέσω της εγκυκλίου. 

Εµείς λέµε, λοιπόν, απόσυρση της εγκυκλίου. Ελάτε να κουβεν-
τιάσουµε ποια είναι τα προβλήµατα, αν υπάρχουν, και νοµοθετικά
να λυθούν και να προβλεφθούν πράγµατα. Εδώ λοιπόν πρέπει να
πούµε ότι αφ’ ενός η εθνική σύνταξη ή η βασική, όπως είχε ονο-
µαστεί από τον ν.3863, δεν είναι τίποτα καινούργιο, είναι η εξατο-
µίκευση της κρατικής συµµετοχής στο συνταξιοδοτικό σύστηµα.
Η τριµερής χρηµατοδότηση προϋπήρχε. Όµως µετά τον ν. 3863,
αλλά κυρίως µετά τον νόµο Κατρούγκαλου, εξατοµικεύεται αυτή
η κρατική χρηµατοδότηση. 

Ενώ, λοιπόν, οι προηγούµενοι αυτών των νόµων προέβλεπαν ότι
σε περιπτώσεις συντάξεων χηρείας µειώνεται κατά ένα ποσοστό
20%, 80% ή 70% που λέει τώρα νόµος, στη σύνταξη η οποία µε-
ταβιβάζεται στον δικαιούχο, εσείς έρχεστε και κάνετε διπλή περι-
κοπή. Και αφαιρείτε το κοµµάτι της κρατικής χρηµατοδότησης και
µειώνετε όχι στο 70%, αλλά στο 35% πια την ανταποδοτική. Είναι
διπλή µείωση που δεν προβλέπεται από κανέναν νόµο. 

Ή θα πρέπει, λοιπόν, να εφαρµόζεται το ποσοστό της µείωσης
όπως αυτό προβλέπεται, αλλά στο σύνολο της σύνταξης, ή θα
πρέπει να αλλάξει η λογική αν θέλετε να αφαιρείται το εθνικό κοµ-
µάτι, δηλαδή το κοµµάτι της κρατικής χρηµατοδότησης, που είναι
ή 346 ή 384, και το µέρος της ανταποδοτικής να µένει αλώβητο.
Είναι δύο διαφορετικά πράγµατα, αλλά εσείς δυστυχώς εφαρµό-
ζετε και τα δύο αριθµητικά σωρευτικά και επιπλέον. 

Με αυτήν την έννοια ζητάµε την ανάκληση της εγκυκλίου και βε-
βαίως συζήτηση για τα θέµατα τα οποία κατά τη γνώµη σας είναι
εκκρεµή και νοµοθετικά για να δούµε πώς θα τα λύσουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-

σεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου. 
Κύριε Τσακλόγλου, καλησπέρα σας. Χρόνια πολλά και καλή

χρονιά. Έχετε έξι λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, χρόνια πολλά σε όλους σας και στο Προεδρείο και

στους παριστάµενους. 
Αξιότιµοι κύριοι Κεγκέρογλου και Μουλκιώτη, επιτρέψτε µου να

ξεκινήσω την απάντησή µου παραθέτοντας τα γεγονότα όπως
έχουν συµβεί, γιατί θεωρώ ότι έχει παρερµηνευτεί πλήρως τόσο
η πρόθεση της έκδοσης της εγκυκλίου, όσο και η τυχόν επίδρασή
της στους σηµερινούς συνταξιούχους. 

Κατ’ αρχάς, να σηµειώσω ότι παρ’ ότι και οι δύο ιδιαίτερα αγα-
πητοί Βουλευτές του ίδιου κόµµατος, στις ερωτήσεις σας ερµη-
νεύετε µε διαφορετικό τρόπο τις διατάξεις του νόµου. 

Κύριε Μουλκιώτη, αν διαβάζω σωστά την ερώτησή σας, ουσια-
στικά θεωρείτε ότι το κρίσιµο ζήτηµα περί σώρευσης εθνικών συν-
τάξεων, ο ν.3487/2016 έτυχε ορθής εφαρµογής στα έξι χρόνια από
την ψήφισή του. 

Την ίδια στιγµή εσείς, κύριε Κεγκέρογλου, ουσιαστικά δέχεστε
ότι η πρόσφατη εγκύκλιος οδηγεί σε ορθή εφαρµογή του νόµου,
όµως, ταυτόχρονα κάνετε έκκληση για τη συνέχιση της µη εφαρ-
µογής των διατάξεων του νόµου λόγω της συγκυρίας της πανδη-
µίας και της αύξησης του πληθωρισµού. 

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω παραθέτοντας αυτούσιο το κείµενο

από την παράγραφο 5 του άρθρου 7 του ν.4387/2016 -είναι ο γνω-
στός νόµος Κατρούγκαλου- γιατί λέει τα εντελώς αντίθετα από
αυτά τα οποία ισχυριστήκατε εσείς προηγουµένως και παραθέτω
τον νόµο. Ο νόµος λέει: «Σε περίπτωση σώρευσης συντάξεων χο-
ρηγείται µία εθνική σύνταξη. Στην περίπτωση συνταξιούχου ή δι-
καιούχου µιας πλήρους και µιας µειωµένης κύριας σύνταξης το
ποσό της χορηγούµενης εθνικής σύνταξης είναι πλήρες. Σε περί-
πτωση συνταξιούχου ή -το τονίζω αυτό το σηµείο- δικαιούχου δύο
µειωµένων κύριων συντάξεων, καταβάλλεται το ποσοστό της εθνι-
κής σύνταξης που αντιστοιχεί σε κάθε µία από αυτές, εφόσον το
άθροισµά τους είναι µικρότερο ή ίσο µε το πλήρες ποσό της εθνι-
κής σύνταξης». 

Ποιοι είναι οι δικαιούχοι εκτός από τους συνταξιούχους; Είναι
ακριβώς οι χήρες και τα ορφανά. Πιο ξεκάθαρη διατύπωση στον
νόµο δεν µπορούσε να υπάρξει. Αυτά προβλέπει ο νόµος Κα-
τρούγκαλου. 

Πώς, όµως, εφαρµόστηκε ο νόµος; Κατά την προσφιλή τακτική
της προηγούµενης κυβέρνησης του «άλλα λέω και άλλα κάνω»,
ενώ ψήφισαν τον νόµο µε αυτό το περιεχόµενο, τελικά εφάρµοσαν
κάτι διαφορετικό. Ο προκάτοχός µου, ο κ. Πετρόπουλος, εξέδωσε
µία εγκύκλιο που στην πραγµατικότητα αναιρούσε τον ίδιο τον
νόµο που ερµήνευε, επιτρέποντας τη σώρευση εθνικών συντά-
ξεων και πέραν του ορίου της πλήρους εθνικής σύνταξης. Με άλλα
λόγια, νοµοθετούσε διά της εγκυκλίου. 

Αποτέλεσµα της εγκυκλίου ήταν να προκληθούν στον ΕΦΚΑ
προβλήµατα υπηρεσιακής και επιχειρησιακής φύσης. Μάλιστα στη
σχετική αλληλογραφία ο ΕΦΚΑ επισηµαίνει την αναντιστοιχία
νόµου και εγκυκλίου. Η εγκύκλιος που εξέδωσε το Υπουργείο στις
30 Δεκεµβρίου 2021 παρείχε απαντήσεις σε αυτά τα ερωτήµατα
του ΕΦΚΑ. 

Δυστυχώς, δεν είναι η µοναδική φορά που εγκύκλιοι της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης δηµιουργούν τέτοιου είδους προβλήµατα.
Όπως όµως αντιλαµβάνεστε, στο πλαίσιο ενός ευνοµούµενου
κράτους δικαίου δεν µπορείτε να ζητάτε από έναν Υπουργό να µην
εφαρµόζει την κείµενη νοµοθεσία. 

Σε ένα γενικότερο πλαίσιο τώρα ο ν.4387/16 ορίζει ότι η κύρια
σύνταξη αποτελείται από το άθροισµα δύο συνιστωσών, της εθνι-
κής και της ανταποδοτικής. 

Η ανταποδοτική σύνταξη συνιστά το αναλογικό µέρος της σύν-
ταξης. Χορηγείται εφ’ όσον ο ασφαλισµένος κύριας ασφάλισης
θεµελιώσει δικαίωµα σύνταξης είτε εξ ιδίου δικαιώµατος, είτε
λόγω αναπηρίας, είτε κατά µεταβίβαση και το ύψος της συνδέεται
µε τις εισφορές που έχουν καταβληθεί, άρα µε τις συντάξιµες απο-
δοχές του ασφαλισµένου, καθώς και µε τον χρόνο ασφάλισής του. 

Αντίθετα, όπως ρητά επισηµαίνεται και στην αιτιολογική έκ-
θεση του νόµου, σκοπός της εθνικής σύνταξης είναι η αποφυγή
καταστάσεων φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισµού µεταξύ των
συνταξιούχων. Η εθνική σύνταξη συµβάλλει στη διασφάλιση
επαρκούς αναπλήρωσης εισοδήµατος για τους πιο ευάλωτους,
οι οποίοι θα πλήττονταν από την αυστηρή εφαρµογή της αντα-
ποδοτικότητας, όπως για παράδειγµα οι µακροχρόνια άνεργοι ή
όσοι εργάζονται σε µη τυπικές µορφές απασχόλησης ή όσοι
αµείβονται µε πολύ χαµηλούς µισθούς. Η εθνική σύνταξη δεν -
το τονίζω αυτό το «δεν»- συνδέεται µε τις καταβληθείσες αποδο-
χές. Είναι το ποσό της σύνταξης που χρηµατοδοτείται απευθείας
από τον κρατικό προϋπολογισµό και συνδέεται, µε άλλα λόγια,
µε τη φορολογία. 

Σύµφωνα µε πρόχειρες εκτιµήσεις των υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Εργασίας για το 2021 -διότι οι οριστικές εκτιµήσεις θα είναι
διαθέσιµες τους επόµενους µήνες- οι µεταβιβάσεις του κρατικού
προϋπολογισµού για την πληρωµή εθνικών συντάξεων την προ-
ηγούµενη χρονιά ξεπέρασαν τα 8 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή
σχεδόν 4,5% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος.

Μάλιστα, σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να προσθέσω -διότι έρ-
χεται σε αντίθεση µε αυτά που είπατε προηγουµένως- ότι οι ει-
σφορές κοινωνικής ασφάλισης δεν επαρκούν ούτε για την κάλυψη
των ανταποδοτικών συντάξεων. Σύµφωνα µε τις ίδιες εκτιµήσεις,
η επιχορήγηση του κρατικού προϋπολογισµού για την πληρωµή
των ανταποδοτικών συντάξεων την προηγούµενη χρονιά ξεπέ-
ρασε τα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή ήταν πάνω από το 3%
του ΑΕΠ και µάλιστα σε αυτά τα ποσά δεν συµπεριλαµβάνεται η
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µεταβίβαση του προϋπολογισµού προς τον ΕΦΚΑ για την κάλυψη
των ασφαλιστικών εισφορών όσων τέθηκαν σε αναστολή εργασίας
λόγω της πανδηµίας.

Εποµένως, αγαπητοί κύριοι Μουλκιώτη και Κεγκέρογλου, η
εθνική σύνταξη έχει αυταπόδεικτα προνοιακό χαρακτήρα. Εγγυά-
ται ένα ελάχιστο επίπεδο εισοδήµατος και προστασίας από τη
φτώχεια και τον κοινωνικό αποκλεισµό. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο, η παροχή της εθνικής σύνταξης οφείλει να υπηρετεί τις
αρχές της ισότητας και της καθολικότητας. Η προστασία των συν-
ταξιούχων από τη φτώχεια και τον κοινωνικό αποκλεισµό οφείλει
να γίνεται µε ενιαίο τρόπο. Σας φαίνεται λογικό ο προϋπολογισµός
να µεταβιβάζει για τον ίδιο λόγο ως εθνική σύνταξη σε έναν συν-
ταξιούχο 384 ευρώ και σε έναν άλλον 653 ευρώ;

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτά που αναπαράγονται µε ευ-
κολία τις τελευταίες µέρες στον δηµόσιο διάλογο από όσους δεν
γνωρίζουν -ή κάνουν ότι δεν γνωρίζουν- δεν µπορούν να είναι το-
ποθέτηση ενός κόµµατος που θέλει να ασκεί σοβαρή και υπεύ-
θυνη αντιπολίτευση. Είναι ανέξοδο, αναληθές και βαθιά λαϊκιστικό
να ακούγεται ότι η Κυβέρνηση ή ο Τσακλόγλου κόβουν το µισό
στις συντάξεις χηρείας και αναπηρίας. Τονίζω ότι ουδέποτε ισχυ-
ριστήκαµε στην εγκύκλιό µας ότι θα περικοπούν συντάξεις χη-
ρείας και αναπηρίας από τους σηµερινούς συνταξιούχους. Η
πρόθεσή µας είναι ακριβώς αντίθετη. Άλλωστε, ρητά αναφέρει η
εγκύκλιος ότι δεν υπάρχει αναδροµικότητα στις διατάξεις.

Είστε και οι δύο έµπειροι πολιτικοί και καλοί γνώστες του ασφα-
λιστικού συστήµατος και σας εκτιµώ ιδιαιτέρως. Συνεπώς, θεωρώ
επιβεβληµένο να κάνουµε έναν καλόπιστο και αντικειµενικό διά-
λογο µε βάση τα πραγµατικά δεδοµένα.

Αυτά µέχρι εδώ και θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε

και για την τήρηση του χρόνου.
Ορίστε, κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο κι εσείς για τρία

λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ δεν περίµενα

στην απάντησή σας να βάλετε ζητήµατα -όχι ψήγµατα, αλλά πολύ
περισσότερο- και κοινωνικού αυτοµατισµού. Αυτό δεν το περίµενα.
Σας το λέω ειλικρινά.

Να ξεκαθαρίσουµε ότι δεν υπάρχει ούτε διαστρέβλωση ούτε
παρερµηνεία της εγκυκλίου. Μην τα ερµηνεύετε µε αυτόν τον
τρόπο. Θεωρώ ότι δεν ήταν σωστή η ερµηνεία την οποία δώσατε
και σε σχέση µε τις ερωτήσεις οι οποίες υπήρχαν. Ξέρετε το τι
προκάλεσε αυτή η συγκεκριµένη εγκύκλιος. 

Εµείς θα πούµε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει ένας νόµος στην
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, ο περίφηµος νόµος Κατρούγκαλου
που κατάργησε τα κατώτατα όρια και µείωσε τις συντάξεις 25%
έως 30%. Το ξέρετε. Κατάργησε το ΕΚΑΣ που είχε θεσµοθετήσει
τότε το ΠΑΣΟΚ και είχε στηρίξει το εισόδηµα επτακοσίων χιλιάδων
και πλέον χαµηλοσυνταξιούχους.

Πάλι τώρα έχουµε ένα θέµα µε τον νόµο Κατρούγκαλου. Αυτόν
τον νόµο έχουµε. Βάλατε έµµεσα ένα ζήτηµα βιωσιµότητας του
ασφαλιστικού συστήµατος, ότι δηλαδή δεν µπορούν να ικανοποι-
ηθούν οι προβλέψεις που πρέπει να υπάρξουν σε σχέση µε τους
συνταξιούχους; Διότι ο κ. Βρούτσης πριν από λίγο καιρό, όταν ψη-
φίστηκε ο νόµος Βρούτση που λέγαµε, είχε εγγυηθεί τη βιωσιµό-
τητα του ασφαλιστικού συστήµατος και µε αναλογιστικές µελέτες
για δεκαετίες! Το είχε πει και στην Ολοµέλεια και στις επιτροπές
και ήταν ξεκάθαρο. Το λέω γιατί βλέπω ότι µπαίνει ένα θέµα τώρα
και θα ήθελα και σε αυτό να υπάρχει µία απάντηση.

Εµείς, λοιπόν, σήµερα, που έχουµε πάλι αυτόν τον νόµο Κα-
τρούγκαλου, πάµε να δούµε τι έχει κάνει αυτή η Κυβέρνηση, η Κυ-
βέρνηση η δική σας, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη. 

Πράγµατι το άρθρο 7 του ν.4387/2016 λέει ότι σε περίπτωση
σώρευσης συντάξεων χορηγείται µία εθνική σύνταξη. Πώς εφαρ-
µόζεται, λοιπόν, αυτή η διάταξη εδώ και πέντε χρόνια, µε βάση και
τις οδηγίες που έχουν δοθεί από το Υπουργείο Εργασίας, µε βάση
τις εγκυκλίους του 2016, 2017, οι οποίες όχι µόνο έχουν γίνει απο-
δεκτές, αλλά έχουν ελέγξει και εγκρίνει οι δανειστές -το είπα και
στην πρωτολογία µου-, τις οποίες και θα καταθέσω στα Πρακτικά
και τι λέει; Λέει ότι σε περίπτωση σώρευσης συντάξεων χορηγείται
µια εθνική σύνταξη ανά κατηγορία σύνταξης. Αυτό είναι ξεκάθαρο

και µη αµφισβητούµενο θέµα. 
Να εξηγήσουµε πιο απλά τι εφαρµόζεται εδώ και πέντε χρόνια;

Να το πούµε πιο απλά, κύριε Υπουργέ, και θέλω να µου πείτε αν
δεν είναι έτσι.

Έχουµε δύο συντάξεις γήρατος; Μία εθνική σύνταξη χορηγεί-
ται. Μπορεί να έχουµε περίπτωση τριών συντάξεων γήρατος; Μία
εθνική σύνταξη. Έχουµε µία σύνταξη γήρατος και µία λόγω θανά-
του; Έχουµε δύο εθνικές συντάξεις, µία γήρατος και µία θανάτου.
Έχουµε δύο συντάξεις γήρατος και µία λόγω θανάτου; Έχουµε
µία εθνική σύνταξη για τις δύο συντάξεις γήρατος -επαναλαµβάνω
µία εθνική σύνταξη για τις δύο συντάξεις γήρατος- και µία εθνική
σύνταξη λόγω θανάτου.

Γιατί έχει γίνει αυτή η ερµηνεία και αυτή η εφαρµογή που είναι
κατά τη γνώµη µας ορθή; Διότι η εθνική σύνταξη -και το επανα-
λαµβάνουµε, κύριε Υπουργέ- συνδέεται άρρηκτα µε τη σύνταξη
και δεν συνδέεται µε τον δικαιούχο της σύνταξης. Αυτό εµείς το
ξεκαθαρίζουµε. Συνδέεται άρρηκτα µε τη σύνταξη και όχι µε τον
δικαιούχο της σύνταξης! 

Αν είχαµε διαφορετική ερµηνεία, αυτή η οποιαδήποτε διαφορε-
τική ερµηνεία θίγει ευθέως τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη αρχή
της ανταποδοτικότητας, αφού και ο συνταξιούχος λόγω θανάτου
είχε καταβάλει κι αυτός ασφαλιστικές εισφορές. 

Εσείς µε την εγκύκλιο στα τέλη Δεκεµβρίου του 2021 λέτε ότι
σε όλες τις περιπτώσεις σώρευσης συντάξεων -σε όλες και όχι
ανά κατηγορία σύνταξης, εδώ θέλω να το προσέξουµε- χορηγείται
µία εθνική σύνταξη. Να το πούµε πιο απλά, κύριε Υπουργέ; Όσοι
παίρνουν µία σύνταξη από δικό τους δικαίωµα -δηλαδή σύνταξη
γήρατος ή σύνταξη αναπηρίας- κι έχουν την ατυχία να χάσουν και
τον σύντροφό τους, λαµβάνοντας τότε µία µικρή, κατά κανόνα,
σύνταξη θανάτου, θα χάσουν την εθνική σύνταξη που αντιστοιχεί
στη σύνταξη λόγω θανάτου. 

Αυτό να πούµε πιο απλά, κύριε Υπουργέ, τι σηµαίνει; Σηµαίνει
µειώσεις µέχρι 268 ευρώ τον µήνα και 3.216 ευρώ τον χρόνο. Σε
αυτό δεν θα πούµε συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ. Δεν θα πούµε
συγχαρητήρια και γι’ αυτό κάνουµε και την κριτική και τα λέµε ξε-
κάθαρα και µε παραδείγµατα, γιατί αυτό συµβαίνει.

Και τώρα γιατί µειώνετε εσείς τις συντάξεις; Γιατί, κύριε
Υπουργέ, µειώνετε τις συντάξεις και το λέτε. Θα επικαλεστώ το
δελτίο Τύπου του Υπουργείου σας, το οποίο θα καταθέσω στα
Πρακτικά. Τι λέει µεταξύ άλλων; «Για την αποτελεσµατική ανά-
πτυξη των πληροφοριακών συστηµάτων και λογισµικών του
ΕΦΚΑ.» Δηλαδή, αλήθεια, πέντε χρόνια ολόκληρα γινόταν αλα-
λούµ στα λογισµικά συστήµατα του ΕΦΚΑ; Τι γινόταν, για να το
καταλάβω; Διότι αυτό το λέει το δελτίο Τύπου. 

Να πούµε για τον κ. Χατζηδάκη τι είπε; Να επικαλεστώ και το
non paper της Νέας Δηµοκρατίας -και θα το καταθέσω και στα
Πρακτικά- που εκδόθηκε ενηµερωτικά γι’ αυτά τα θέµατα; 

Λέει, πρώτον, ότι αυτό το κάνετε γιατί προβλέπεται ρητά στον
νόµο Κατρούγκαλου. Και ποια είναι η δεύτερη δικαιολογία; Για να
µην υπάρχουν συνταξιούχοι δύο ταχυτήτων. Δηλαδή, για να µην
υπάρχουν συνταξιούχοι οι οποίοι είναι τα κορόιδα και οι οποίοι
παίρνουν µία εθνική σύνταξη, όπως προβλέπει ο νόµος, και άλλοι
δίπλα που λόγω διάφορων «παραθύρων» -ακούτε εκφράσεις τώρα
από το Υπουργείο- παίρνουν δύο εθνικές συντάξεις.

Τι λέει, δηλαδή, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη; Λέει, πρώτον, ότι
κόβει τις συντάξεις από τους αναπήρους και τις χήρες, κάνοντας
µετά από πέντε ολόκληρα χρόνια µια καινούργια ερµηνεία διατά-
ξεων, προκειµένου, λέει, να λειτουργήσουν τα πληροφοριακά συ-
στήµατα του ΕΦΚΑ. Έτσι λέει. Εγώ δεν δίνω άλλη ερµηνεία. Κόβει
τις συντάξεις, για να λειτουργήσουν τα πληροφοριακά συστήµατα
µετά από πέντε χρόνια. Δυόµισι χρόνια δεν µιλούσε καθόλου και
ξαφνικά µιλάει τώρα, τέλος του χρόνου, την παραµονή που υπάρ-
χει µια γενικότερη συµπεριφορά και κατάσταση στην κοινωνία.

Δεύτερον, κόβει συντάξεις για να εφαρµόσει τον νόµο Κατρούγ-
καλου, ενώ προεκλογικά λέγατε καταργούµε τον νόµο Κατρούγ-
καλου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Εµπαίζετε όµως, κύριε Υπουργέ, µε αυτόν τον τρόπο τον κόσµο.

Τον εµπαίζατε και τον εµπαίζει η Κυβέρνηση. Λέγατε «Καταργούµε
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τον νόµο Κατρούγκαλου», ενώ τώρα  λέτε «Δεν τον καταργούµε,
τον εφαρµόζουµε».

Να πω για το επιχείρηµα του κ. Χατζηδάκη περί ισότητας στην
αντιµετώπιση των συνταξιούχων; Να το πω κι αυτό. Εδώ, κύριε
Πρόεδρε, µόνο σουρεαλιστική θα τη χαρακτηρίσω αυτή τη συµ-
περιφορά. Να εξηγήσω γιατί; Μετά την κατακραυγή της εγκυ-
κλίου, που έγινε απ’ όλη την Αντιπολίτευση, ο κ. Τσακλόγλου είπε
αυτό που είπε στις 6 Γενάρη στον «ΣΚΑΪ», ότι η µείωση θα είναι
από την 1-1-2022 και µετά, όχι για το παρελθόν. Σε αυτό ήταν σε
αντίθεση µε τον κ. Χατζηδάκη, ο οποίος έλεγε ότι όχι, θα είναι εξί-
σωση όλων των συντάξεων.

Ο κ. Τσακλόγλου, λοιπόν, δηµιουργεί συνταξιούχους µε τον
τρόπο αυτό όπως το είπε -δεν ξέρω εάν θα είναι έτσι- δύο ταχυτή-
των. Θεωρώ ότι θα είναι δύο ταχυτήτων, κύριε Υπουργέ, µε µονα-
δικό κριτήριο εάν έχουν συνταξιοδοτηθεί πριν ή µετά το 2022. Και
αυτά τα λέµε έτσι, µε µία εγκύκλιο, όχι µε νόµο. Είναι ένα θέµα
αυτό, λοιπόν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την ανοχή. 
Με την έννοια αυτή, λοιπόν, έχουµε δηµιουργήσει ζητήµατα

στους συνταξιούχους που ενώ θεµελιώνουν δικαίωµα µε βάση
ακριβώς τις ίδιες διατάξεις, θα διαφοροποιείται το ποσό της σύν-
ταξής τους µε κριτήριο τι; Την ηµεροµηνία συνταξιοδότησης. Και
µε νοµική βάση ποια; Εγκύκλιο!

Εγώ επιµένω σε αυτά, κύριε Υπουργέ, και δεν δώσατε απάν-
τηση. Αυτό βγαίνει και είναι τραγικό αυτό το οποίο συµβαίνει. Δεν
αντιλαµβάνεστε ότι ανοίγετε την κερκόπορτα δικαστικών πλέον
διεκδικήσεων σε βάση ουσιαστικών αρχών, αλλά και παραβάσεων.
Θέτετε θέµατα παραβίασης του άρθρου 4 του Συντάγµατος. 

Θα καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, στα Πρακτικά και σχετικό υπό-
µνηµα των Σωµάτων Ασφαλείας της Βοιωτίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία. Σας ευχαρι-
στούµε πολύ. Να δώσουµε τον λόγο στον κ. Τσακλόγλου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Εµείς λέµε να αποσυρθεί η εγκύ-
κλιος της 30ής Δεκεµβρίου 2021. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, υπάρχει και κάτι στο οποίο δεν απαν-
τήσατε, απ’ ό,τι κατάλαβα. Σχεδιάζετε, πράγµατι, και άλλες τρο-
ποποιήσεις για αυτά τα θέµατα των συνταξιοδοτικών και
ασφαλιστικών νοµοθεσιών; Για παράδειγµα, σχεδιάζετε να τροπο-
ποιήσετε τις διατάξεις που αφορούν την αναγνώριση πλασµατικών
χρόνων ασφάλισης; Είναι ένα ερώτηµα στο οποίο δεν απαντήσατε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ, κύριε
Μουλκιώτη.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν είµαι ποτέ εύκολος στους χαρακτηρισµούς,

αντίθετα µε εσάς που µας απευθύνατε χαρακτηρισµούς. Σας επι-
στρέφουµε ατόφιο τον χαρακτηρισµό του λαϊκισµού για τρεις λό-
γους. Ο πρώτος λόγος είναι ότι η Κυβέρνησή σας είχε υποσχεθεί
προεκλογικά την κατάργηση του σκληρού πυρήνα των διατάξεων
του νόµου Κατρούγκαλου τουλάχιστον -αναφέρθηκε αναλυτικά ο
κ. Μουλκιώτης- τις οποίες διατάξεις διατηρείτε. 

Ο δεύτερος λόγος που σας επιστρέφουµε τον χαρακτηρισµό
είναι ότι λέτε ότι παρανοµούσε όλο το προηγούµενο διάστηµα η
διοίκηση που δεν εφάρµοζε το νόµο Κατρούγκαλου, αφού προ-
βλεπόταν απ’ αυτόν, αλλά και το νόµο Βρούτση και έρχοµαι εγώ
τώρα να τον εφαρµόσω υποχρεωτικά, αλλά λαϊκίζετε λέγοντας ότι
το διάστηµα πριν τις 31-12-2021 δεν θα τον εφαρµόσω. Κάνατε,
δηλαδή, και ρουσφέτι.

Ο τρίτος λόγος που σας επιστρέφω τον χαρακτηρισµό του λαϊ-
κιστή, είναι ότι ενώ αναφέρω ρητά στην ερώτησή µου ότι σύµφωνα
µε το έγγραφο των Σωµάτων Αποστράτων Ενόπλων Δυνάµεων και
Σωµάτων Ασφαλείας της Περιφέρειας Κρήτης λέγονται αυτά, τα

αποδώσατε ως απολύτως δικές µου απόψεις και θέλατε να µε φέ-
ρετε σε αντίθεση µε τον κ. Μουλκιώτη.

Είναι δύο συγκεκριµένα πράγµατα, στα οποία πρέπει για το
συµφέρον του ασφαλιστικού συστήµατος να είστε πιο συγκεκρι-
µένος και να έρθετε κοινοβουλευτικά να δούµε τα όποια προβλή-
µατα νοµίζετε ότι υπάρχουν και πρέπει να λυθούν νοµοθετικά και
όχι διά της νοµοθετήσεως µε εγκυκλίους. 

Έχουµε ένα ζήτηµα ερµηνείας, που εσείς το κάνετε σύµφωνα
µε τον δικό σας τρόπο. Σας είπε ο κ. Μουλκιώτης ότι συνδέεται η
εθνική σύνταξη µε τη σύνταξη και όχι µε τον συνταξιούχο και εσείς
είπατε ότι είναι προνοιακό. Δεν είναι προνοιακό. Γι’ αυτό, ο νόµος
προβλέπει από 346 ευρώ έως 384 ευρώ και τον συνδέει µε τα χρό-
νια ασφάλισης. Αυτό είναι κρίκος σύνδεσης µε τη σύνταξη και όχι
µε το πρόσωπο. Εάν ήταν µε το πρόσωπο, οι προνοιακές συντά-
ξεις δεν θα ήταν διαφορετικό ποσό. Θα λέγαµε ότι όλοι οι Έλλη-
νες παίρνουν, εφόσον δεν δικαιούνται σύνταξης από το
ασφαλιστικό σύστηµα, 346 ή 384 ευρώ. Το λέει κάπου αυτό κά-
ποιος νόµος, για να είναι  προνοιακό αυτό; Είναι διαφορετική η
προνοιακή σύνταξη και το ξέρετε πάρα πολύ καλά.

Η εθνική σύνταξη θεσµοθετεί εξατοµικευµένα την κρατική χρη-
µατοδότηση που πρωτύτερα δινόταν στον κοινό κορβανά από το
κράτος. Έδινε το κράτος 10 δισεκατοµµύρια το 2012, παραδείγ-
µατος χάριν, στα ταµεία για να αποδώσουν συντάξεις. Η µεταβολή
τι λέει; Δίνω το κοµµάτι αυτό εξατοµικευµένα συν το ανταποδο-
τικό, το οποίο το κάνει µε νέο τρόπο.

Ερχόµαστε, λοιπόν, στην ουσία της εγκυκλίου σας. Η εγκύκλιος
η δικιά σας εφαρµόζει δυο περικοπές. Η µια περικοπή είναι η αφαί-
ρεση της εθνικής σύνταξης στην περίπτωση συσσώρευσης από
άλλο πρόσωπο λόγω χηρείας, που αυτό δεν το λέει ο νόµος -λέει:
ανά κατηγορία µία εθνική σύνταξη- και επιπλέον είναι στη λογική
της πριν τη θεσµοθέτηση βασικής ή εθνικής σύνταξης µείωσης
της σύνταξης χηρείας. Εφαρµόζει δηλαδή η εγκύκλιός σας και τις
δύο µειώσεις που υπήρξαν για δύο διαφορετικά συστήµατα.

Εµείς, λοιπόν, επαναφέρουµε την πρότασή µας, γιατί ο διάλο-
γος σε αυτό το επίπεδο όσο και αν εξαντληθεί στα πλαίσια µιας
επίκαιρης δεν µπορεί να αποδώσει: Αποσύρετε αυτή την εγκύ-
κλιο και ελάτε µε έναν διάλογο και στην Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων να δούµε ποια προβλήµατα θέλετε να λύσετε και κά-
νετε τέτοιες ερµηνείες οι οποίες έρχονται σε αντίθεση µε το
ισχύον νοµικό σύστηµα. Εάν επιµένετε ότι ο κ. Πετρόπουλος
έβγαλε µια εγκύκλιο και παρανόµησε κι έχασε το δηµόσιο χρή-
µατα, να µας το πείτε. Εδώ καταθέτω την εγκύκλιο του κ. Πετρό-
πουλου. Εάν επιµένετε ότι ο κ. Βρούτσης για σηµαντικό διάστηµα
που ήταν Υπουργός παρανοµούσε και δεν εφάρµοζε τον νόµο
και έχανε το δηµόσιο χρήµατα, να µας το πείτε, να εξατοµικευ-
θούν οι ευθύνες και στα δύο αυτά πρόσωπα. Εάν νοµίζετε ότι
µέχρι 31 Δεκεµβρίου που ίσχυαν αυτοί οι δύο νόµοι παρανοµού-
σαν και οι προηγούµενοι και εσείς κι έχανε το δηµόσιο χρήµατα,
να µας το πείτε. Όµως δεν µπορείτε να λέτε ότι «ναι µεν αυτό
είναι µια παρανοµία αλλά εγώ είµαι καλός, κουβαρντάς, και τα
χαρίζω µέχρι 31 Δεκεµβρίου και τα εφαρµόζω από 1η Ιανουα-
ρίου». Ή το ένα ισχύει ή το άλλο.

Αυτό που ισχύει, κατά την άποψή µας, είναι ότι η εγκύκλιός
σας νοµοθετεί αντισυνταγµατικά και υπερβαίνει τους νόµους που
ισχύουν. Σε κάθε περίπτωση, το κόµµα σας ήταν αυτό που κα-
τήγγειλε τον νόµο Κατρούγκαλου µαζί µας και το κόµµα σας ήταν
αυτό το οποίο ταυτόχρονα αθέτησε την υπόσχεσή του για την
κατάργηση του βασικού πυρήνα αυτού του νόµου.

Εποµένως σας καλούµε να επανέλθετε στην τάξη τη νοµοθε-
τική και την κοινοβουλευτική και να δούµε τα ζητήµατα µέσα από
τις προβλεπόµενες διαδικασίες.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Κεγκέρογλου. 

Ορίστε, κύριε Τσακλόγλου, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Αξιότιµοι κύριοι Μουλκιώτη και Κεγκέρογλου, θα ήθελα να ξε-
κινήσω µε δύο παρατηρήσεις σε σχέση µε αυτά τα οποία είπατε.

Το πρώτο αφορά αυτό που είπε ο κ. Μουλκιώτης αναφορικά µε
τη βιωσιµότητα του συστήµατος. Έχω πει επανειληµµένα από
αυτό το Βήµα ότι, σύµφωνα µε τις διαθέσιµες µελέτες που έχουµε
αυτή τη στιγµή από την Εθνική Αναλογιστική Αρχή, όλες αυτό το
οποίο δείχνουν είναι ότι µακροχρονίως το σύστηµα κοινωνικής
ασφάλισης είναι βιώσιµο, όµως βραχυχρονίως δηµιουργεί πολύ
µεγάλα ελλείµµατα. Είναι αλήθεια ότι η διαχρονική τάση αυτών
των ελλειµµάτων είναι πτωτική, αλλά ότι αυτή τη στιγµή τα έχουµε
το βλέπουµε όλοι µας. Δεν χρειάζεται να πω τίποτα παραπάνω.

Στο δεύτερο το οποίο ανέφερε ο κ. Κεγκέρογλου, για το αν η
εθνική σύνταξη σύµφωνα µε τον νόµο είναι συνδεδεµένη µε τον
συνταξιούχο ή µε τη σύνταξη, νοµίζω ότι έδωσα σαφέστατη απάν-
τηση παραθέτοντας τα ίδια τα χωρία του νόµου και όχι κάποια γε-
νική διατύπωση δική µου.

Εξήγησα ήδη µε σαφήνεια στην πρωτολογία µου πώς προέκυψε
η ανάγκη έκδοσης εγκυκλίου εξαιτίας της προϋπάρχουσας αναν-
τιστοιχίας του ψηφισµένου νόµου και της εγκυκλίου του προκα-
τόχου µου.

Η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι προσεγγίζει την κοινωνική
ασφάλιση µε όρους παρόντος αλλά και µέλλοντος. Μεριµνά για
τη διατήρηση και βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των συνταξιού-
χων και αποδεικνύει έµπρακτα τη στήριξή της σε εκείνους που
χρήζουν µεγαλύτερης προστασίας. Ενδεικτικά να αναφέρω ότι µε
τον ν.4670/2020 ορίστηκαν αυξηµένα ποσοστά αναπλήρωσης, που
οδήγησαν σε υψηλότερες συντάξεις και µάλιστα στο ανταποδο-
τικό κοµµάτι της σύνταξης. Επανϋπολογίστηκαν συντάξεις και χο-
ρηγήθηκαν αναδροµικά ύψους 1,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε ένα
εκατοµµύριο εκατό χιλιάδες συνταξιούχους. Με πρωτοβουλία του
Πρωθυπουργού χορηγήθηκε στα τέλη του 2021 επίδοµα ύψους
250 ευρώ σε επτακόσιους χιλιάδες χαµηλοσυντα- ξιούχους, µε κό-
στος περίπου 200.000.000 ευρώ.

Θωρακίσαµε την επικουρική ασφάλιση της νέας γενιάς κάνο-
ντας µια µεταρρύθµιση που στοχεύει σε υψηλότερες συντάξεις
για τους µελλοντικούς συνταξιούχους και πολλά άλλα µικρότερα.

Κύριοι Βουλευτές, η χώρα µας εξέρχεται από δέκα χρόνια ύφε-
σης και δύο χρόνια πανδηµίας. Στρατηγικός στόχος της Κυβέρ-
νησης ήταν και παραµένει η διατήρηση και προάσπιση ενός
αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης των συνταξιούχων. Για τον λόγο
αυτό, θα ξεκαθαρίσω για µια ακόµη φορά ότι κανένας υφιστάµε-
νος συνταξιούχος χηρείας ή αναπηρίας δεν θα δει µείωση στη
σύνταξή του. 

Η εγκύκλιος στην οποία αναφέρεται η ερώτηση σας στοχεύει
στην άρση κακών πρακτικών που δηµιουργούν κοινωνικές και οι-
κονοµικές ανισότητες και αφορά αποκλειστικά και µόνο όσους
ασφαλισµένους βγαίνουν σε δεύτερη σύνταξη από την 1η Ιανουα-
ρίου του 2022 και µετά, µε στόχο µια οµαλή και σε βάθος χρόνου
εφαρµογή του νόµου περί µη σώρευσης περισσότερων της µίας
εθνικών συντάξεων πέραν του ποσού της πλήρους εθνικής σύν-
ταξης. Δεν έχει, εποµένως, αναδροµική ισχύ και γι’ αυτό δεν θα
γίνουν περικοπές στις υφιστάµενες συντάξεις. 

Ας είµαστε ξεκάθαροι: Επί της αρχής, η σώρευση ανταποδοτι-
κών συντάξεων δεν συνεπάγεται και σώρευση εθνικών συντάξεων
πέραν του ποσού της πλήρους εθνικής σύνταξης, δηλαδή, σήµερα
384 ευρώ. Αυτό, µάλιστα, ισχύει ανεξάρτητα από το είδος και την
αιτία του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος. 

Η ήπια χρονικά προσαρµογή, η ασφάλεια δικαίου, ο σεβασµός
στο δικαίωµα των πολιτών να µπορούν να προγραµµατίζουν τις
ζωές τους χωρίς να τους αιφνιδιάζει το ίδιο το κράτος και οι υφι-
στάµενες οικονοµικές και κοινωνικές συνθήκες σε περιβάλλον
πανδηµίας είναι κρίσιµοι παράγοντες που το Υπουργείο Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων συνεκτιµά και λαµβάνει υπ’ όψιν του.
Παραµένουµε σταθερά προσηλωµένοι στην τήρηση αυτού του
συµβολαίου εµπιστοσύνης που έχουµε µε τους πολίτες και το
οποίο µας υποχρεώνει να εντείνουµε την ταχύτητα στο µεταρρυθ-
µιστικό έργο, σεβόµενοι τους περιορισµούς που έχουν προκύψει
από πολιτικές προηγούµενων κυβερνήσεων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. Καλή συνέχεια στον κ. Μουλκιώτη και στον κ. Τσα-

κλόγλου. 
Ο κ. Κεγκέρογλου παραµένει, γιατί η επόµενη και τελευταία

ερώτηση είναι δική του. Πρόκειται για τη µε αριθµό 299/10-1-2022
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Παράταση προθεσµιών για
τις αναρτήσεις στο Κτηµατολόγιο των ακινήτων στις σεισµόπλη-
κτες περιοχές και άρση της δυσµενούς µεταχείρισης των κληρο-
τεµαχίων κατά την κτηµατογράφηση».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δύο θέµατα ανα-

φέρονται στην ερώτηση: Το ένα προϋπήρχε των σεισµών και ήταν
το ζήτηµα της ίδιας αντιµετώπισης των κληροτεµαχίων µε αυτά
που δεν είναι κληροτεµάχια ως προς τη δήλωση για το Κτηµατο-
λόγιο. Για τις ανάγκες της κτηµατογράφησης αντιµετωπίζονται
αυτά µε δύο διαφορετικούς τρόπους. Είναι η πολλαπλή ερώτηση
που έχω κάνει, δέκατη στη σειρά. 

Ενώ, λοιπόν, για ένα αγροτεµάχιο, παραδείγµατος χάριν, που
δεν είναι από κλήρο, µε δύο ένορκες βεβαιώσεις, τη δήλωση του
Ε9 και, βεβαίως, µε τα πρόσθετα που χρειάζονται στη συνέχεια,
µπορεί να προχωρήσει η διαδικασία κτηµατογράφησης, όταν είναι
κληροτεµάχιο δεν αρκεί αυτό και πρέπει να γίνει µια ολόκληρη νο-
µική διαδικασία µε δικαστικές αποφάσεις, όπως προβλέπεται από
το άρθρο 39 κάποιου νόµου του 2019 -δεν θυµάµαι ακριβώς το
νούµερο- και έχει ένα τεράστιο κόστος το οποίο επιβαρύνει τον
ιδιοκτήτη και πολλές φορές είναι µεγαλύτερο κι από αυτό της
αξίας του αγροτεµαχίου. 

Αυτό, λοιπόν, το πρόβληµα προϋπάρχει και σας ζητάω να συ-
νεργαστείτε επιτέλους µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης,
όπου αρµόδιος τώρα είναι ο προκάτοχός σας, ο οποίος είχε πει
ότι συµφωνεί, αλλά λέει ότι το Αγροτικής Ανάπτυξης είναι αυτό
που πρέπει να κινήσει τη διαδικασία και να µας πει τι γίνεται. Να
συνεργαστείτε, λοιπόν, για να δώσουµε λύση.

Το άλλο θέµα αφορά την προθεσµία για την ανάρτηση, που
υπάρχει ανάγκη λόγω των σεισµών να παραταθεί. Μου είχατε
δώσει µια απάντηση τον Οκτώβριο ότι η ανάρτηση προγραµµατί-
ζεται για τον Μάρτιο του 2022, όµως, κύριε Υπουργέ, υπάρχει
ανάγκη να παραταθεί αυτό κατά ένα σηµαντικό διάστηµα, διότι,
δυστυχώς, δεν έχει προχωρήσει η διαδικασία που έχει να κάνει µε
τους ελέγχους -πρωτοβάθµιο, δευτεροβάθµιο και τριτοβάθµιο-
των σεισµόπληκτων κτηρίων πια. Αυτό σηµαίνει ότι τελικά οι άν-
θρωποι δεν µπορούν να δηλώσουν τι έχουν, οικόπεδο ή κτήριο,
σε σχέση µε το Κτηµατολόγιο. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι µια παράταση τουλάχιστον κατά ένα τρί-
µηνο µετά τον Μάρτιο είναι αναγκαία, προκειµένου να έχουµε µια
οµαλή εξέλιξη και σε αυτό το θέµα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Θε-

όδωρος Λιβάνιος.
Κύριε Λιβάνιε, καληµέρα σας, χρόνια πολλά, καλή χρονιά. Έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης): Καλή χρονιά, κύριε Πρόεδρε και κύριε Κεγκέρογλου, και
καλή δύναµη στα νέα σας καθήκοντα ως τοµεάρχης εθνικής άµυ-
νας. Είµαι σίγουρος ότι θα έχετε εξαιρετική συνεργασία και µε τον
Νίκο Παναγιωτόπουλο και µε τον Νίκο Χαρδαλιά σ’ ένα κρίσιµο και
εθνικά ευαίσθητο τοµέα.

Δύο θέµατα, λοιπόν, θέσατε. Θα σας απαντήσω και για τα δύο
ξεκάθαρα. Το πρώτο θέµα είναι για τα αγροτεµάχια. Το είχαµε συ-
ζητήσει και την άλλη φορά. Εφόσον έλθει το Κτηµατολόγιο, εγ-
γράφουµε µε βάση την κείµενη νοµοθεσία τα δικαιώµατα που
προκύπτουν σε ένα ακίνητο. Εφόσον υπάρχει νοµοθεσία η οποία
ρυθµίζει ένα ζήτηµα, αντιστοίχως πράττει και το Κτηµατολόγιο. Αν
έλθει νοµοθετική ρύθµιση από τα συναρµόδια Υπουργεία, εµείς
ευχαρίστως θα το κάνουµε και θα αναγράψει ο ανάδοχος τις σχε-
τικές πράξεις. Σας είπα την άλλη φορά ότι νοµίζω πως µπορεί να
γίνει αυτό. Δεν αφορά αυτό καθαυτό το Υπουργείο Ψηφιακής Δια-
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κυβέρνησης, γιατί είναι εκτελεστικό ουσιαστικά της κείµενης νο-
µοθεσίας. 

Το δεύτερο θέµα που είναι για τους σεισµόπληκτους, το είχαµε
συζητήσει και τον Οκτώβριο. Αυτή τη στιγµή, αν δεν κάνω λάθος,
ο Νοµός Ηρακλείου, οι σεισµόπληκτες περιοχές, είναι σε κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης µέχρι τις 28 Μαρτίου του τρέχοντος
έτους. Η ανάρτηση θα γίνει έναν µήνα µετά τη λήξη της προθε-
σµίας που θα τελειώσει η έκτακτη ανάγκη. Αν για οποιονδήποτε
λόγο παραταθεί η έκτακτη ανάγκη, θα κινηθούµε ανάλογα κι εµείς.
Οφείλω, όµως να σας πω ότι είναι ένα θέµα το οποίο στηρίζεται
σε συµβάσεις µε ιδιώτη. Ιδιώτης κάνει την κτηµατογράφηση και
από τις παρατάσεις δηµιουργείται και ένα οικονοµικό αντίκτυπο,
το οποίο προφανώς είµαστε διατεθειµένοι να το υποστούµε και
να το πληρώσει το Κτηµατολόγιο.

Θα ήθελα να σας πω ότι ειδικά γι’ αυτό το κοµµάτι, ειδικά για
την περίπτωση και του Ηρακλείου, αλλά και για τις περιπτώσεις
που είναι σε παρόµοια φάση κτηµατογράφησης, δεν αναστέλλεται
η δυνατότητα υποβολής έστω και εκπρόθεσµης δήλωσης. Ακόµα
και όταν γίνουν οι οριστικές αναρτήσεις µπορεί κάποιος να πάει
να καταθέσει εκπρόθεσµη δήλωση στην προσωρινή ανάρτηση και
αµέσως µετά θα ενσωµατωθεί στην επόµενη τελική και οριστική.
Δεν χάνει κανείς τα δικαιώµατά του, αλλά καλό θα ήταν –το έχετε
πει και πιο παλιά- να τελειώσει επιτέλους το Κτηµατολόγιο. Προ-
φανώς ο σεισµός είναι ένα έκτακτο και απρόβλεπτο γεγονός.
Όµως, αυτό που θέλουµε είναι να εξυπηρετηθεί και ο κόσµος
αλλά και να τελειώσει το Κτηµατολόγιο, οπότε θα πάµε σε µια πα-
ράταση ενός µήνα µετά τη λήξη της έκτακτης ανάγκης και από
εκεί και πέρα θα είµαστε σε συνεχή επικοινωνία και µε τους φορείς
όλης της Ελλάδας, διότι είδατε ότι σε γειτονικό νοµό στο Ρέθυµνο
δώσαµε µια παράταση για την κτηµατογράφηση τις προηγούµε-
νες µέρες. Στις Κυκλάδες κάναµε το ίδιο. Το κάναµε και στα Χανιά
χθες µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Κτηµατολο-
γίου. Όπου χρειάζεται παράταση το κάνουµε προκειµένου να δι-
ευκολυνθεί ο κόσµος, σταθµίζοντας και όλες τις παραµέτρους,
όπως είναι η πανδηµία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευ-

χαριστώ και για τις ευχές τον κύριο Υπουργό. Βέβαια, διατηρώ την
αρµοδιότητα και έχω πράγµατι συνεργασία. Αφορά ζητήµατα εθνι-
κών διαστάσεων και εποµένως είναι επιβεβληµένη η συνεργασία.
Δεν είναι θέµα επιλογής πλέον.

Σε σχέση µε τα ζητήµατα που θίγει η ερώτησή µου και τις απαν-
τήσεις που δώσατε, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι για µεν
τα κληροτεµάχια οι άνθρωποι σ’ ένα σηµαντικό ποσοστό -όχι όλοι,
αλλά µεγάλο ποσοστό- υπέβαλαν δηλώσεις. Το Κτηµατολόγιο δεν
τις αναγνωρίζει. Τις υπέβαλαν σύµφωνα µε τον νόµο. Λέει: «Εδώ
δεν είναι κανονικό αγροτεµάχιο, είναι κοµµάτι από κληροτεµάχιο».
Αυτός ο διαχωρισµός και αυτό το ποσοστό που δεν µπορεί να ανα-
γνωριστεί από το Κτηµατολόγιο λόγω αυτής της ρήτρας που έχει
τεθεί –από πού κι ως πού αυτή η ρήτρα για το Κτηµατολόγιο;- νο-
µίζω ότι πρέπει να είναι ερέθισµα προς το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης. Το Υπουργείο µάς λέει: «Μα, εγώ δεν έχω κανένα
χαρτί που να µου λέει ότι υπάρχει πρόβληµα». 

Εσείς, λοιπόν, έχετε τα στοιχεία. Ζητήστε τα από το Κτηµατο-
λόγιο. Τι ποσοστό είναι αυτό που δεν αναγνωρίστηκε λόγω του
κληροτεµαχίου, λόγω τού ότι είναι µέσα σε περιοχές που είναι κλη-
ροτεµάχια; Λέω γι’ αυτούς που υπέβαλαν, γιατί οι άλλοι απογοη-
τεύτηκαν και δεν υπέβαλαν και δεν υποβάλλουν γιατί τους ζητάνε
δύο χιλιάρικα ο µηχανικός µε τον δικηγόρο, ενώ ο άλλος ο γείτο-
νας λέει «εγώ πάω µε δύο ένορκες βεβαιώσεις». 

Αυτός που έχει κλήρο από µικρασιατική αποκατάσταση θέλει
δύο χιλιάρικα, ο άλλος πάει µε δύο ένορκες βεβαιώσεις, των
οποίων είναι λιγότερο το κόστος, πολύ λιγότερο. Γι’ αυτή την αδι-

κία πρέπει εσείς να δώσετε το ερέθισµα στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης να την διορθώσει, παραθέτοντάς του τα ποσοστά από
το Κτηµατολόγιο. Δεν είναι αντικείµενο σηµερινό. Ζητείστε τα από
το Κτηµατολόγιο να δούµε. Με δεδοµένο, µάλιστα, ότι δεν υπέβα-
λαν και όλοι, γιατί απογοητεύτηκαν, όπως σας είπα.

Στο θέµα της παράτασης, ασφαλώς θα υπάρξει και παράταση
της κατάστασης έκτακτης ανάγκης, γιατί δεν έχουν προχωρήσει,
δυστυχώς, οι διαδικασίες και θα ήθελα, να υπάρξει αυτή η παρά-
ταση, να υπάρξει και η αντίστοιχη δική σας, η οποία αφορά το σύ-
νολο βεβαίως, δεν είναι µόνο για τα κληροτεµάχια, προς θεού!
Αφορά το σύνολο των ιδιοκτησιών και κυρίως αυτών που έχουν
κτήρια και δεν έχει ξεκαθαριστεί ακόµα αν υφίστανται κτήρια ή οι-
κόπεδα, τι θα δηλώσει ο άλλος.

Νοµίζω ότι είναι ένα θέµα που πρέπει να το παρακολουθήσετε
και µε τις αντίστοιχες ενέργειες ίσως βρούµε λύση µε το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης για τα κληροτεµάχια.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ο κ. Λιβάνιος έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχει ενδιαφέρον, διότι αυτό ξεκίνησε από ένα νόµο της ελληνι-

κής πολιτείας, της κατοχικής κυβέρνησης Ράλλη, το ’43, που δό-
θηκαν τα αγροκτήµατα σε ακτήµονες, προκειµένου να µπορέσουν
να ρυθµιστούν µε κάποιους όρους και προϋποθέσεις, που σε κά-
ποια άλλα µέρη της Ελλάδας, µπορεί να έχουν ρυθµιστεί διαφο-
ρετικά. 

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, πάντως, το γνωρίζει το
θέµα. Νοµίζω ότι σας έχει απαντήσει και ο κ. Στύλιος ότι επίκειται
νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, για να επιλυθεί το συγκεκριµένο
θέµα των αγροτεµαχίων και νοµίζω ότι το έχετε και γραπτά. Σας
απάντησε στην ερώτηση που είχατε υποβάλει και σε αυτόν. Το
Κτηµατολόγιο δεν τα έχει περάσει, διότι δεν επιτρέπει η νοµοθε-
σία την κατάτµηση κυρίως στις µεταβιβάσεις των συγκεκριµένων
ακινήτων σύµφωνα µε τη νοµοθεσία διά του νόµου του ’43. 

Εν πάση περιπτώσει, όµως, σας είπα ότι µόλις έρθει η νοµο-
θετική πρωτοβουλία, εµείς ό,τι στοιχεία χρειάζεται να δώσουµε
θα τα δώσουµε. Υπάρχει άριστη συνεργασία και µε τα συναρµό-
δια Υπουργεία και µε το Υπουργείο Οικονοµικών, εφόσον χρει-
άζεται η εµπλοκή του, προκειµένου να δούµε πώς µπορεί να
λυθεί. Είναι, όµως, κατ’ εξοχήν ένα θέµα µε επισπεύδον το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.

Τώρα, όσον αφορά το δεύτερο θέµα, προφανώς η παράταση
αφορά όλη τη σύµβαση. Αφορά, όχι µόνο τα αγροτεµάχια αλλά
όλα τα δικαιώµατα που υπάρχουν σε όλα τα είδη ακινήτων. Έχει
ενδιαφέρον να δούµε -και περιµένουµε να δούµε- την απόφαση
για την παράταση, σε ποιες περιοχές έκτακτης ανάγκης, γιατί πι-
θανόν να µη χρειαστεί να είναι η σηµερινή, να είναι πιο µικρή η
περίµετρος. Ανάλογα θα κινηθούµε και θα δούµε πώς µπορούµε
να διευκολύνουµε. Σε κάθε περίπτωση λαµβάνουµε υπ’ όψιν και
σταθµίζουµε την κατάσταση έκτακτης ανάγκης, διότι είναι και
ένα, αν θέλετε, ισχυρό νοµικό πάτηµα, προκειµένου να παρατα-
θεί και σύµβαση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.43’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 17
Ιανουαρίου 2022 και ώρα 17.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


